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PROTOKÓŁ NR XI/2024 
 

z XI sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 12 grudnia 2024 roku 

w Nowym Ratuszu ul. Wały Jagiellońskie 1   

Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 34 radnych 
   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Otworzyła obrady XI sesji Rady Miasta Gdańska. Powitała wszystkich obecnych na 

sali obrad oraz osoby oglądające transmisję w intrenecie. 

 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki  
w Banku Gospodarstwa Krajowego na sfinansowanie planowanego  deficytu  budżetu 
Miasta Gdańska (druk 191); pkt 7 ppkt 4A 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 191) 

 

Za                      29 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 4A 
 

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w  sprawie skargi Pani XY na 

Dyrektora Zespołu Szkół Ogólnokształcących  nr 8 w Gdańsku (druk 108);  

pkt 7, ppkt 9 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 108) 

 

Za                       29 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  1 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 9 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani 
XY (druk 192); pkt 7, ppkt 10 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 192) 

 

Za                      29 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  1 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 10 
 

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie wniosku Pana XY z dnia 14 

listopada 2024 roku o ponowne rozpatrzenie skargi z dnia 5 stycznia 2024 roku  

(druk 193); pkt 7, ppkt 11 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 193) 

 

Za                       30 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 11 
 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY na 
Prezydenta Miasta Gdańska  (druk 194); pkt 7, ppkt 12 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 194) 

 

Za                       30 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 12 
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Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY na 
Prezydenta Miasta Gdańska oraz na Panią Monikę Chabior - Zastępczynię Prezydenta 
Miasta Gdańska ds. rozwoju społecznego i równego traktowania  
(druk 195); pkt 7, ppkt 13 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 195) 

 

Za                       31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 13 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY na 
Dyrektora XX Liceum Ogólnokształcące z Oddziałami Dwujęzycznymi im. Zbigniewa 
Herberta w Gdańsku (druk 196); pkt 7, ppkt 14 
 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 196) 

 

Za                       30 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 14 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pani XY 

niezadowolonej ze sposobu załatwienia uchwałą nr LIX/1504/2023 Rady Miasta 

Gdańska z dnia 9 lutego 2023 roku wniosku Pani XY(druk 197); pkt 7, ppkt 15 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 197) 

 

Za                       31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 15 
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Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY  na 
Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni (druk 198); pkt 7, ppkt 16 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 198) 

 

Za                       31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 16 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pani XY na 
Prezydenta Miasta Gdańska (druk 199); pkt 7, ppkt 17 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 199) 

 

Za                       31 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  1 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 17 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY na 
Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego w Gdańsku (druk 200);  
pkt 7, ppkt 18 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 200) 

 

Za                       30 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  1 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 18 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY  na 

Prezydenta Miasta Gdańska (druk 201); pkt 7, ppkt 19 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 201) 

 

Za                       32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 
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Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 19 
 

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY z dnia  

7 kwietnia 2024 roku na Dyrektora Zespołu Szkół Specjalnych nr 2 w Gdańsku  

(druk 202); pkt 7, ppkt 20 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 202) 

 

Za                       32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 20 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY z dnia 16 
kwietnia 2024 roku na Dyrektora Zespołu Szkół Specjalnych nr 2 w Gdańsku  
(druk 203); pkt 7, ppkt 21 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 203) 

 

Za                       33 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 21 
 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pani XY i Pana XY 

na Dyrektora Gdańskiej Szkoły Szermierki  (druk 204); pkt 7, ppkt 22 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 204) 

 

Za                       32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 22 
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Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pani XY na Dyrektora 

Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni (druk 205); pkt 7, ppkt 23 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 205) 

 

Za                       33 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 23 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie skargi Pana XY z dnia  
2 grudnia 2024 roku na Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego w Gdańsku 
(druk 206); pkt 7, ppkt 24 
 

Głosowanie za włączeniem (druk 206) 

 

Za                       32 

Przeciw               0 

Wstrzymało się  0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 7 ppkt 24 
 
Wpłynęły autopoprawki: 

 - druk 187 – pkt 7, ppkt 6 

- druk 159 – pkt 5 

- druk 160 – pkt 6 

- druk 189 – pkt 7, ppkt 1 

- druk 190 -  pkt 7, ppkt 2 

 
Wpłynęła poprawka do druku 160 złożona przez Klub Radnych Prawa  
i Sprawiedliwości (druk 160);  - pkt  6  
 
 

PUNKT 2 

 

KOMUNIKATY 
 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Szanowni państwo bardzo krótko, ponieważ nie tak dawno mieliśmy poprzednią sesję, 

kilka jak zwykle bieżących informacji o życiu naszego miasta. W ubiegły weekend 
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dziękuję także za liczną obecność państwa radnych piąty miejski, mikro las 

zasadziliśmy wspólnie z mieszkańcami w dzielnicy Orunia Górna przy ulicy Srebrnej. 

Chcę państwu powiedzieć, że jesteśmy jedynym miastem w Polsce, które ma aż tyle 

mikro lasu.  Wielu z Państwa radnych uczestniczyło w tych wydarzeniach, ale także 

chcę powiedzieć, że w przyszłym roku mamy w planie kolejne, przynajmniej 2. To też 

wszystko wpisuje się w naszą strategię Zielonego Miasta budowanie bioróżnorodności 

ale taką edukacja ekologiczna bo to jest takie wydarzenie w którym uczestniczą   całe  

Rodziny, osoby starsze, młodsze i myślę, że to też jest taki bardzo ważny element, też 

edukacyjny. Kontynuujemy właściwie co miesiąc, informujemy państwa o kolejnych 

etapach postępującej rewitalizacja w naszym mieście. Przypomnę, że jest to program 

współfinansowany z środków Unii Europejskiej. Zarówno krok po kroku kamienice tam 

Biskupiej Górce. Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, to z początkiem przyszłego 

roku zakończymy ten etap rewitalizacji na Biskupiej Górce, ale także kolejną kamienicę 

oddaliśmy na Dolnym Mieście na rogu ulicy Toruńskiej i Wróbla. Kolejny zastrzyk także 

środków unijnych, tym razem pochodzących z puli będącej w dyspozycji samorządu 

województwa pomorskiego. Wspólnie ogłosiliśmy z panem Marszałkiem Marcinem 

Skwierawskim wsparcie dla 3 instytucji naszego miasta. To w sumie ponad 22,5 

miliona złotych w tych kwotach to, między innymi zaadoptowanie w pełni kościoła 

Mennonitów znajdującego się nieopodal Stąd, w którym już gospodarzem jest kapela 

Gedanense, ale potrzeba tam jeszcze wykonać różne także zalecenia 

konserwatorskie. I ten budynek myślę, że będzie kolejną naszą dumą. Bardzo ważna, 

bardzo ważna inwestycja, przygotowywana od wielu lat nowa wystawa w muzeum 

Poczty Polskiej przy Placu Obrońców Poczty Polskiej to oddział naszego Muzeum 

Gdańska, także otrzymaliśmy dofinansowanie na realizację tej wystawy. I nieopodal 

stąd kolejny obiekt będący w zarządzaniu Hevelianum Kaponiera Środkowa, która 

także zostanie zaadoptowana na przestrzeń służącą warsztatom poświęconym 

przybliżaniu nauki. Ważna kolejna inwestycja ogłoszona wspólnie z panem premierem 

Ministrem Klimczokiem i Ministrem Marchewką nowy terminal zbożowy w Porcie 

Gdańsk. Przypomnę, że miasto Gdańsk, państwo radni to wiedzą, przecież te dyskusje 

wielokrotnie także tutaj w tej sali się odbywały. Miasto Gdańsk jest mniejszościowym 

udziałowcem Zarządu Morskiego Portu Gdańsk. Myślę, że to ważna strategicznie 

inwestycja z punktu widzenia bezpieczeństwa, także Rzeczpospolitej Polskiej. Nowy 

terminal zbożowy w Porcie Gdańsk wartość projektu około 400 milionów to na co my 

na pewno kładziemy nacisk jako, jako miasto to kwestia uwzględnienia także 

warunków związanych z transportem tego zboża. Dlatego też naciskamy na to, żeby 

jak najwięcej można było wywozić, przywozić, wywozić drogą morską i koleją. Dzięki 

także państwa decyzji nie tylko zostało rozstrzygnięte postępowanie, ale w ubiegłym 

tygodniu podpisaliśmy umowę na rozbudowę Międzynarodowych Targów Gdańskich  

o czwartą halę i hotel. Szczegółowo na ten temat była dyskusja na poprzedniej sesji 

Rady Miasta. Natomiast to, co bardzo ważne to hala musi powstać do wakacji tego 

roku, ponieważ już we wrześniu mamy targi Trako, a   w październiku  targi Balt Expo.  

To są te targi, które w cyklu dwuletnim się odbywają. Kontynuujemy program 

Gdańskich Lekcji Obywatelskich. Tym razem spotkanie z uczniami budowlanki. Bardzo 

ciekawa rozmowa. Przypominam, myślę, że tutaj też bardzo, bardzo proszę państwa 

radnych o wsparcie promocji w informacji w 2 radach dzielnic odbędą się wybory do 

Rad Dzielnic to Stogi i Przymorze Wielkie. Do 10 stycznia mogą zgłaszać się 

kandydaci, natomiast same wybory odbędą się 9 lutego. No i myślę, że dobra 
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wiadomość nie tylko dla kibiców siatkówki, ale to kolejna dobra wiadomość dla 

Gdańska. Jesteśmy miejscem, w którym coraz częściej duże wydarzenia sportowe 

znajdują swoje miejsce. Będziemy gospodarzem siatkarskiej Ligi  Narodów latem tego 

roku; oczywiście serca mamy biało zielone. Czy będzie rewanż za igrzyska 

olimpijskie? Zobaczymy, ale także drużyna z Francji będzie także występować i tu po 

raz pierwszy myślę, że to też bardzo ważne. Po raz pierwszy przy tym wydarzeniu 

także współpracujemy z samorządem województwa pomorskiego.  Szanowni państwo 

dzisiaj, 12 grudnia, jutro  13 grudnia to czterdziesta trzecia rocznica wybuchu stanu 

wojennego, ale także w kolejnych dniach rocznica masakry grudniowej. Zarówno  

w naszym mieście, jak i w Gdyni wiele wydarzeń symboliczne organizowanych  

w przestrzeni naszego miasta, ale także w Europejskim Centrum Solidarności. 

Przypomnę, że z inicjatywy obywatelskiej jakiś czas temu powstały w różnych 

przestrzeniach naszego miasta tablice upamiętniające tych, którzy zginęli w grudniu 

70. Wiele z nich jest w tej okolicy, czy to przy dworcu, czy przy w drodze do Urzędu 

Miejskiego i także w tym miejscu zostaną złożone kwiaty i zapalone znicze. Zapraszam 

na tradycyjną gdańską wigilię w niedzielę 22 grudnia przy choince przy żłóbku w sercu 

naszego miasta, w okolicy fontanny Neptuna, wszyscy państwo jesteście zaproszeni. 

Ale już powoli myślimy także o sylwestrze. Tak jak zapowiadaliśmy już kilka lat temu. 

Chcemy, żeby te sylwestry były w naszych dzielnicach. Niekoniecznie w sercu naszego 

miasta. 2 wydarzenia jedno już w sprawdzonym miejscu w Jarze Wilanowskim,  

a drugie nad morzem przy plaży przy molo w Brzeźnie. Dzisiaj bardzo krótko, bo 

pewnie czeka nas dyskusja nad budżetem i WPF. Bardzo państwu dziękuję za uwagę.  

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Szanowna pani przewodnicząca, szanowna pani prezydent, szanowni państwo, 

wiceprezydenci, pani sekretarz, pani skarbnik, wysoka rado, a przede wszystkim 

drogie mieszkanki, mieszkańcy Gdańska, którzy oglądają nas dzisiaj przed ekranami 

komputerów. Najważniejszym dzisiejszym porządku obrad sesji jest budżet na 2025 

rok. O szczegółach budżetu będziemy dyskutować w odpowiednim punkcie, ale już 

teraz w imieniu Klubu radnych Koalicji Obywatelskiej chcę jasno i wyraźnie powiedzieć, 

jak dobry to budżet dla Gdańska. Jest to zasługą w pierwszej kolejności dobrej koalicji 

piętnastego października rządu pana premiera Donalda Tuska, który naprawia 

państwo po 8 latach rządów PiS. Rządy PIS, które łupiły Polki i Polaków doprowadziły 

do drożyzny. Tych, którzy szczuli na każdego kto śmiał się z nimi nie zgadzać.8 lat 

głodzenia samorządów, czego zwieńczeniem było wprowadzenie tak zwanego tak 

zwanego Polskiego Ładu, który ograbił samorządy z odpowiednich wpływów do 

budżetu samorządów. Pamiętamy, jak PiS nie zrekompensował zmniejszonych 

wpływów do samorządów po wprowadzeniu tak zwanego polskiego ładu. Pamiętamy, 

jak rząd PiS nie uwzględnił samorządów w podziale środków  z wpływów z PIT 

ryczałtowego, do którego z kolei rząd PiS  zachęcał przedsiębiorców. PiS głodził 

samorządy jednocześnie nie zostawiając więcej pieniędzy w kieszeniach Polek  

i Polaków, bo pamiętamy, że równolegle z nominalnym obniżeniem PIT rząd PiS 

wprowadził składkę zdrowotną. My samorządowcy  my, pomorzanie, gdańszczanie 

chyba najbardziej odczuliśmy polityczne reformy pisowskich aparatczyków. Gdańsk 

był w oficjalnej propagandzie Jacka Kurskiego, siedliskiem wszelkiej niegodziwości,  

a Mateusz Morawiecki robił wszystko, aby samorządy musiały być klientami rządu  

z mocno ograniczonymi własnymi środkami, tak aby  Gdańsk otrzymał jak najmniej, 
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ale przeżyliśmy te czasy  przeczekaliśmy te ponure czasy przeczekaliśmy 

Kaczyńskiego, przeczekaliśmy Morawieckiego, przeczekaliśmy Szydło, w końcu 

przeżyliśmy i przeczekaliśmy też Kurskiego. Przeczekaliśmy tych, dla których 

Sylwester marzeń w TVP i miliardy złotych na TVP były ważniejsze od lokalnych 

potrzeb mieszkanek i mieszkańców takich miast jak Gdańsk. Te czasy na szczęście 

już minęły. Jako radni Koalicji Obywatelskiej jesteśmy przekonani, że minęły 

bezpowrotnie. Dziś zaczyna się dla Gdańska budżet marzeń. Tak śmiało jeszcze raz 

chcę to powtórzyć. Budżet marzeń.  W końcu jako Gdański samorząd doczekaliśmy 

się gruntownej reformy dochodów jednostek samorządu terytorialnego. Nareszcie 

samorządu uzyskały udział w dochodach, a nie w podatkach. Rząd Donalda Tuska 

dokonał tej epokowe zmiany. Ta zmiana to przede wszystkim istotna poprawa 

finansów, ale co nie mniej ważne, mentalna zmiana. Rząd Koalicji 15  października 

uważa, że samorządy muszą mieć własne środki i własne zadania.  

Pis- owscy poprzednicy natomiast chcieli podporządkowywać sobie samorządy, kazać 

im stawać w kolejkę po prośbie o dofinansowania i od niejasnych kryteriów uzależniać, 

która gmina ile środków będzie miała.  Mówię tu zwłaszcza o środkach na inwestycje. 

Reforma finansów samorządów przygotowana przez rząd Donalda Tuska, 

wprowadziła odejście od tych szkodliwych mechanizmów. Chciałbym w tym miejscu  

w imieniu Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej szczególnie podziękować pani 

Prezydent i pani Skarbnik. Ta reforma samorządów, finansów samorządów to ogromny 

sukces pani Prezydent. Myślę, że to największy sukces pani Prezydent. W 2024 roku 

zespół przedstawicieli Miasta Gdańska w rozmowach z rządem dopilnował, aby głos 

Miasta Gdańska wybrzmiał i był uwzględniony w toku przygotowywania przez rząd 

reformę finansów samorządów. Pani Prezydent, pani Skarbnik dobra robota. Tak jak 

koalicja 15  października, sprawdziła się przez ostatni rok w boju o lepszą Polskę, tak 

w imieniu klubu radnych Koalicji Obywatelskiej śmiało mogę powiedzieć, że w obecnej 

kadencji minione pół roku koalicji z panią Prezydent Aleksandrą Dulkiewicz i jej 

ugrupowaniem politycznym to pół roku, przez które udało się zrobić dużo dobrego dla 

Gdańska. Koalicja Obywatelska wie i rozumie, że zgoda buduje. Dzięki dobrej 

współpracy udało się wypracować dobrą reformę finansów samorządów, mimo 

różnych pomysłów wśród parlamentarnych koalicjantów i samorządowców. Dobrą 

współpracę, godzącą ambicje koalicyjnych ugrupowań widać również na poziomie 

samorządu naszego województwa, województwa pomorskiego, o co świetnie dba 

przewodniczący Pomorskiej Platformy Obywatelskiej pan Marszałek Mieczysław 

Struk. A jako radni Koalicji Obywatelskiej jesteśmy szczególnie dumni, że również  

w Gdańsku przez ostatnie pół roku nowej koalicji z panią Prezydent Aleksandrą 

Dulkiewicz i jej politycznym ugrupowaniem udało się nam wspólnie działać dla dobra 

gdańszczanek i gdańszczan. Ważny jest wspólny cel w każdym z obszarów 

odpowiedzialności. Wspólne pomysły na ulepszanie naszego otoczenia, traktowanie 

się po partnersku i utrzymywanie podjętych ustaleń. Bo to właśnie gwarantuje spokój  

i dobrą atmosferę. Tak minęło nam w Gdańsku ostatnie pół roku. To pół roku było 

sprawdzianem koalicji. Jestem przekonany, że nasza partnerska współpraca będzie 

trwała dalej. I na koniec, w tym miejscu chciałbym pogratulować naszym przyjaciołom 

z Gdyni. Mieszkańcy Gdyni mogą być zadowoleni z porozumienia, dającego gwarancję 

dobrej wspólnej służby dla Gdyni. Pani Prezydent Aleksandra Kosiorek zyskała silne, 

doświadczone zaplecze Koalicji Obywatelskiej i Ruchów Miejskich i Lewicy. Raz 

jeszcze naszym sąsiadom gratuluję i jestem pewien, że gdy za pół roku przy okazji 
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dyskusji nad raportem o stanie miasta przyjdzie czas podsumowań, to gdyński 

samorząd będzie mógł być dumny z dobrej współpracy i wspólnych sukcesów. 

Podobnie jak my tu w Gdańsku jesteśmy dumni po pół roku obecnej koalicji. 

 

KATARZYNA CZERNIEWSKA – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Dzisiaj spotykamy się na 11 już sesji rady Miasta Gdańska. Sesji grudniowej, a więc 

budżetowej i z pewnością to właśnie dyskusja o budżecie Miasta Gdańska na 2025 

rok zajmie największą część dzisiejszych obrad. Jednak w dalszych częściach 

dzisiejszej sesji osobne wystąpienie budżetowe zaprezentuje pani Prezydent, zaś  

w imieniu klubu radnych Wszystko dla Gdańska o budżecie na 2025 rok opowie 

wiceprzewodniczący Komisji Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego radny 

Wojciech Błaszkowski i z tych powodów ja o budżecie na rok 2025 dla Gdańska mówić 

nie będę, ale jako ciekawostkę powiem państwu jedynie, że w ostatnich dniach 

listopada Unia Metropolii Polskich imienia Pawła Adamowicza, zrzeszająca 12 

największych miast Polski, opublikowała raport o tym, co mieszkańcy miast wiedzą  

o finansach samorządów. Przedstawia on wyniki ankiet, które były przeprowadzane  

w maju i czerwcu tego roku na próbach 400 mieszkańców każdego z miast Unii 

Metropolii. Sam raport liczy 70 stron i jest dostępny na stronach internetowych  

Unii Metropolii Polskich. To, co z raportu wynika bardzo wyraźnie, to przekonanie 

mieszkańców, że samorządy mają niewystarczającą ilość środków na sfinansowanie 

swoich zadań. Taką opinię wyraża ponad 70% ankietowanych. Równie wyraziście 

mieszkańcy deklarują, że przejęcie przez rząd niektórych samorządowych kompetencji 

i decyzji finansowych jest dla miast niekorzystne taką opinię wyraziło prawie 70% 

mieszkańców. Zatem natomiast idzie powszechne przekonanie, że samorządy 

powinny za swoje zadania otrzymywać więcej pieniędzy z ogólnej puli podatków, które 

wpływają do budżetu państwa. Natomiast samo zainteresowanie mieszkańców 

finansami miasta nie jest duże. Większość mieszkańców jest to również prawie 70% 

interesuje się nimi wyłącznie sporadycznie. Jedynie 1/3 badanych wyraziła chęć 

dowiedzenia się o finansach samorządów czegoś więcej. I o ile pojęcie finansów 

miejskich było dość dobrze rozumiane jako dochodów i wydatków, to na poziomie 

szczegółowym pojawia się już bardzo wiele niewiadomych. Bo mieszkańcy często nie 

mają pojęcia, jakim budżetem dysponuje miasto, jakie ma plany na najbliższy rok, jaka 

jest ogólna sytuacja finansowa ich miasta. Niejasności pojawiają się też na przykład  

w temacie, kto za finanse odpowiada, czy są to radni, czy jest to Prezydent miasta,  

a może jednak władze państwowe. Nie wiadomo, czy domy kultury i komunikacja 

miejska to tak naprawdę dla miasta dochody czy wydatki. Czy miasto na nich traci, czy 

zyskuje?  Warto też, jako ciekawostka dodać, że wiele osób myli w ogóle budżet miasta 

z budżetem obywatelskim. Myśląc o finansach miasta, mieszkańcy często mówią  

o projektach, na których mogą głosować i dzięki którym rozwijają się dzielnice.  

Z raportu wynika też bardzo niepokojąca informacja, nie jest to informacja o tym, że 

poziom aprobaty dla ważności rozliczania PIT-ów w miejscu zamieszkania jest bardzo 

niski aż 49% mieszkańców w ogóle nie zgadza się z taką opinią, a 27 jest obojętna. 

Jedynie 18% ankietowanych wyraziło pogląd zgadzający się z takim systemem. Co 

ciekawe, Gdańsk akurat tutaj wypada trochę lepiej, bo taką aprobatę wyraziło 20% 

mieszkańców. Raport zawiera także szereg rekomendacji, a wśród nich jedną główną, 

że miasta powinny postawić na edukację w zakresie finansów. Rzecz jasna jest ona 

trudna, bo kwoty, którymi w cudzysłowie obraca miasto są dla wielu z nas kompletnie 
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abstrakcyjne. Każda kwota wydaje się bardzo wysoka. Ale też właściwie nie do końca 

wiadomo, czy jest wystarczająca. Jak się ma do realnych potrzeb czy zobowiązań. 

Dlatego ważne jest, żeby budować świadomość mieszkańców i opowiadać o finansach 

miejskich w sposób jak najbardziej prosty, codzienny. I myślę, że wielka jest w tym 

nasza rola radnych Miasta Gdańska. Także właśnie dzisiaj, w trakcie sesji budżetowej, 

kiedy będziemy dyskutowali o budżecie Miasta Gdańska na 2025 rok. Dzisiejsza 

grudniowa sesja jest jednocześnie ostatnią sesją w 2024 roku do świąt Bożego 

Narodzenia zostało jedynie 1,5 tygodnia. W Gdańsku zrobiło się już świątecznie. 

Tydzień temu 5 grudnia jak co roku do Gdańska przypłynął Święty Mikołaj. Przypłyną 

wodami Motławy zacumował przy Długim Pobrzeżu.  I zapalił światełka na 17 metrowej 

choince przy Długim Targu. I od tego momentu iluminacje świąteczne można podziwiać 

w całym mieście. O świąteczną atmosferę zadbały też liczne rady dzielnic w wielu 

dzielnicach. Lokalne choinki już rozbłysły, jak choćby we Wrzeszczu Górnym, Świbnie, 

Sobieszewie, Nowym Porcie, Jasieniu, Ujeścisko, Łostowicach, Letnicy i można by 

wymienić wiele innych. Część choinek dopiero zostanie rozświetlona. Chcę podkreślić, 

że w wielu dzielnicach radni często we współpracy z lokalnymi organizacjami 

pozarządowymi, ze szkołami, ale także jednostkami miejskimi mającymi siedziby w ich 

dzielnicach i co warto podkreślić prywatnymi przedsiębiorcami przygotowali 

dodatkowe atrakcje, które towarzyszyły rozświetleniu choinek. Jak na przykład 

poczęstunek dla uczestników i bardzo często paczki ze słodyczami dla dzieci. Już jutro 

choinki rozbłysną na Aniołkach i Pieckach Migowie, a w sobotę rozświetli się Orunia, 

Święty Wojciech Lipce.  Od 6 grudnia trwa czwarta już edycja akcji wypożycz choinkę 

prowadzona przez Gdański Zakład Utylizacyjny. Przy okazji składam bardzo 

serdeczne gratulacje całemu zespołowi zakładu utylizacyjnego i pani dyrektor Oldze 

Goitowskiej. Wczoraj w Łodzi prezes i pani dyrektor odebrali prestiżowe nagrody dla 

Gdańska Puchar Recyklingu, Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska. Za 

efektywne działania w gospodarce odpadami i druga nagroda lider recyklingu 

opakowania za innowacyjne rozwiązania i imponujące wyniki w selektywnej zbiórce 

odpadów. Akcja wypożycz choinkę jest dostępna na stronach zakładu utylizacyjnego. 

Polega na możliwości wyszukania choinki, którą chcemy w pewien sposób zaprosić 

do naszych mieszkań, do naszych rodzin. Ona później, po świętach będzie do zwrotu, 

ale to, co ważne żebyśmy pamiętali, że wypożyczając drzewko rzecz jasna 

ograniczamy wycinkę świerków, ale jednocześnie wspieramy chore i ranne zwierzęta, 

bo pieniądze zebrane w czasie akcji trafią na konto Pomorskiego Ośrodka Rehabilitacji 

Dzikich Zwierząt Ostoja.  Dzięki dotychczasowej hojności mieszkańców i sponsorów, 

w 3 poprzednich edycjach choinkowej wypożyczalni udało się zebrać ponad 70000 zł. 

Zakład utylizacyjny prowadzi także drugą świąteczną akcję, którą w tym roku 

zainaugurował, widnieje ona na stronach pod nazwą Odpadowa Powieść Wigilijna  

i tym samym nawiązuje do znanej powieści świątecznej Charlesa Dickensa Opowieść 

Wigilijna, a jest kampanią informacyjną, która przypomina, jak ważne jest właściwe 

sortowanie odpadów jak najmniejsze. Nawet zmiany w naszych codziennych 

nawykach w naszych rodzinach mogą przyczynić się do ochrony środowiska. Święta 

Bożego Narodzenia to wiadomo, czas radości, czas spotkań, ale to także okres,  

w którym generujemy znacznie więcej odpadów niż zwykle w dodatku często takich 

niestandardowych, takich z którymi mimo że nie zawsze wiemy, co zrobić, jak choćby 

potłuczone bombki. I z akcji dowiemy się, do jakiego pojemnika powinny one trafić tak, 

żeby nie szkodzić naszemu środowisku. No właśnie, niechciane prezenty. One również 
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często trafiają do śmietników. Mimo wielu akcji społecznych, takim niechcianym 

prezentem często nadal są zwierzęta. W tym roku władze Gdańska włączyły się  

w akcje, która prowadzona jest przez Stowarzyszenie opieki nad zwierzętami 

Nadzieja, na dom pod nazwą Zwierzę to nie prezent. I między innymi dlatego 

schronisko dla bezdomnych zwierząt w Gdańsku schronisko Promyk wstrzymuje na 

czas świąt od 18 grudnia aż do 2 stycznia adopcję zwierząt właśnie po to, by uniknąć 

sytuacji, w których zwierzęta adoptowane być może w szczerym odruchu serca  

w okolicy świąt niestety wracają do schronisk krótko po świętach. W minioną sobotę, 

7 grudnia, odbył się finał akcji Każdy Może Pomóc. Akcja w tym roku odbyła się już po 

raz trzynasty organizowana jest przez Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie pod 

kierownictwem obecnej dzisiaj pani dyrektor Agnieszki Chomiuk na dobre już 

zadomowiła się ta akcja w Gdańsku. W tegorocznej edycji obdarowano 1100 osób, 

wśród nich dzieci, które zawsze były uczestniczyły w tej akcji, ale również seniorów, 

którzy do akcji dołączyli. W roku 2023 do domów ponad 1000 dzieci i osób starszy 

zawitali mikołaje, którzy obdarowali podopiecznych gdańskiej Pomocy Społecznej 

świątecznymi prezentami. To naprawdę wyjątkowe upominki. Ofiarowane są  

z potrzeby serca przez otwartych, pełnych serca empatycznych gdańszczan. Wśród 

nich wiem, że często są grupy urzędników Urzędu Miejskiego, wielu jednostek 

miejskich, a skromną cegiełkę w tym roku dorzucił także klub radnych Wszystko dla 

Gdańska przygotowując 2 takie zestawy. Spośród wielu około świątecznych inicjatyw 

naszego miasta warto jeszcze wspomnieć o najbliższej nadchodzącej pod nazwą 

Dzień Migranta na Jarmarku Bożonarodzeniowym w Gdańsku. Pamiętajmy, na 

najpiękniejszym Jarmarku Bożonarodzeniowym w Europie odbędzie się on już jutro  

i pojutrze, będzie takim niezwykłym wydarzeniem, łączącym świąteczną atmosferę  

z różnorodnością kultur i tradycji. I myślę, że to idealna taka okazja, by poznać bliżej 

świat migrantów. Ich doświadczenia, ale także wkład w rozwój społeczności Gdańska. 

Dzień migranta właściwie 2 dni odbędzie się w sali warsztatowej Wielkiej Zbrojowni,  

a szczegółowy program znajdziecie państwo jak zawsze na stronie gdansk.pl.  Nie 

sposób rzecz jasna wymienić wszystkie akcje świąteczne, pomocowe organizowane 

w Gdańsku jest ich naprawdę mnóstwo, ale jest taka, której nie da się pominąć. Taka, 

która od 33 lat odbywa się również w pomieszczeniach zbrojowni. Dzięki polskiej izbie 

restauratorów i hotelarzy i jej prezesowi, wiceprzewodniczącemu Rady Miasta 

Gdańska, radnemu Piotrowi Dzikowi w Zbrojowni co roku do stołu, który zgodnie 

zresztą z mottem Polskiej Izby ma zawsze łączyć, a nie dzielić. Zasiadają najubożsi 

mieszkańcy i mieszkanki Gdańska, często osoby w kryzysie bezdomności, samotni 

schorowani. Bardzo dziękuję już teraz, że pan prezes wytrwale organizuje te spotkania 

od 33 lat. Nie zważając nawet na trudności związane z pandemią, to co zawsze 

powtarza Piotr Dzik nikt nie jest za biedny, by pomóc drugiemu człowiekowi i nikt nie 

jest tak bogaty, aby nie potrzebował pomocy drugiego człowieka. Już zupełnie na 

zakończenie, ponieważ, jak wspomniałam święta Bożego Narodzenia już za 1,5 

tygodnia z tej okazji już dziś w imieniu klubu radnych Wszystko dla Gdańska chce 

złożyć wszystkim państwu najserdeczniejsze życzenia świąteczne. A zrobię to, 

odwołując się do słów znanej, dosyć starej polskiej piosenki, którą można było usłyszeć 

po raz pierwszy w roku 1986, kiedy uwielbiani artyści polskiej sceny muzycznej, jak 

Edyta Geppert, Hanna Banaszak, Andrzej Zaucha, Zbigniew Wodecki czy Halina 

Frąckowiak zaśpiewali. Ten szczególny dzień się budzi, niosąc ciepło w każdą sień. To 

dobroci dzień dla ludzi. Tylko jeden w całym roku, taki dzień. Zmierzchem błyśnie nam 
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promienna, gasząc w sercach naszych złość. I nadejdzie noc pojednania tylko jedna 

w całym roku taka noc. Choć tyle żalu w nas i gniew uśpiony trwa, przekażcie sobie 

znak pokoju przekażcie sobie znak. Życzymy wam kochani, by takie właśnie ciepło  

o której mowa w piosence, by dni dobroci dla ludzi wypełniały waszą codzienność, by 

ciepło i dobroć gasiły w sercach złość, by skłaniały do dialogu do porozumienia, do 

pojednania, byśmy byli gotowi przekazywać sobie znak pokoju. Wszystkiego dobrego 

i do zobaczenia po świętach na zabawach sylwestrowych przygotowanych przez 

miasto Gdańsk w Jarze Wilanowskim i przy molo w Brzeżnie.  

 

TOMASZ RAKOWSKI – Przewodniczący Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

Pani Prezydent w swojej prezentacji przypomniała, że za chwilę będziemy obchodzić 

rocznicę Grudnia 70. Rocznica wprowadzenia stanu wojennego. Dlatego chciałbym 

wszystkich państwa prosić o uczczenie minutą ciszy ofiar tych zdarzeń, które miały 

miejsce na naszej polskiej ziemi. Szanowni państwo, głównym punktem naszego. 

Debatowania dzisiaj jest budżet na 2025 rok. Całościowy budżet. Wpływy 5 koma  

4 miliarda. Wydatki 6 miliardów, czyli deficyt. Mamy 600 milionów deficytu. 

Prognozowane zadłużenie to 2 miliardy złotych. No i według państwa to jest projekt 

wybitny, bardzo dobry, do którego nie macie żadnych zastrzeżeń. Zapewne jak to było 

w przypadku budżetu naszej ojczyzny przyjętego kilka dni temu. Pomimo wielu 

alarmujących parametrów. Będziecie mogli państwo z satysfakcją ogłosić, że “Budżet, 

przyjęty jedność koalicji wzorowa. Walec jedzie dalej.” Przewodniczący Śpiewak 

Dowbór zaklinał przed chwilą rzeczywistość mówiąc o światłych rządach koalicji 13 

grudnia w Polsce. Niestety, drodzy państwo fakty, liczby i wasze dokonania, a raczej 

ich brak mówią coś zupełnie innego. 289 miliardów złotych deficytu. Czy to są te już te 

stany alarmujące. To są rekordowe wartości. KPO zostało wstrzymane. Nie wiem, czy 

do państwa dotarła do państwa ta informacja. Orlen, który przynosił miliardowe zyski, 

teraz notuje milionowe straty. To samo inne spółki skarbu państwa. Likwidacja 

inwestycji  Olefiny - największej tego typu inwestycji w Europie. To także wasze dzieło. 

Wiele firm w likwidacji chociażby PKP Cargo. Wydatki na obronność w roku 2024 o 20 

milionów mniejsza niż zakładano. Miliardów. Przepraszam. Oglądalność TVP szoruje 

po dnie. CPK obcięte do tak zwanej do tak zwanego igreka, również przesunięte  

w czasie. Szpitale nie dostają pieniędzy. Operacje ratujące życie te planowe 

przesuwane są na nowy rok. Brakuje pieniędzy dla nauczycieli. Powiększa się luka 

VAT Mafie vatowskie znowu wchodzą do gry i szarpią te pieniądze z naszego państwa 

z naszego wspólnego budżetu. Ten światły rząd siłowo przejął Telewizję Polską. Siłowo 

przejął Prokuraturę. Dochodzi tam do omijania prawa, do rządzenia za pomocą 

dekretów. Zapowiedzi nieuznania wyników wyborów jeśli wygrałby je dr Karol 

Nawrocki. To państwo nazywacie sukcesem? Czy to jest jakaś porażka? To jest 

Katastrofa. To jest zapaść, żeby nie powiedzieć, że to jest wręcz dyktatura. Przecież 

państwo to widzicie, panie przewodniczący, czy pan to widzi i pan na siłę próbuje 

zaklinać rzeczywistość. Wystarczy już o tych ogólnopolskich doniesieniach. Żałuję, że 

te manipulacje tutaj padły. Szczególnie, że jesteśmy w świątecznym czasie, w czasie 

gdzie składa się życzenia, no pokoju, spokoju, wesołych świąt i tak dalej.  A tutaj znowu 

oczywiście musi być taka nawalanka bardzo, bardzo żałuję i że to się wydarzyło, ale  

z drugiej strony może i dobrze, bo nasi mieszkańcy, widzowie, słuchacze, może  

i państwo w jakiejś części mogliście się dowiedzieć o kilku ważnych informacjach, 

dokonaniach, pseudo dokonaniach rządu koalicji 13 grudnia. I dzięki temu mogłem 
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przypomnieć, jak szkodliwym rządem jest właśnie ta Koalicja 13 grudnia. Ale wróćmy 

drodzy państwo do meritum. Złożyliśmy do budżetu poprawki. Bez wiary, że je państwo 

przyjmiecie. Mimo antycypowania takiego rozstrzygnięcia i takiej postawy, czyli 

odrzucania dobrych zmian dla Gdańska, tylko dlatego, że są autorstwa Prawa  

i Sprawiedliwości. Nasz klub przygotował serię tych poprawek, które szerzej omówimy 

za kilkadziesiąt minut. Warto, by mieszkańcy Gdańska usłyszeli, co my chcieliśmy 

zrobić. Mogę skrótowo powiedzieć, że chcemy, żeby w budżecie miasta na 2025 rok 

było więcej pieniędzy na bezpieczeństwo, komunikację miejską, edukację, drogi, 

lokale komunalne czy zieleń. Nasze poprawki drodzy państwo te przesunięcia to 22 

miliony złotych. Niewiele. Ktoś z państwa rok temu ironizował twierdząc, że poprawki 

Prawa i Sprawiedliwości to zaledwie 1% budżetu. Tak, drodzy państwo, to nawet mniej 

niż 1%, ale my nie jesteśmy autorami tego całego projektu tego budżetu. Nie chcemy 

go wywracać do góry nogami. Szczególnie, że skoro na przykład na oświatę  

i komunikację idzie około 60% wszystkich pieniędzy.  My chcemy więcej w tych 

obszarach. No to czy to jest źle? Skoro te zmiany są tak niewielkie to dajemy wam 

szansę żeby przyjąć je bez poczucia, że tak wiele zostało zmienione. Można 

powiedzieć, że wyciągamy do państwa rękę. Bo czy to źle, że chcemy więcej pieniędzy 

na komunikację? Czy nie zgadzacie się państwo z tym? Czy to źle, że chcemy więcej 

pieniędzy na drogi? Czy państwo się z tym nie zgadzacie? Czy to źle, że chcemy 

więcej pieniędzy na oświatę, na edukację? Czy państwo się z tym nie zgadzacie?  

Albo na bezpieczeństwo. Tam poruszamy w naszych poprawkach bardzo ważną 

kwestię dotyczącą budowania odporności mieszkańców Gdańska, rozumianej na 

przykład jako wiedzę o tym, gdzie udać się w przypadku jakiegoś zagrożenia w ogóle. 

Jak rozumieć te alarmy? Ta wiedza jest zupełnie nieznana ludziom. Ludzie nie wiedzą, 

jak reagować, jakie są rodzaje sygnałów alarmowych, gdzie są jakieś schrony? Nie 

wiem, nikt, nikt o tym nie myśli. Więc czy to źle? Może warto uwzględnić również takie 

pomysły? Posłuchać głosu opozycji? A skąd przesuwamy te pieniądze?  

Ano na przykład z wydatków, które w swojej nazwie mają słowo promocja. No, sporo 

jest takich pozycji na liście. My nie jesteśmy przeciwko promocji, ale tego jest 

generalnie za dużo. I niech to ma sens bo sensu nie mają autobusy wyklejone 

sloganami Miasto, które działa albo portal Gdańsk.pl  co nazwano, jest polityką 

informacyjną miasta za prawie 8,5 miliona złotych. W sytuacji, gdy prowadzenie przez 

miasto mediów własnych mediów za chwilę stanie się nielegalne. Niezgodne  

z prawem. Drodzy państwo, tutaj w tych wydatkach, w tym planowaniu, chodzi o pewną 

filozofię. Rozumiem, że jak się operuje dziesiątkami, setkami milionów czy miliardami, 

to kwoty rzędu kilkuset tysięcy czy milionów, są jak błąd statystyczny? Ale grosz do 

grosza i będzie kokosza drodzy państwo. Tak mówi Polska mądrość ludowa. Warto się 

do tego stosować. Warto z tego czerpać. Trzeba chcieć oszczędzać, trzeba chcieć 

wydawać pieniądze publiczne racjonalnie. I to oszczędzanie, ta racjonalność powinny 

dominować w przypadku wydatków. Na przykład na promocję albo na udział miasta  

w różnych gremiach czy stowarzyszeniach z których zwrot wydaje się być wątpliwy,  

a tak się w Gdańsku nie dzieje. I żeby tak się działo, to trzeba zacząć od siebie. Do 

spółek miejskich, do Rad Nadzorczych posyłacie menedżerów wykształconych. Siebie 

samych posyłacie gdzie jesteście suto wynagradzani.  A potem jak taka spółka ma coś 

kupić albo wybudować to i tak pieniądze musi brać z budżetu miasta. Dlatego tu nie 

ma powodu do samo zachwytu. I to jakiś szczególnych laudacji nad tym budżetem, bo 

przy takim stanie deficytu. I przy takim stanie zadłużenia to sama obsługa długu wynosi 
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100 milionów złotych rocznie. To porównajcie to do naszych poprawek. Do tych 

przesunięć na 22 miliony gdzie beneficjentami tych zmian są zawsze mieszkańcy- 

tylko mieszkańcy. Dlatego warto poprzeć nasze poprawki. Warto poprzeć dobre 

zmiany dla Gdańska. Drodzy państwo, kończąc i korzystając z okazji chciałbym  

w imieniu klubu Prawo i Sprawiedliwość złożyć życzenia mieszkańcom, pracownikom 

biura Rady Miasta Gdańska, pracownikom Urzędu Miasta, wszystkich jednostek 

Urzędu Miasta, koleżankom i kolegom, radnym, władzom naszego miasta. Życzymy 

państwu Błogosławionych świąt Bożego Narodzenia, zdrowia, miłości, nadziei, 

wszelkiej pomyślności oraz  pokoju w rodzinach, pokoju na tej sali. Pokoju w naszej 

gdańskiej wspólnocie i w końcu pokoju w Polsce, wszystkiego najlepszego.  

 

4. Wystąpienie Prezydent Miasta Gdańska Aleksandry Dulkiewicz w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska i uchwalenia 
budżetu Miasta Gdańska na 2025 rok. 
 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Dzisiaj, w dobie dokumentów elektronicznych pewnie nie zawsze zdajemy sobie 

sprawę, jak dużą objętość mają dokumenty, nad którymi rozpoczynamy dyskusję. To 

jest budżet miasta na rok 2025, nieco szczuplejszy dokument Wieloletnia Prognoza 

Finansowa Miasta Gdańska na lata 2025 - 2050 myślę, że warto, chociażby patrząc 

na objętość tej książki mieć świadomość, jak ciężka praca za nami, jeśli chodzi  

o przygotowanie budżetu. Przede wszystkim ciężka praca zespołu pani Skarbnik, który 

tę całą pracę koordynuje. Pozwólcie państwo, że przedstawię główne założenia obu 

tych kluczowych uchwał dla naszego miasta. Zasadnicza różnica tutaj pojawiały się 

głosy o tym, że żyjemy w nowej rzeczywistości. Rzeczywiście od roku - jutro będzie 

rocznica powołania nowego rządu pod przywództwem pana premiera Donalda Tuska. 

Od roku mamy nowy rząd, ale zmiany wejdą w życie od 1 stycznia 2025 bardzo istotna 

zmiana, nie jedna dotycząca finansowania samorządów. Myślę, że to, co jest istotne 

 i będzie pewnie nam trudno się z tą informacją też przebić mówiła o tym też pani 

przewodnicząca Czerniewska. Natomiast myślę, że ta wiedza musi być absolutnie 

także dostępna dla  wysokiej, dla wysokiej rady. Jedno tylko słowo komentarza. Na 

koniec pozwolę sobie to wszystko podsumować. Natomiast po 8 latach drenażu 

budżetów gmin takich gmin, jak chociażby miasto Gdańsk, nie da się odbudować 

dochodów w jeden rok. Jak wszyscy wiedzą, także wydrenowany został budżet 

państwa. Mierzymy się z procedurą nadmiernego deficytu. Słowem komentarza do 

pana radnego, pana przewodniczącego Rakowskiego, który zwracał uwagę na  te 

rzeczy. To są właśnie skutki, nadmierna procedura nadmiernego deficytu, to są skutki 

tych kilku wydarzeń, o których pan mówił, które były postrzegane przez pana czy przez 

pana kolegów partyjnych, jako sukces. Pierwsza, zasadnicza, aha i jedna globalna 

informacja to, co zostało zabrane miastu Gdańsk, ale nie mi przecież ale przede 

wszystkim mieszkańcom naszego miasta zostało tak naprawdę oddane w 50 

procentach. Dzięki tym zmianom, które zostały wprowadzone nowymi zasadami 

finansowania samorządów, więc nie jest to budżet marzeń i mówię o tym bardzo, 

bardzo otwarcie, ale na pewno jest to krok w dobrym kierunku i wierzę, że jeżeli te 

zasady zostaną utrzymane, to przez pewnie kilka lat uda nam się odbudować po 

stronie dochodów jeśli nie będzie jakichś zawirowań poważnych w gospodarce, uda 



16 
 

nam się po stronie dochodów odbudować właśnie wpływy do budżetu. Dzisiaj dużo 

więcej zależy od polityki miasta, od tego, jak będziemy przyciągać podatników 

zarówno pit i cit. Zasadnicza zmiana polega właśnie na tym, że dzisiaj nie będziemy 

już mieli udziału w podatku, tylko w dochodach. I tutaj jest to taka ochrona także dla 

samorządów związana z tym, że jeżeli będą następowały zmiany podatkowe, to my 

jesteśmy chronieni, bo my mamy udział w dochodzie. Nie dotyczy to oczywiście 

podatku ryczałtowego. To jest bardzo duże wyzwanie, kiedy ci najlepiej zarabiający 

najczęściej prowadzący działalność gospodarczą, najlepiej zarabiające grupy 

społeczne płacą podatek ryczałtowy, który widzimy, jak bardzo mocno rośnie. Jeśli 

chodzi o wpływy do budżetu do budżetu państwa tu owszem, budżet państwa będzie 

się dzielił  nie w 100 procentach, ale w 14 o ile mnie pamięć nie myli, więc oczywiście 

lepsze to niż zero, ale powodu do satysfakcji pewnie nie ma. Tak jak mówię, zajmie 

nam to pewnie kilka lat, żeby rzeczywiście po stronie dochodowej odbudować to, co 

było w naszym mieście po roku 2020, czyli pierwsza zasadnicza zmiana, udział nie  

w podatku, tylko w dochodzie pit i cit.  Druga zasadnicza zmiana i myślę, że państwo 

także omawiając budżet na komisjach Rady Miasta zwróciliście na to uwagę -  zginą 

wszystkie subwencje, w tym ta największa, która stanowiła dużą, bardzo dużą część 

naszego budżetu, czyli brak subwencji oświatowej. Dzisiaj wszystkie pieniądze, które 

mamy w budżecie, czyli ten nasz udział w dochodach, muszą także wystarczyć na 

pokrycie wydatków związanych z edukacją, a jest to ryzykowne i nie ukrywam, że to 

jest też jeden z powodów naszego ciągłego dialogu z ministrem finansów. Jesteśmy 

umówieni wiosną przyszłego roku, żeby rzeczywiście na ten temat rozmawiać. 

Czwarta rzecz, ona też trochę wiąże się z kwestiami edukacyjnymi to właśnie 

wyliczanie tak zwane potrzeby finansowe. Dzisiaj każda gmina, każdy powiat, każda 

jednostka samorządu w Polsce ma odrębne wyliczenie tak zwanych potrzeb 

finansowych. W tych potrzebach finansowych jest chociażby właśnie  edukacja.  

I wreszcie czwarta, zasadnicza zmiana to likwidacja wprost i tak zwanego 

Janosikowego, czyli dopłaty, którą także właściwie od wielu, wielu lat miasto Gdańsk 

wpłacało do budżetu centralnego z racji poziomu zamożności dzisiaj nie ma takiej 

bezpośredniej wpłaty. To, co należy nam się jako udział w dochodach, jest po prostu 

pomniejszane, korygowane o wskaźnik zamożności. I to jest taka czwarta, zasadnicza 

zmiana. I teraz kilka informacji o Wieloletniej Prognozie Finansowej. Myślę, że to też 

warto wiedzieć dlaczego ona sięga do 2050 roku. Do tego roku sięgają nasze 

najdalsze w przód, w przyszłość, zobowiązania finansowe. Dlatego zawsze Wieloletnia 

Prognoza Finansowa ma taki horyzont czasowy jak nasze zobowiązania finansowe. 

Za chwilę też będziemy szczegółowo mówić o wszystkich formalnościach, ale ja tylko 

wspomnę, że nasza uchwała projekt uchwały uzyskał pozytywną opinię Regionalnej 

Izby Obrachunkowej.  Jeśli chodzi o dochody - po stronie dochodów WPF mamy 

przyrost wpływów z PIT o około 5%, przyrost wpływów z CIT czyli podatku od osób 

prawnych około 3,2%. Zakończenie transferów z budżetu państwa to przed chwilą 

mówiłam właśnie brak  subwencji. Jeśli chodzi o dochody majątkowe, to w latach 2025 

- 2030 dotacje, w tym także dotacje unijne to ponad 535 milionów. Ale myślę, że to też 

taka tendencja, którą państwo też widzą umiarkowany poziom dochodów ze sprzedaży 

majątku gminy, bo już po prostu też widzimy, że tego majątku gminę podlegającego 

sprzedaży jest po prostu coraz mniej, a także my bardzo świadomie tym majątkiem 

gospodarujemy, bo musimy także zabezpieczyć tam, gdzie to jeszcze możliwe tereny 

gminy pod różne funkcje społeczne, typu  szkoły, żłobki czy innego rodzaju funkcje 
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infrastrukturalne, więc tego majątku jest po prostu mniej. Jeśli chodzi o stronę 

wydatkową, to wydatki bieżące to 5122,6 miliona złotych i wydatki bieżące stanowią 

84,4% wydatków ogółem. Prognoza wydatków oczywiście jest przygotowywana  

w oparciu o wskaźniki makroekonomiczne przygotowane przysyłane jesienią roku 

poprzedzającego przygotowanie uchwały, czyli wrzesień - październik 2024  

z Ministerstwa Finansów. Jeśli chodzi o wydatki majątkowe to suma wydatków w latach 

2025 - 2030 to ponad 4 miliardy złotych. O tym także bardzo jasno mówiliśmy, kiedy 

przygotowywaliśmy wspólnie z państwem programy operacyjne do strategii, bo to są 

te środki, które chcielibyśmy przeznaczyć właśnie na realizację tego, co zostało 

zapisane w Strategii Rozwoju Miasta Gdańska i 4 programach operacyjnych. Ważny 

wskaźnik i tu myślę, że to nie powinno wywoływać zdziwienia. Mamy coraz więcej 

wskaźników, według których rozdzielane są środki unijne, coraz więcej takich 

wskaźników wypełniamy. Jeśli chodzi na przykład o sieć, wodociągów czy kwestie 

związane z rewitalizacją my po prostu te środki wydajemy i wskaźniki pokazują, że 

wydawane są zgodnie z przeznaczeniem. Dlatego różne wskaźniki rosną i dlatego nie 

zawsze na wiele programów Unii Europejskiej już jako gmina się nie łapiemy. Dlatego 

ponad 65% wydatków majątkowych to środki przede wszystkim pochodzące z budżetu 

gminy. To niemal 2 miliardy 700 milionów złotych i to co zawsze pewnie jest najbardziej 

czytelne, kiedy także z państwem radnymi rozmawiamy o Wieloletniej Prognozie 

Finansowej to przedsięwzięcia w tym projekcie przedłożonym wysokiej Radzie 69 

przedsięwzięć jest kontynuowanych bez zmiany harmonogramu realizacji, zakresu 

realizacji czy budżetu. Natomiast 42 przedsięwzięcia są kontynuowane ale ze 

zmianami czy to zakresu realizacji czy kwoty. 7 nowych przedsięwzięć, w tym takie, 

które myślę, że są bardzo także istotne. To chociażby budowa zajezdni tramwajowej 

na Gdańsku Południe towarzyszący budowie tej zajezdni zbiornik retencyjny. Czy 

chociażby pracownia rzemiosł dawnych w Kaponierze Środkowej. Mówiłam o tym  

w poprzedniej prezentacji. Tu właśnie udało się na ten cel pozyskać środki z funduszy 

europejskich dla Pomorza, ale także jeden z projektów to Plan Gospodarki Odpadami 

dla województwa pomorskiego. Projekt partnerski liderem jest samorząd województwa 

pomorskiego, ale także uczelnie. My jesteśmy partnerem w tym programie.  

3 przedsięwzięcia, z których zrezygnowaliśmy, myślę, że takie najważniejsze i to jest 

tak, że efekt dotrzymywania słowa przez obecną koalicję rządzącą państwo doskonale 

wiedzą - zrezygnowaliśmy jako gmina z programu Prokreacji mieszkańców Gdańska 

dlatego, że ten program jest teraz programem rządowym. Wtedy kiedy go 

wprowadzaliśmy w 2017 roku, ja jeszcze miałam szczęście i przyjemność siedzieć po 

drugiej stronie Sali. Wtedy bardzo jasno słowa mówiące, że zastępujemy rząd w tej 

sprawie padały na tej sali wtedy, kiedy ten program wrócił zrezygnowaliśmy z niego  

i te środki przeznaczamy na inne programy zdrowotne, jak chociażby  Program 

Zdrowia Psychicznego. I teraz przechodzimy do omówienia projektu budżetu na rok 

2025. Tutaj myślę że takie porównanie także dla państwa mówiące o tym, na czym 

polega ta zmiana. Jeśli chodzi o finansowanie samorządów po lewej stronie widzą 

państwo, jakby to wyglądało według starych zasad, tych obowiązujących jeszcze  

w roku 2024. To, co widzimy w części fioletowej, to jest PIT, w części zielonej CIT i ta 

część taka granatowa to subwencje, czerwony kolor to tak zwane Janosikowe. Dzisiaj, 

tak jak mówiłam, on już się nie nazywa Janosikowym, ale zobaczcie państwo według 

nowych zasad my nadal wskaźnik zamożności gminy w porównaniu do średniej w kraju 

mamy wyższy, dlatego nadal te środki wpłacamy. Natomiast zasadnicza różnica, 
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zobaczcie, nie ma subwencji, mamy udział w dochodzie podatników, on wynosi 8,6%. 

A jeśli chodzi o jeśli chodzi o podatników PIT, czyli osoby fizyczne i 2,2 jeśli chodzi  

o osoby prawne, czyli podatek CIT, czyli mamy więcej o około 180 milion niż gdyby to 

było liczone według starych, starych zasad. Dochody i wydatki ogółem porównanie  

z ostatnich  5 lat. Dochody to ponad 5 miliardów 433 miliony, natomiast wydatki to  

6 miliardów 32 miliony i deficyt zaplanowany jest na poziomie niemal 600 milionów 

złotych. I tutaj wydatki i dochody bieżące. Natomiast przepraszam jedno słowo, jedno 

słowo komentarza jeszcze do tego do tego slajdu zobaczcie państwo ostatni rok, kiedy 

jeszcze mieliśmy nadwyżkę budżetową to był rok 2021 to jeszcze był rok, w którym nie 

wszedł w życie tak zwany Polski Ład. I tak kolejne lata zobaczcie państwo, jak bardzo 

mocno rzeczywiście drenowały  budżet gminy. Jednocześnie wskaźniki 

makroekonomiczne, inflacja, ceny prądu, wzrost pensji minimalnej to wszystko 

powoduje, że ta sytuacja także dzisiaj jest daleka od ideału. Natomiast bezpieczna 

 o czym, o czym za chwilę pokażemy teraz. Jeśli chodzi o same dochody i wydatki 

bieżące zobaczcie państwo, jeśli chodzi o dochody, one nieznacznie rosną. Natomiast 

wydatki  także rosną i myślę, że to jest coś, co też jest naturalne, bo przecież państwo 

doskonale wiedzą, że kwestie związane z wydatkami bieżącymi są pochodnymi 

sytuacji także  makroekonomicznej. Natomiast jeśli chodzi o nadwyżkę operacyjną i tu 

bardzo dziękuję, że udało nam się to wypracować tutaj ze służbami finansowymi pani 

Skarbnik, wynosi ona 53 miliony złotych, co nam pozwoli także mieć środki na 

potencjalne wkłady własne do projektów. Jeśli chodzi o dochody i wydatki majątkowe, 

to państwo widzą wydatki jak rosną do ponad 909 milionów złotych, w tym to jest 15% 

wydatków majątkowych w wydatkach ogółem. Dochody majątkowe także rosną. 

Rosną głównie dotacje i teraz struktura wydatków bieżących w budżecie. To, co myślę 

co roku, wygląda mniej więcej podobnie ta najważniejsza część budżetu, najdroższa 

pochłaniająca ponad 41% to oświata i wychowanie 2104,1 miliony. Druga jeśli chodzi 

o wartość to ponad 17% i ponad 874 miliony złotych. To kwestie związane  

z transportem i łącznością. I tu jest właśnie chociażby komunikacja publiczna. Trzecia 

grupa wydatków to wydatki związane z gospodarką komunalną i ochroną środowiska. 

Należy się państwu też jedna taka informacja z mojej strony, kiedy braliśmy się za 

przygotowanie, projekt u budżetu na rok 2025 - postawiłam przed panią Skarbnik takie 

zadanie. Gdzie na trzy priorytety wskazałam: pierwszy z nich to tak zwane utrzymanie 

miasta. Myślę, że to jest coś, na co także państwo wielokrotnie jako radni zwracacie 

uwagę,  czy w rozmowach z mieszkańcami my także to dostrzegamy. Jest to dzisiaj 

taka pula, która rośnie, natomiast on także niestety rośnie z powodu rosnących cen. 

Dzisiaj za te same pieniądze można mniejszą powierzchnię zamieść, posprzątać czy 

skosić trawę, po prostu wszystko rośnie w górę. Natomiast udało nam się tutaj 

przeznaczyć ponad 50 milionów więcej chociażby w budżecie Gdańskiego Zarządu 

Dróg Zieleni.  Druga pozycja, na którą kładę nacisk, i to jest dla mnie też bardzo, bardzo 

ważne. To kwestie związane z komunikacją publiczną. Państwo wiedzą, że świadomie 

bardzo świadomie chcemy komunikację publiczną zmieniać, ulepszać, dostosowywać 

także do zmieniającego się miasta i tego jak ludzie podróżują. Tutaj także udało się 

zwiększyć środki. I trzeci punkt to zadbanie, także o pracowników szeroko rozumianej 

administracji publicznej finansowanej z środków samorządu. Państwo doskonale 

wiedzą, że administracja rządowa z dniem 1 stycznia 2024 otrzymała podwyżkę  

w wysokości 30% takiej regulacji w samorządzie nie było,  bo na to trzeba przeznaczyć 

te pieniądze, które mamy. Jeśli chodzi teraz o przykłady i skąd rosnące wydatki. Tu 
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konkretne przykłady, które państwu także już od kilku lat staramy się pokazywać 

właśnie, żeby państwo mogli zobaczyć, jak bardzo rosną wydatki na konkretne usługi 

realizowane z budżetu naszego miasta. Nauka ucznia w technikum wzrost między 

rokiem 2024 a 2025 to ponad 200 zł. Jeżeli będziemy mieli do czynienia w tym roku 

także z podwyżką dla nauczycieli, to zobaczcie państwo, że ta różnica wyniesie 1000 

zł. Opieka nad osobą starszą, z niepełnosprawnością intelektualną przebywającą  

w Domu Pomocy Społecznej tutaj ten wzrost to niemal 9000 zł w porównaniu do 

ubiegłego roku. Jeśli chodzi o utrzymanie basenu na Chełmie, wzrost ponad niemal 

pół miliona złotych. Natomiast jeśli chodzi o funkcjonowanie znany lubianej popularnej 

linii tramwajowej numer 6, to wzrost o ponad milion złotych.  Mówiłam już trochę  

o zmianach w finansowaniu edukacji. Pozwólcie państwo, że kilka tych grup, gdzie 

mamy do czynienia z największymi wydatkami, największą częścią naszego budżetu 

omówię w tym roku 2024. Zobaczcie państwo subwencja oświatowa pokrywała 55,4%. 

Mówimy od wielu lat, że to jest zawsze mniej więcej około połowy. Drugie tyle 

dokładamy z budżetu i tutaj w roku 2024 dołożyliśmy 44,6%, co stanowi ponad 927 

milionów złotych. I teraz stosując te nowe zasady, otrzymaliśmy informację  

z Ministerstwa Finansów na temat wysokości naszych potrzeb. To się tak nazywa, takie 

teraz jest sformułowanie w przygotowaniu budżetu na poziomie centralnym. Potrzeby 

oświatowe w naszym mieście zostały wyliczone na 1178,5 mln złotych. Czy to 

wystarczy? Oczywiście, że nie wystarczy, skoro wiemy, że już w tym roku wydatki 

związane z edukacją przekroczyły 2 miliardy, więc tą całą resztę, te 700 milionów 

ponad dokładamy  bezpośrednio z budżetu. Dzisiaj to wszystko, jak państwo widzą po 

prawej stronie wykres jest właściwie jedną całością, więc ponad 2094,5 miliony złotych 

tyle wynosi ta część budżetu miasta. Drugi ważny, jeśli chodzi drugi jeśli chodzi  

o wysokość wydatków obszar działania naszego miasta, czyli komunikacja publiczna. 

Zobaczcie państwo na tych wykresach kołowych pokazujemy jakie są wpływy z biletów 

i ile one pokrywają kosztów związanych z funkcjonowaniem komunikacji od wielu lat. 

Jest to około 30% i w tym roku zakładamy, że będzie to około 28,4, natomiast  reszta 

to dopłata bezpośrednio z budżetu miasta, gdzie za komunikację publiczną płacimy 

wszyscy podatnicy, niezależnie od tego czy z niej korzystamy czy nie. Natomiast to,  

o czym mówi zobaczcie państwo wzrost, jeśli chodzi o wydatki związane  

z komunikacją. W porównaniu do ubiegłego roku to ponad 50 milionów złotych.  

I idziemy dalej. Teraz kilka przykładów inwestycji finansowanych ze środków 

zewnętrznych unijnych, krajowy plan odbudowy i różnego rodzaju środki, o które jak 

państwo wiedzą skutecznie staramy się zabiegać, aplikując, ponieważ ważna rzecz to 

chociażby program rządowy Aktywny Maluch finansowany z odblokowanego 

krajowego planu odbudowy. Nie tak dawno ogłosiliśmy postępowanie na budowę 

właśnie 2 nowych żłobków. To właśnie niemal 21 milionów złotych program 

współfinansowania z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej. To budowa kolejnych punktów selektywnego zbierania odpadów, tak zwanych 

sortowni. Przygotowujemy takie projekty na Zaspie, Brzeźnie i Osowej. I jeśli chodzi 

także o środki unijne jak państwo wiedzą, jesteśmy na finiszu jeśli chodzi  

o dokumentację związaną z budową linii tramwajowej Gdańsk Południe - Wrzeszcz. 

Tutaj ubiegamy się z ośrodki właśnie pochodzące z Unii Europejskiej.  

To rozstrzygnięcie pewnie nastąpi w pierwszym kwartale 2025 i wtedy także ogłosimy 

przetarg na budowę tej bardzo oczekiwanej linii tramwajowej. Kolejna pula środków to 

programy związane z wodami opadowymi. Jak państwo wiedzą, to jeden z naszych 
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sztandarowych programów, który także poprawia bezpieczeństwo z jednej strony 

zarówno przeciwpowodziowy, ale także coraz częściej zabezpiecza nas przed suszą. 

Tutaj ponad niemal 19 milionów pochodzi z Unii Europejskiej, resztę dokładamy  

z budżetu gminy. To chociażby przebudowy zbiorników retencyjnych ale także 

regulacje potoków to, co jest niezbędne, żeby to bezpieczeństwo przeciwpowodziowe 

utrzymać. I ważna inwestycja to uratowanie tak naprawdę domu pochodzącego chyba 

jednego z najstarszych, oryginalnie zachowanego sierocińca z XVII w. zespół  

adoptujemy Dom Literatury. Tutaj udało się ponad 17 milionów, także pozyskać 

środków Unii Europejskiej będących w dyspozycji Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego. Inne inwestycje to już wspominałam o budowie hali czwartej hali 

Międzynarodowych Targów Gdańskich wraz z hotelem to prawie 100 milionów dla 

Gdańskich Nieruchomości właśnie na remonty, przebudowy, termomodernizację, 

adaptacje obiektów.  75 milionów złotych to bardzo także oczekiwany basen i kompleks 

sportowy we Wrzeszczu u zbiegu ulic Kościuszki i Legionów 50 milionów złotych. 

Państwo byliście obecni także na kamieniu węgielnym. Zespół zarówno nowa siedziba 

Miejskiego Ośrodka Zespołu Orzekania o Niepełnosprawności, ale także naszego 

Zespołu Psychologicznego i 4 budynki mieszkalne to inwestycja realizowana przez 

naszą spółkę Gdańska Infrastruktura Społeczna. Budujemy szkołę na Morenowym 

Wzgórzu. Wszystko idzie zgodnie z planem. I chcemy ją otworzyć 1 września tego 

roku. Także pozyskane środki na rewaloryzację znajdujących się nieopodal stąd 

budynków, będących także pod opieką Hevelianum, czyli zespół Bożego Ciała. Inne 

inwestycje infrastrukturalne to modernizacje nawierzchni dróg, zasadnicze 

przebudowy nawierzchni dróg, chociażby Armii Krajowej w górę do ulicy Sikorskiego.  

Tu przypomnę, że nie tylko wymiana nawierzchni asfaltowej, ale także budowa 

Ekostrady na tym odcinku; to także przebudowa Alei Rzeczpospolitej, Obrońców 

Wybrzeża i Wyzwolenia kończymy i to także środki zewnętrzne. To jeden z 3 o ile mnie 

pamięć nie myli  projektów z tak zwanego Polskiego Ładu, który udało się miastu 

Gdańsk pozyskać słownie trzech. To chociażby modernizacja właśnie ulicy 

Kielnieńskiej w Gdańsku, która w tym roku zostanie zakończona, ale także 

rozpoczynamy bardzo ważną pewnie także uciążliwą natomiast niezbędną do 

wykonania modernizacji kładki wiodącej nad przystankiem SKM Gdańsk Stocznia. 

Kontynuujemy także program budowy i modernizacji chodników. Tu z kolei przykłady 

działań szeroko rozumianych społecznych - wzrost świadczeń dla dzieci  

przebywających w pieczy zastępczej  o ponad 2 miliony więcej w budżecie 

przyszłorocznym, ale także ja wiem, że to jest często tak, że nas najbardziej interesuje 

to, co w naszym mieście, ale my także porównujemy się z innymi podobnymi miastami 

pracując wspólnie, czy to chociażby w Unii Metropolii Polskich czy w różnych 

zespołach przy Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu Terytorialnego, czy w Związku 

Miast Polskich. Żadne inne miasto nie przeznacza tyle na sport młodzieżowy co miasto 

Gdańsk. Żadne inne miasto, w tym roku to będzie także wzrost do 8,5 miliona złotych, 

ale także adaptujemy przestrzeń na kolejną filię biblioteki w południowych dzielnicach 

naszego miasta, na skrzyżowaniu ulic Świętokrzyskiej i Łódzkiej, to także w nowej 

inwestycji budowanej przez inwestora zewnętrznego. My adoptujemy tą przestrzeń na 

bibliotekę i myślę że to co chyba jest także bardzo ważne bo zapewne dzisiaj 

wielokrotnie nie usłyszymy o złej sytuacji budżetowej, o deficycie w naszym mieście, 

ale myślę, że te dane, te wskaźniki mówią, że jesteśmy po bezpiecznej stronie  

i chciałabym, żeby państwo dokładnie się temu przyjrzeli. Maksymalny wskaźnik spłaty 
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zobowiązań wynosi 12,73%. Natomiast przy tym projekcie budżetu nasz wskaźnik 

naszego miasta wynosi 3,66% co pokazuje, że ten budżet jest bezpieczny, dobrze 

zaplanowany w tych warunkach i za to także moim współpracownikom dziękuję. Na 

jedną rzecz też chciałabym zwrócić uwagę. Pewnie państwu z uwagą mniejszą, 

większą, ale słuchamy konferencji prasowych prezesa Narodowego Banku Polskiego. 

Słuchając o stopach procentowych, ta tabela pokazuje, jak bardzo odsetki się zmieniły. 

Zobaczcie państwo, w tym odsetki od kredytów ze zmienną stopą procentową. Wzrost 

jest o 50 milionów złotych, to są takie koszty, które niestety są ponoszone ze względu 

na taką, a nie inną politykę także Narodowego Banku Polskiego. Szanowni Państwo, 

to już ostatni slajd. Podsumowanie. Także tak jak mówiłam, otrzymaliśmy pozytywną 

opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej zarówno do projektu Wieloletniej Prognozy 

Finansowej, jak i budżetu państwa. Mówiłam o tym, co jest naszym priorytetem, rosną 

wydatki na komunikację zbiorową, rosną wydatki na tak zwane utrzymanie miasta. To 

co jest naszą niepewnością i tak jak mówiłam państwu dzisiaj środki związane  

z edukacją są w 100 procentach w naszym budżecie i także nie wiemy, czy będą 

podwyżki dla nauczycieli, czy nie będą i jaki będzie ich skutek dla budżetu, dla budżetu 

naszego miasta. I także nieustające nasze duże wyzwanie to uzależnione od 

podwyżek wynagrodzeń, które oczywiście nauczycielom się należą, ale od tego 

uzależniona jest także wysokość dotacji dla nie samorządowych placówek, placówek 

szkolnych. Tak jak powiedziałam, wyzwaniem dla nas jest także troska o pracowników 

samorządowych o ich także godne godne wynagrodzenie i to, co na pewno będziemy 

robić. I tu jest zapowiedź, tak jak wspominałam państwu od pana ministra 

Domańskiego monitorowania rzeczywiście  potrzeb wydatkowych wyliczonych w tym 

roku w 2024, bo jesteśmy w nowym rozwiązaniu. Ono jest nowe zarówno dla budżetu 

państwa, jak i dla nas, dla każdej gminy, dla każdego powiatu, dla każdego 

województwa Rzeczypospolitej Polskiej,  więc tutaj jest mowa o otwartości i wspólnym 

monitorowaniu tej sytuacji. I oczywiście, jak zawsze wyzwaniem jest inflacja, wzrost 

cen i usług. Także wzrost płacy minimalnej, który właściwie na cenę każdej usługi ma 

wpływ. I jeszcze tutaj, złożyliśmy autopoprawkę korygującą. Te informacje, które na 

samym początku państwu przekazałam, czyli w sumie wydatki na rok 2025, 

zaplanowane są na poziomie 6090,7 mln. Natomiast dochody na poziomie 5485,8 mln 

a nadwyżka budżetowa troszkę stopniała do niemal 49 milionów. Szanowni Państwo 

z pełnym przekonaniem. Przedstawiam państwu budżet, który w tych zmieniających 

się warunkach finansowania samorządów został przez przeze mnie, przez moich 

współpracowników przygotowany. Chcieliśmy zaadresować wszystkie najbardziej 

palące potrzeby, potrzeby mieszkańców i wierzę, że nam to się udało. Proszę wysoką 

radę o przyjęcie zarówno uchwały budżetowej, jak i uchwały o Wieloletniej Prognozie 

Finansowej 2025 - 2050. Bardzo dziękuję za uwagę.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Dziękuję bardzo i poproszę teraz panią Skarbnik Izabelę Kuś o przedstawienie 

uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy Miasta Gdańska 

jest to druk 159 z autopoprawką. Przedstawienie również opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej.  
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5. Uchwała w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 
Gdańska (druk 159 + autopoprawka);  
 

• opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej. 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 
K. Mobilności i Transportu – pozytywna 
K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
K. Edukacji – pozytywna 

      K. Klimatu, Środowiska i Ekologii - pozytywna 
K. Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 
K. Bezpieczeństwa, Handlu i Współpracy z Mieszkańcami – pozytywna 
K. Sportu, Rekreacji i Turystyki – pozytywna 

     K. Kultury - pozytywna 
     K. Polityki Społecznej, Zdrowia i Praw Człowieka – pozytywna 

 
 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Na początku przedstawia państwu uchwałę składu orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Gdańsku z 2 grudnia 2024 roku w sprawie opinii do projektu uchwały 

o Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Gdańska na lata 2025 – 2050. I tak 

uchwała numer 066/2011 składu orzekającego i Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Gdańsku z 2 grudnia 2024 roku i skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej 

liczył 3 osoby. Zaopiniował pozytywnie projekt uchwały o Wieloletniej Prognozie 

Finansowej Miasta Gdańska na lata 2025 - 2050 w uzasadnieniu do uchwały czytamy, 

że projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Gdańska na lata 2025 - 2050 

został złożony 15 listopada 2024 roku. Czyli zgodnie z obowiązującym prawem analiza 

treści opiniowanego dokumentu wykazała, że projekt uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej został opracowany zgodnie z wymogami określonymi w artykule 

226 227 i 228 ustawy o finansach publicznych. Skład orzekający stwierdził, że 

wielkości wydatków bieżących zaplanowanych w poszczególnych latach, objętych 

prognozą, nie przekraczają dochodów bieżących w tych latach. W związku  

z powyższym należy stwierdzić, że zostanie spełniony wymóg określony w artykule 

242 ustęp 1 przywołanej wyżej ustawy o finansach publicznych, zgodnie z którym 

organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może uchwalić budżetu,  

w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące 

powiększone o przychody, o których mowa w artykule 217 ustęp 2, punkt 5, 7 i 8 

ustawy. Cytowane regulacje prawne mają odpowiednie zastosowanie do Wieloletniej 

Prognozy Finansowej jednostki samorządu terytorialnego. W wyniku analizy projektu 

Wieloletniej Prognozy Finansowej pod względem merytorycznym, skład orzekający 

stwierdził, że dług jednostki na 2025 rok wyniesie 1957851035 zł, co będzie stanowiło 

36,04% planowanych na ten rok dochodów budżetu miasta ogółem. Dokonując analizy 

danych zawartych w projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej, biorąc pod uwagę 

zarówno ciążące, jak i planowany do zaciągnięcia zobowiązania, skład orzekający 

stwierdził, że w 2025 roku wskaźnik spłat zobowiązań z powyższych tytułów został 

zaplanowany w wysokości 3,66% przy dopuszczalnym limicie spłaty zobowiązań na 

ten rok wynoszącym 12,68%. Również w latach następnych wskaźnik planowanych 

wielkości spłat nie przekracza dopuszczalnych górnych wysokości. Wobec 

powyższego skład orzekający stwierdza, że nie zostanie przekroczony wskaźnik 
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określony w artykule 243 ustawy o finansach publicznych. Analizując objaśnienia 

przyjętych wielkości dochodów, uznaje je za realnie uzasadnione. W objaśnieniach 

zawarto również informacje o wielkości planowanych do zaciągnięcia przychodów 

budżetu z podaniem ich poszczególnych źródeł i planowanego celu ich wykorzystania, 

wielkości zaplanowanych, rozchodów w poszczególnych latach wynikają  

z harmonogramu spłat oraz  możliwości finansowych jednostki 2025 – 2050. 

Niezależnie  od powyższej opinii, skład orzekający stwierdził również, że konieczne 

jest monitorowanie przyjętych zachowań, szczególnej ostrożności przy planowaniu 

przychodów, które ujęte są w projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Mówimy o przychodach, o których mowa w artykule 217, ustęp 2, punkt 6 

ustawy o finansach publicznych, od których uzależnione jest sfinansowanie 

planowanego deficytu budżetowego. Ta uwaga odnosi się do zapisanego  

w Wieloletniej Prognozie Finansowanej kwoty lokaty w wysokości 100 milionów 

złotych, ale to ryzyko mitygujemy zmianami w budżecie na 2024 roku, który będzie 

kolejnym punktem dzisiejszych obrad. Uzbieraliśmy zarówno dodatkowe dochody, jak 

i z powodu korekty wydatków wystarczającą kwotę, która uzasadnia zaplanowanie tej 

lokaty w planie przychodów przyszłorocznego budżetu to, jeśli chodzi o opinię 

Regionalnej Izby Obrachunkowej. Założenia przyjęte do Wieloletniej Prognozy 

Finansowej przedstawiła pani prezydent do projektu uchwały zgłosiliśmy 

autopoprawkę i najważniejsze zmiany wynikają przede wszystkim z aktualizacji 

harmonogramu wydatków i planowanych dochodów na 2025. Te wynikają z kolei  

z aktualizacji tegorocznego budżetu i podobny i analogiczne zmiany zostaną 

przedstawione właśnie w ramach zmian na  2024 rok, ale też pojawiają się nowe 

przedsięwzięcia Wieloletniej Prognozie Finansowej. Nie wszystkie mają swoje 

finansowanie w przyszłym roku. Wynikają one z jednej strony z planowanego 

zaciągnięcia pożyczki w ramach kpk  na budowę zajezdni tramwajowej Ujeścisko. Stąd 

pojawiają się z jednej strony pożyczka, z drugiej strony zwiększenie planowanych 

wydatków na na to przedsięwzięcie. Pojawia się nowe przedsięwzięciem powiązane  

z budową zajezdni, czyli budowa zbiornika retencyjnego przy tej zajezdni.  

W trakcie tego roku, szczególnie koniec roku obfitował w decyzje i podpisane umowy 

o dofinansowanie różnego typu projektów. Mówimy o inwestycyjnych  miękkich.  Stąd 

pojawiają się po stronie dochodów i po stronie wydatków zmiany wynikające z tych 

umów. I tak mówimy o przedsięwzięciu Pracownia Rzemiosł Dawnych w zabytkowym 

obiekcie Kaponiery Środkowej. W zeszłym miesiącu przedstawiono państwu projekt, 

obejmujących wdrożenie planu gospodarki odpadami dla województwa pomorskiego, 

gdzie miasto Gdańsk jest partnerem. W projekcie pojawiają się dodatkowe dochody  

i wydatki na projekt Zdolni z Pomorza. Aktualizujemy harmonogramy wydatków 

przedsięwzięć już zawartych w projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej. Dziękuję.  

 

Udział w dyskusji wziął: 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 
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Głosowanie  (druk 159 + autopoprawka) 

Za                         20 
Przeciw                 7 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/174/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska  

 

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 2  do niniejszego protokołu 

6. Uchwała w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2025 rok                              
(druk 160 + autopoprawka + poprawka);  

 
 

• stanowisko Prezydenta Miasta Gdańska do wniosków Radnych i Komisji Rady 
Miasta Gdańska do projektu budżetu na 2025 rok; 

• przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej; 

• przedstawienie opinii Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska; 
 

Komisja wiodąca: K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 
K. Mobilności i Transportu – pozytywna 
K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
K. Edukacji – pozytywna 

      K. Klimatu, Środowiska i Ekologii - pozytywna 
K. Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 
K. Bezpieczeństwa, Handlu i Współpracy z Mieszkańcami – pozytywna 
K. Sportu, Rekreacji i Turystyki – pozytywna 
K. Kultury – pozytywna 
K. Polityki Społecznej, Zdrowia i Praw Człowieka – pozytywna 

 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Do projektu uchwały w sprawie przyjęcia budżetu miasta na rok 2025 również 

uzyskaliśmy opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. Skład orzekający trzyosobowy 

pozytywnie opiniuje projekty uchwały budżetowej Miasta Gdańska na 2025 rok oraz 

możliwość sfinansowania deficytu budżetowego do uchwały. Oczywiście również jest 

zawarte uzasadnienie. I tak skład Regionalnej Izby Obrachunkowej potwierdza, że  

w dniu 15 listopada 2024 roku, czyli zgodnie z  przepisami, wpłynął projekt uchwały 

Rady Miasta Gdańska w sprawie uchwalenia budżetu na 2025 rok. Badając wskazany 

projekt uchwały, skład orzekający stwierdził, że został on opracowany zgodnie  

z wymogami określonymi między innymi w artykule 212, 213, 214, 215, 235, 236, 242, 
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258 ustęp jeden oraz 264 ustęp 3 ustawy o finansach publicznych. Przedłożony projekt 

uchwały budżetowej określa prognozowane dochody ogółem w wysokości 5 miliardów 

433 miliony. Dochody bieżące w kwocie 5 miliardów 176 milionów oraz dochody 

majątkowe w kwocie 257076000 zł. Wydatki ogółem zaplanowano w wysokości  

6 miliardów, w tym wydatki bieżące 5 miliardów 122 miliony oraz wydatki majątkowe  

w kwocie 909 milionów 816000 zł, zaplanowany na 2025 rok deficyt budżetu wysokości 

599 milionów złotych przewiduje się sfinansować przychodami pochodzącymi z emisji 

obligacji w kwocie 287 milionów złotych kredytu bankowego w kwocie 200 milionów 

złotych. Pożyczki w kwocie 12 milionów złotych, przelewu z lokat z lat ubiegłych  

w kwocie 100 milionów złotych oraz wolnych środków w wysokości 258000 zł. Skład 

orzekający stwierdził, że planowany sposób pokrycia deficytu jest zgodny z prawem. 

Zaplanowane na 2025 rok rozchody budżetu łącznej kwocie 80925000 zł przeznacza 

się na udzielone pożyczki i kredyty w kwocie 200000 zł. Spłaty otrzymanych krajowych 

pożyczek i kredytów w kwocie 1470000 zł. oraz spłaty otrzymanych zagranicznych 

pożyczek i kredytów w kwocie 79254000 zł. W dalszej kolejności skład orzekający 

dokonał analizy spełnienia w 2025 roku, relacji określonej w artykule 242, ustęp jeden 

ustawy o finansach publicznych z powyższych. Z przepisów wynika, że organ 

stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może uchwalić budżetu, w którym 

planowane wydatki bieżące są wyższe niż planowane dochody bieżące powiększone 

o przychody, o których mowa w artykule 217, ustęp 2, punkt 5, 7 i 8 ustawy o finansach 

publicznych. Skład orzekający ustalił, że w roku 2025 zaplanowane dochody bieżące 

są wyższe od wydatków bieżących o kwotę 53388000 zł. Zatem relacja wynikająca  

z przywołanych wyżej przepisów zostaje spełniona. Projekt budżetu miasta został 

opracowany w oparciu o założenia makroekonomiczne przyjęte do projektu ustawy 

budżetowej na 2025 rok. Własne prognozy oraz przewidywane wykonanie budżetu  

w 2024 roku na podstawie materiałów towarzyszących projektowi uchwały budżetowej. 

Skład orzekający stwierdza, że prognozowane dochody i wydatki zaplanowano  

w niepełnej szczegółowości klasyfikacji budżetowej. Projekt budżetu to pod względem 

merytorycznym. Obejmuje możliwe do uzyskania dochody własne, związane  

z realizacją zadań gminy, jak i zadań powiatu, z podziałem na dochody bieżące  

i majątkowe oraz wydatki na realizację obligatoryjnych zadań własnych, jak też 

zleconych. W objaśnieniach do budżetu podano źródło dochodów możliwe do 

uzyskania oraz przedstawiono zadania przewidziane do realizacji 2025 roku. Biorąc 

pod uwagę całość materiałów przedłożonych do zaopiniowania. Skład orzekający 

stwierdził, że projekt uchwały budżetowej został opracowany zgodnie  

z obowiązującymi w tym zakresie wymogami zawartymi w ustawie o finansach 

publicznych. Również w uchwale, podobnie jak w poprzedniej Regionalna Izba 

Obrachunkowa zwracał uwagę i wskazuje zachować szczególną ostrożność przy 

planowaniu przychodów. Czyli mówimy kolejny raz o 100 milionowej lokacie, która  

w budżecie przy projekcie budżetu przyszłorocznego finansuje deficyt budżetu miasta.  

Do projektu budżetu  została przedłożona autopoprawka to tak podobnie jak przy 

Wieloletniej Prognozie Finansowej. Skutki aktualizacji tegorocznego budżetu  

w zakresie dochodów i wydatków, przesunięcia części płatności wydatków 

majątkowych na przyszły rok. Te płatności pokrywane są przesuniętymi na przyszły rok  

dochodami z Unii Europejskiej. Pojawiły się też informacje o dotacjach. Z jednej strony 

dotacja celowa od gmin ościennych na zadania związane z zagospodarowaniem 

odpadów komunalnych 1470000 zł dochody realizowane przez Gdański Zarząd Dróg 
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i Zieleni z tytułu dzierżawy infrastruktury tramwajowej; 1000930 zł wpływ dotacji  

z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska na dofinansowanie zakupu 

samochodu z drabiną mechaniczną dla Państwowej Straży Pożarnej 500000 zł. 

Dotacja na realizację zadań Programu rządowego Za Życiem 561000 zł. I w zakresie 

wydatków, najważniejsze zmiany to zwiększenie wydatków inwestycyjnych w dziale 

rolnictwo i łowiectwo, środki przeznaczone na Gdański Program Przeciwpowodziowy 

 i  budowy zbiornika retencyjnego przy zajezdni tramwajowej Ujeścisko. Transport  

i łączność- najważniejsze zmiany to zwiększenie wydatków na komunikację miejską 

na terenie Miasta Gdańska. Przesunięcie płatności na inwestycje, w tym budowa 

węzłów integracyjnych, Gdańsk - Rębiechowo oraz Gdańsk- Osowa wraz z trasami 

dojazdowymi, zwiększenie wydatków na sygnalizację świetlną 1000600 zł, budowa 

 i przebudowa dróg lokalnych w różnych dzielnicach miasta, zwiększenie wydatków  

o 6 milionów złotych. Gospodarka mieszkaniowa przesunięcie płatności na programy 

rewitalizacyjne, w tym rewitalizacja Biskupiej Górki, rewitalizacja Dolnego Miasta  

i Placu  Wałowego, regulowanie stanów prawnych nieruchomości pod inwestycje, 

zwiększenie o 3 miliony złotych. Wprowadzenie środków pozyskanych z Unii 

Europejskiej w zakresie oświaty i wychowania, w tym projekt Zdolni z Pomorza 2. 

Gospodarka komunalna i ochrona środowiska zwiększenie planowanego wydatków 

 o 11000300, w tym na wdrożenie planu gospodarki odpadami dla województwa 

pomorskiego, projekt, o którym wspominałam przy okazji Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Rozwój energetyki miejskiej poprzez budowanie społeczności 

energetycznych na bazie odnawialnych źródeł energii. Korekta planu projektu 

utworzenia na terenie Miasta Gdańska obszarów powiązanych energetycznie  

z wykorzystaniem potencjału energetycznego OZE ponad milion złotych. To chyba 

najważniejsze zmiany do Wieloletniej Prognozy Finansowej w zakresie dochodów 

 i wydatków w latach roku 2025. I jeszcze kilka słów dotyczących wniosków złożonych 

przez komisje, komisje branżowe Rady Miasta oraz wniosków Radnych Miasta 

Gdańska. Na etapie prac nad projektem budżetu złożono 7 wniosków przez komisje 

poszczególnych komisji Rady Miasta; na złożone wnioski zostały udzielone w formie 

pisemnej odpowiedzi. Odpowiedzi były omawiane podczas posiedzeń tych komisji, na 

których omawiane był projekt budżetu przyszłorocznego. Wpłynęły również do nas 2 

wnioski dwojga radnych, na które też udzielona została odpowiedź w formie pisemnej.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Poproszę o przedstawienie opinii Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska.  

 

JAN PERUCKI – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu/ Radny Klubu 

Koalicji Obywatelskiej 

Komisja obradowała 2 grudnia. Wielogodzinna debata, podczas której 

zaopiniowaliśmy przedstawiony druk numer 160. Jest to pozytywna opinia nad 

drukiem. Szeroka ciekawa dyskusja, każdy wydział, każda jednostka miejska, była 

obecna na posiedzeniu komisji. Więc mogliśmy grad pytań zadać referującym swoje 

wycinki budżetu Miasta Gdańska, a dzisiaj właśnie podczas sesji Rady Miasta 

Gdańska, przedłużenie de facto tej debaty, dyskusji nad budżetem Miasta Gdańska. 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Teraz w porządku, mamy wystąpienia przedstawicieli Klubów Radnych w sprawie 

budżetu. Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej.  

 

JAN PERUCKI – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu/ Radny Klubu 

Koalicji Obywatelskiej 

Dyskutujemy wydaje się na najważniejszym drukiem numer 160, dotyczącym budżetu 

Miasta Gdańska na rok 2025. To druk, nad którym wiele miesięcy prac za nami, Urzędu 

Miasta, ale również nas Radnych Miasta Gdańska. W dyskusji, debat, wzajemnego 

przekonywania się do swoich racji. Natomiast dyskutując nad przyszłym rokiem, nie 

sposób nie dokonać pewnej retrospekcji, nie zastanowić się nad przeszłością skutków 

ubytków w dochodach naszego miasta. Ustawa tak zwany Polski Ład widzą państwo 

na wykresie ten rozziew 2 linie, gdzie były rekompensaty, jakie były wpływy z PIT-u  

i jakie ubytki dokonywały się w formie drenażu naszego Miasta Gdańska od roku 2019. 

Bo wtedy właśnie Polski Ład wchodził kolejno 2019 - 2020 rok. Rekompensaty równe 

zero, następnie te rekompensaty, który rząd ówczesny zjednoczonej prawicy nam 

proponował nie spełniały naszych oczekiwań. Przede wszystkim nie uzupełniały tych 

ubytków wynikających właśnie ze zmiany ustawodawstwa. Kolejno rok 2021, 2022, 

2023 uwaga, łącznie blisko 800 milionów złotych ubytku w kasie naszego miasta to 

wiele inwestycji, wiele zadań z dziedziny społecznej edukacji. Infrastruktura. Jako 

reprezentant Koalicji Obywatelskiej mogę to też przeliczać, oczywiście jak zawsze na 

baseny, więc tych zadań niestety wskutek Polskiego Ładu zmiany ordynacji 

podatkowej. Mogliśmy zrealizować zdecydowanie mniej, zresztą, co pani Prezydent 

wspominała swojej wypowiedzi bardzo mocno, przez skutek zmiany ordynacji 

podatkowej, którą zaserwował nam rząd Zjednoczonej Prawicy. Niestety zadania 

komunalne, utrzymaniowe stanowczo upadły i w tym przyszłorocznym budżecie 

Miasta Gdańska odbudowujemy pewne standardy utrzymania Miasta Gdańska, które 

przez lata wspólnie wypracowaliśmy. No ale dalej Ustawa Metropolitalna to wiele 

priorytetów przede wszystkim. Szacuje się, że 5% podatek PIT  płacony przez 

mieszkańców tych gmin, które wejdą w skład Pomorskiej Metropolii, to kwota nawet 

200 milionów złotych, które mogłyby zasilić naszą Metropolię. Gdańsk, Gdynia, Sopot 

wszystkie gminy ościenne to dodatkowe fundusze, które były przeznaczone chociażby 

na dodatkowy transport zbiorowy, na tabor obsługujący linie tramwajowe, autobusowe, 

skoordynowanie, chociażby też polityki przestrzennej. W każdym razie, każda gmina 

zachowuje swoje pełne władztwo w ramach planowania przestrzennego. Natomiast 

my jako gmina ścierające się granicami z wieloma innymi gminami, również 

mielibyśmy środki na te cele, istotne połączenia drogowe, ochrona środowiska, 

planowanie przestrzenne, to są zadania, które moglibyśmy również realizować dzięki 

właśnie Ustawie Metropolitalnej, nad którą w tej chwili intensywnie pracuje Parlament. 

Ale przypomnijmy tą hipokryzję, która padała z ust notabene byłego Radnego Miasta 

Gdańska obecnie i ówcześnie poprzedniej kadencji Posła Kacpra Płażyńskiego, 

pewnie zagłosuj za tą ustawą. Ta ustawa to duże pieniądze i jeszcze większe 

odpowiedzialność w rękach prezydentów, co do których mam zastrzeżenia 

 i wątpliwości, czy dawanie większych pieniędzy w te ręce to dobry pomysł? Mimo to 

uważam, że wszyscy powinniśmy poprzeć systemowe rozwiązania dotyczące 

tworzenia metropolii. No to mówimy oczywiście sprawdzam. Ten obrazek dedykuje 

drużynie Płażyńskiego kiedy przychodzi do łatwych, wydawałoby się, prostych 
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wywiadów medialnych dyskusji Poseł Płażyński deklaruje, będę głosował za Ustawą 

Metropolitalną. Będę głosował za kwotą około 200 milionów złotych dla Gdańska dla 

całej naszej Metropolii Pomorskich. Niestety, jeżeli już przychodzi co do czego do 

głosowania niestety poseł Kacper Płażyński głosuje przeciwko. Zresztą nie tylko on. 

Kazimierz Smoliński poseł będziemy ją wspierać, ale musimy najpierw zobaczyć, jak 

zadziała na Śląsku, gdzie samorządowcy jej się dopiero uczą. Wszyscy zgodzili się, 

że taka ustawa jest potrzebna, ale wspieranie metropolii nie powinno odbywać się 

kosztem mniejszych miejscowości w regionie. No i właśnie panie pośle, to również 

walka z wykluczeniem komunikacyjnym, również w tych mniejszych gminach, gdzie 

tych plam komunikacyjnych, gdzie ta oferta komunikacji zbiorowej jest zdecydowanie 

mniejsza, więc z całym szacunkiem koleżanki, koledzy ze spójnikiem w nazwie partii 

„i” bo tam trudno o te 2 członem wymienione w nazwie, ale jesteście po prostu 

hipokrytami i nie dbacie o budżet naszego Miasta Gdańska, bo zarówno zmianę 

ordynacji podatkowej Polski Ład jak i właśnie ta dyskutowana Ustawa Metropolitalna 

to dodatkowe środki również dla mieszkanek, mieszkańców naszego miasta. Ale 

wchodzi nowa ustawa, nowy rząd Koalicja 15 października to przede wszystkim 

zupełnie inne podejście do prawodawstwa hermeneutyczne. Dyskutujemy nad 

prawem, nie wprowadzamy prawa ad hoc w nocy, przy udziale być może części 

posłów, bo nagle posiedzenie odbywa się na innej Kolumnowej sali, tylko faktycznie 

dyskutujemy również z samorządami nad tym, jak finanse gmin poszczególnych,  

w tym również naszego miasta mają wyglądać. Tutaj chylę czoła przede wszystkim  

w kierunku naszej pani Skarbnik Izabeli Kuś, która faktycznie jeździła do Warszawy 

dyskutowała, spierała się i ta debata tam się po prostu odbywała. To jest pewne novum, 

że debata, dyskusja nad nowym prawem w ogóle się odbywa. To właśnie między 

innymi nowy standard, który zapanował przy ulicy Wiejskiej w Warszawie. Tutaj  

szanowni państwo, przedstawiam państwu na slajdzie w sposób dobitny,  informacje, 

co by było, gdybyśmy utrzymali obecną ustawę. A co się dzieje faktycznie, kiedy 

ustawa Domańskiego wchodzi w życie? Według wyliczeń Ministerstwa Finansów, 

według poprzednich przepisów to byłoby kwota niespełna 3 miliardów złotych;  

2 miliardy 950 milionów zaokrągleniu. Natomiast dzięki nowej ustawie, Ustawie  

o dochodach samorządu jednostek samorządu terytorialnego będziemy mieli kwotę  

w budżecie Miasta Gdańska ponad 3 miliardy 3 miliardy 167 milionów złotych. Jest to 

różnica 248,5 miliona złotych, na korzyść naszych mieszkańców, którym możemy 

zafundować lepszy, bardziej zbilansowany, bezpieczniejszy dzięki temu budżet. No  

i przychodzi dyskusja już stricte nad samymi zadaniami informacjami wynikającymi  

z druku numer 160. Edukacja. Budujemy w tej chwili i kontynuujemy ten proces 

inwestycyjny na Pieckach przy ulicy Królewskiej Wzgórze tam powstanie, mamy 

deadline 1 września. Wierzymy, że w przyszłym roku blisko 750 dzieci faktycznie pod 

nowym adresem przy ulicy Królewskie Wzgórze będzie mogło zdobywać naukę, uczyć 

się, rozwijać w zdecydowanie lepszych warunkach. To również opieka społeczna, 

edukacyjna, czyli budowa nowych żłobków na Paganiniego Suchanino i przy ulicy 

Czerskiej, czyli Gdańsk Południe, tam, gdzie faktycznie ta demografia to najmłodsze 

wiekowo dzielnice miasta, a także rozbudowa już istniejącego zaplecza żłobkowego.  

I tutaj, żeby jak już mówimy dyskutujemy o żłobkach jeszcze napisałem specjalnie na 

slajdzie, aby o tym nie zapomnieć. No to przede wszystkim nowa ustawa, tak zwane 

ustawa z 15 maja 2024 roku też nowy dokument prawny w obiegu prawnym,  

a mianowicie ustawa tak zwane Aktywny Rodzic, wzrost dofinansowania, uwaga  
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z poziomu 400 zł na dziecko, do poziomu 1500 zł. Jest to diametralna różnica. Jest to 

konsekwentna polityka rządu Zjednoczonej Koalicji 15  października co do tego, aby 

faktycznie rodzice mogli płynnie wracać, bądź nawet de facto nie odchodzić z rynku 

pracy. W międzyczasie, równolegle odbywa się 5 termomodernizacji Gdańskich szkół. 

Otóż, kilkukrotnie moi przedmówcy podkreślali, jak ważna jest komunikacja publiczna 

i nic się w tej materii nie zmienia. To przede wszystkim ukłon w stronę prezydenta 

Piotra Borawskiego. 30 nowych autobusów wyjedzie na gdańskie ulice. To także 

rozpoczęcie całego procesu budowy zajezdni tramwajowej, która będzie 

komplementarną częścią inwestycji Gdańsk Południe- Wrzeszcz. No i właśnie, jeżeli 

mówimy o tej inwestycji tramwajowej, na którą czekają tysiące mieszkańców naszego 

miasta. No to również cała procedura zakupowa nowych tramwajów na tą inwestycję 

będzie miała miejsce, także dopowiem, że już zbliżamy się i planujemy właśnie 

budowę nowej zajezdni, która będzie obsługiwała te nowe tramwaje do obsługi trasy 

Gdańsk Południe - Wrzeszcz, a to także cały czas inwestycja w tej istniejący w 100 

procentach niskopodłogowe tabor Pesy Swing. No i o drogach tutaj. Ja również mogę 

się do tego samego klubu zapisać osób, które gdzieś mówiły, że te drogi są faktycznie 

zaniedbane. Widzimy po każdej zimie ilość dziur, które pojawiają się na gdańskich 

drogach i faktycznie ta bolączka, czyli to utrzymanie miasta, nie tylko inwestycje, ale 

później utrzymywanie tych nowych celów infrastrukturalnych. To faktycznie była 

bolączka również wskutek zmiany ordynacji podatkowej Polski Ład. No i tutaj możemy 

wymienić takie hasło jak Armii Krajowej, chodnik w Oliwie Tatrzańska, to taki trochę 

osobisty  trend w tej prezentacji Wyzwolenia jak  również Nowy Świat Obrońców 

Wybrzeża i wiele, wiele innych zadań. 21 tak zwanych nakładek drogowych  

w przyszłym roku przewiduje do wykonania Gdański Zarząd Dróg i Zieleni. Więc ta 

mnogość i ta różnica, zadanie infrastrukturalnych, przede wszystkim skupiających się 

właśnie na potrzebie drogowej i chodnikowej na tym dostępnym mieście, czyli 

realizacja naszej strategii Gdańsk 2030. To tego jest w budżecie Miasta Gdańska 2025 

najwięcej. Sport i turystyka. Tutaj  przede wszystkim faktycznie fenomenalna promocja 

naszego miasta. W poniedziałek dyskutowaliśmy w przestrzeniach pięknej hali 

sportowo widowiskowej na granicy Miasta Gdańska i Sopotu i wówczas możemy się 

pochwalić, że faktycznie te rozgrywki Ligi Narodów w przyszłym roku zawitają 

ponownie do Gdańska. Ponownie będziemy organizatorami tego przedsięwzięcia 

święta siatkarskiego. To również maraton ulicami Gdańska. Na początku kwietnia 

remont stadionu żużlowego. Takie przestrzenie, jak również molo w Brzeżnie uzyskają 

wsparcie, dofinansowania, przepraszam, finansowanie w 100% jest to zadanie Miasta 

Gdańska. Budżet Miasta Gdańska to też społecznie wrażliwy budżet. Myślę, że tutaj 

chyba największe różnice mamy, jeżeli chodzi o zadania, które wykonywaliśmy, a na 

które idą nowe nakłady, wyższe zwiększenia środków. To budżet, który dzięki nowemu 

ustawodawstwu mamy środki, aby zaspokoić chociażby obsługę bieżącą prowadzenia 

domów i klubów sąsiedzkich. Uwaga, o połowę widzą państwo o kwotę 4,5 miliona na 

slajdzie, ale  wcześniej to była kwota 3 milionów złotych, więc tutaj skokowy wzrost 

faktycznie na taką bieżącą obsługę tych ośrodków w naszych dzielnicach, ale także 

na poprawienie tego programu merytorycznego, na zwiększenie pozycji właśnie 

realizacji tego programu, to także Gdański Program Ochrony Zdrowia Psychicznego. 

Tutaj też ponad milion złotych więcej w budżecie właśnie na to zadanie, więc bardzo 

się cieszę, że faktycznie tak dzisiejszy taki problem cywilizacyjny można określić, czyli 

właśnie nasze zdrowie psychiczne. Tutaj również szczególną uwagę spotkał się  
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w przyszłorocznym budżecie Miasta Gdańska. Mieszkalnictwo społeczne 5,5 miliona  

złotych, również wzrost. Rekordowy budżet Gdańskich Nieruchomości na remonty 

mieszkań. Tutaj też pani prezydent Emilia Lodzińska została wrzucona na głęboką 

wodę, ale głęboko wierzę, że z tym zadaniem również sobie poradzi. Szanowni 

państwo, budżet Miasta Gdańska to wielomiesięczna dyskusja, debata nad finansami 

naszego miasta, nad konkretnymi zadaniami, często nawet tymi najmniejszymi, które 

definiują codzienność mieszkańców naszego miasta, to refleksja nad tym, co warto 

zrobić. Co jest tym priorytetem. Kołdra zawsze będzie za krótka. Natomiast wskutek 

zmiany ordynacji podatkowej tych środków jest zdecydowanie więcej w końcu mamy 

rząd, który współpracuje z samorządami, dyskutuje razem z nami i nawet dyskutując 

o tych przepisach przejściowych możemy być dumni, że w kasie Miasta Gdańska na 

przyszły rok będzie kwota 248,5 miliona większa - to realizacja wielu marzeń 

mieszkańców naszego Gdańska, w związku z czym debatę o budżecie Miasta 

Gdańska na rok 2025 możemy zacząć. Dziękuję bardzo w imieniu Klubu Radnych 

Wszystko dla Gdańska. 

 

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Dziś pewnie wiedzą to i radni wiemy my tutaj siedzący na tej sali, żeby przegłosować 

budżet, potrzebujemy nie tej zwykłej większości, ale większości bezwzględnej, czyli 18 

radnych. I ja idąc tutaj do Rady Miasta spotkałem jednego pana, który mówi, nie 

musicie się obawiać o budżet, przecież z arytmetyki dotyczącej struktury Rady Miasta 

wynika jasno, że budżet zostanie przegłosowany. Pewnie to prawda, ale ja nie 

chciałbym i byłoby wyrazem braku pokory z naszej strony, gdybyśmy podchodzili do 

tej uchwały w ten sposób jako radni. Myślę, że solidność i profesjonalizm tego budżetu 

opiera się na innej arytmetyce na arytmetyce finansowej. Dziękuję wszystkim osobom 

zaangażowanym w przygotowanie tego projektu, za przygotowanie tak profesjonalne 

tego planu dochodów i wydatków naszego miasta. Ale także i przychodów i rozchodów, 

bo tutaj także jest zaplanowany przychód dotyczący pokrycia sposobu pokrycia 

deficytu budżetowego, ale także obsługa tego przychodu, czyli rozchody. I mimo że 

jesteśmy klubem Wszystko dla Gdańska klubem niewątpliwie sprzyjającym pani 

Prezydent. To na pewno możemy powiedzieć szczerze, że staraliśmy się w czasie tego 

długiego okresu procedowania tegoż budżetu poddawać go obiektywnej analizie. I co 

możemy, konkretnie powiedzieć o tym budżecie. Po pierwsze, na pewno jest to budżet 

bezpieczny i to jest bardzo ważne, bo bezpieczeństwo budżetu jest powiązane ze 

stabilnym rozwojem, ze zrównoważonym rozwojem. I ten budżet zakłada co prawda 

deficyt 599 milionów złotych prawie 600 milionów prawie. Ale dzisiaj to jest normą  

w samorządach. Nie ukrywajmy, ten deficyt jest naprawdę bezpieczny. On jest, 

przypomnę stabilny, bo w 2023 roku on wynosił 714 milionów, czyli był nieznacznie 

większy. W 2024 roku  był nieznacznie mniejszy. Co możemy powiedzieć  

o zadłużeniu? Ono tutaj, państwo gdzieś tam, próbowali nam fundować jakieś wielkie 

liczby i w taki, no nieobiektywny sposób przedstawiać zadłużenie. Zadłużenie to są 

wszystkie te zobowiązanie, które są rozłożone na długie lata i wiadomo, że to będą 

duże liczby. Ono jest utrzymywane również na bezpiecznym poziomie i udział długu  

w odniesieniu do dochodów w 2025 roku wynosi 36,4%, ale co ważne ten wskaźnik to 

już było dzisiaj powiedziane. Ten wskaźnik spłaty zobowiązań, on jest bardzo 

bezpieczny, bo on wynosi tylko niecałe 3,7  dokładnie 3,66, podczas gdy dopuszczalny 

wskaźnik jest 4 razy większy. Także pod tym względem spełniamy najwyższe 
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standardy bezpieczeństwa. Wiemy, jak ważna jest zasada zrównoważonego budżetu. 

Ona dzisiaj jest ustawowo wymagana, czyli na pokrycie wydatków bieżących, 

dochodami bieżącymi, ale my możemy powiedzieć, że zrealizowaliśmy czy realizujemy 

coś więcej, bo my będziemy mieli nadwyżkę bieżącą, nadwyżkę operacyjną, która 

wynosić będzie 53,4 miliony i co ciekawe mamy także większy przyrost dochodów 

bieżących niż wydatków bieżących aż o 80 milionów w roku 2025. Zgodnie z planem 

budżetu i oceną Regionalnej Izby Obrachunkowej jest jednoznaczna. Nie ma 

wątpliwości, że ten budżet jest prawidłowo i profesjonalnie przygotowany, ale ja 

chciałbym wspomnieć również o tym, że budżet jest optymistyczny, mimo, że żyjemy 

w czasach trudnych i dzisiaj trudno mówić o wielkim, jakimś hura entuzjazmie  

i optymizmie, gdy patrzy się na to, co się dzieje wokół nas. Co się dzieje na świecie 

ale na pewno te zmiany w ustawie o dochodach jednostek samorządu terytorialnego 

z którymi będziemy mieli do czynienia już od początku tego 2025 roku; sprawiają, że 

z jednej strony tak jak już mówiliśmy dzisiaj spoczywa na samorządach. Spoczywa na 

mieście Gdańsku odpowiedzialność 100% finansowania oświaty, więc tracimy 

subwencję, dużą subwencję oświatową. Ale z drugiej strony, to trzeba podkreślić, 

rekompensata jest większa, bo z samego tylko PIT-u wpłynie 2 razy więcej środków. 

Ostatecznie też zostaje zlikwidowane Janosikowe i z tego na pewno też możemy się 

cieszyć. Zostaje ono zastąpione korektą przekroczenia wskaźnika zamożności i to 

wszystko sprawi, że w naszym budżecie już w roku 2025 będziemy mieli wyższe 

dochody o 250 milionów złotych. I tu trzeba szczerze powiedzieć, że za to możemy 

podziękować panu Ministrowi obecnemu finansów i tutaj, jeśli państwo mają kontakt  

z pewnością pan Minister nas nie słyszy, ale możemy powiedzieć, że ustawa 

rzeczywiście jest optymistyczna. I ona sprawia, że nasze finanse w latach kolejnych 

wyglądać będą z pewnością trochę lepiej. Możemy powiedzieć, że po latach naprawdę 

drenowania naszego budżetu, bo trudno inaczej nazwać to, co działo się w tych latach 

2015 -  2023 będziemy w lepszej sytuacji.  I PIT będzie wpływał rocznie o 5% wyższy 

dochody z PIT-u będą o 5% wyższe, natomiast dochody z CIT 3,2% wyższe. Również 

cieszy fakt, że te dochody, które będą wpływać do budżetu miasta one będą częścią 

nie podatku płatnika, ale dochodu płatnika. I to rzeczywiście sprawia, że budżet staje 

się bardziej stabilny. Ja powiedziałem, że wpływy w tym 2025 roku będą o 250 

milionów wyższe z tytułu zmiany ustawy, ale trudno sobie wyobrazić, co by było, gdyby 

tej ustawie nie było. Trudno sobie wyobrazić, co by było, gdyby dalej rządziły partie, 

które tak bardzo gardziły samorządem.  Gdyby nie zawiązała się Koalicja 15 

października, bo spójrzmy na to. My mamy wpływy w przyszłym roku wyższe  

z tytułu zmiany ustawy o 250 milionów złotych. Ale rząd 

PIS-u z tylko z samego PIT-u ograniczył nasze wpływy przez ten krótki okres o 776 

milionów, czyli te wpływy jeszcze nie rekompensują tych strat, które ponieśliśmy przez 

rządy PIS-u.  I dzisiaj, gdy pamiętamy, kiedy te ustawy były podejmowane, które 

uderzały w finanse samorządu wtórował tym ustawom. Niestety osoby, działacze 

lokalni PIS-u, również radni, którzy dzisiaj mają 100 pomysłów na budżet Miasta 

Gdańska, to jest naprawdę zadziwiająca. Nawet najciekawsze pomysły drodzy 

państwo, można zrealizować tylko wtedy, kiedy mamy właściwy poziom dochodów. 

I tutaj padła też ze strony pana przewodniczącego klubu PiS taka informacja  

o promocji, że my podejmujemy wydatki na promocję.  Drodzy państwo, myślę, że 

każdy wie; każdy, kto znajduje się w organie także tworzy organ wykonawczy 

jakiegokolwiek samorządu, ale także każdy członek organu wykonawczego wie, że 
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wydatki na promocje to jest coś absolutnie niezbędnego. Wydatki na promocję to jest 

często ciężka praca i państwo, którzy w tym obszarze pracują dobrze o tym wiedzą, 

ale to jest swego rodzaju inwestycja w przyszłość. Gdybyśmy nie myśleli o kolejnych 

latach, to pewnie można byłoby te wydatki ograniczyć albo ich zaniechać, ale jeżeli 

chcemy podejść odpowiedzialnie do dochodów w latach kolejnych to na pewno 

musimy z dużą determinacją działania promocyjne miasta prowadzić. I to wiemy 

wszyscy, do  tego nie trzeba przekonywać. O tym nie trzeba przekonywać nawet 

radnych PIS-u, bo ja jestem przekonany, że państwo sami nie wierzą, nie wierzą w to, 

co mówią. Drodzy państwo i co możemy powiedzieć jeszcze o tym budżecie? On jest 

na pewno rozwojowy. Ja nie chcę powtarzać tego, co powiedział pan Przewodniczący 

Jan Perucki, mamy więcej środków na sport młodzieżowy we Wrzeszczu. Ja powiem 

szczerze, osobiście bardzo cieszę się z tego faktu będziemy mieli, tak będzie 

powstawał już kompleks sportowo usługowy, razem z basenem. Wszyscy na ten 

moment bardzo czekamy. Więcej pieniędzy przeznaczymy na remonty dróg. Z tego 

chyba wszyscy również bardzo się cieszymy. Powstanie wielofunkcyjna hala wraz  

z hotelem na terenie centrum wystawienniczego Amber Expo. Więcej środków  

o prawie 100 milionów zostanie przeznaczonych na remonty, przebudowy, 

modernizacje energetyczne i rewitalizacje. Podsumowując, mogę powiedzieć bardzo 

dziękuję, pani prezydent. Bardzo dziękuję całemu zespołowi bo państwo już wcześniej 

nadali rozwojowi naszego miasta niezwykłą dynamikę i rozwojowi gospodarczemu  

i społecznemu, ale myślę, że ten budżet jest takim dodatkowym stymulatorem. I ja też 

bardzo się cieszę, bo ktoś powiedział, że budżet to nie wszystko i z pewnością takie 

zarządzanie miastem to jest także rozwiązywanie bieżących problemów i myślę, że 

jest ta świadomość i w organie wykonawczym i w uchwałodawczym, że musimy na 

bieżąco reagować, na bieżąco próbować rozwiązywać problemy. Jedne problemy 

udaje się rozwiązać, pojawiają się następne i ten proces trwa. I ja pragnę także 

podziękować na koniec tego roku państwu radnym z PIS-u, że państwo mimo tego, że 

krytykują, jest to krytyka jak wiemy, typowo polityczna to jednak czasem potrafią 

zagłosować za pro miejskimi, prorozwojowymi uchwałami. Niejednokrotnie państwo 

jednak to udowadniali, a wiemy, jak to jest trudne w państwa wypadku, prawda wiemy, 

jak trudno się wyrwać państwu z tej partyjnej zależności. Wiemy, jakie kary państwa 

za to spotykają, więc tym bardziej gratuluję odwagi. Ja chciałem państwa również 

zachęcić do tej odwagi również dzisiaj w głosowaniu nad tym prorozwojowym 

budżetem. Mam nadzieję, że oczywiście indywidualnie będziemy mogli sobie życzenia 

złożyć. Mam nadzieję, że państwo nie zbojkotują w tym roku opłatka i się na nim 

spotkamy, a wszystkim państwu wszystkim, nam życzę, drodzy państwo, żebyśmy już 

może za godzinę mieli nowy budżet naszego miasta, plan dochodów i wydatków na 

rok 2025. Bardzo serdecznie dziękuję. 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość  

Króciutko pozwolę odnieść się do słów przedmówców. Przyznam szczerze, że 

musiałem sprawdzić kalendarz czy mamy 2024 czy 2023 rok, bo cały czas Radni 

Koalicji Obywatelskiej, czy Wszystko dla Gdańska przywołujący rządy Prawa  

i Sprawiedliwości Zjednoczonej Prawicy pokazują, że chyba zatrzymali się  

w poprzedniej kadencji parlamentu. I szczególnie ta uwaga przewodniczącego 

Peruckiego odnośnie chociażby Ustawy Metropolitalnej. No szanowni państwo, to wasi 

przedstawiciele siłą wchodzili do mediów publicznych, otwierali kasy pancerne, szafy 
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pancerne w Krajowej Radzie Sądownictwa, a przez rok nie udało się tak ważnej 

Ustawy Metropolitalnej  wprowadzić. Miało być 100 konkretów na 100 dni, a. A tu tak 

mówimy o tak ważnej ustawie, a tego dalej się nie udało zrobić. To jest bardzo ciekawe. 

Natomiast widzę jeszcze jedną niezgodność szanowni państwo, bardzo ciekawą, bo  

z jednej strony słyszymy przewodniczącego Śpiewak - Dowbora, który mówi, że to jest 

budżet marzeń. A z drugiej strony słyszymy panią Prezydent, która mówi, że sytuacja 

jest daleka od ideału. I tak się zastanawiam, czy to chyba jest cały czas jakaś 

niezgodność mimo wszystko w tej koalicji i ja niestety przychylam się tutaj do słów pani 

Prezydent, że sytuacja jest daleka od ideału. A na potwierdzenie przychodzą mi dane, 

które przedstawiła też pani przewodnicząca Czerniewska dzisiaj chociażby z raportu 

unii metropolii polskich dotyczącej tego, jak mieszkańcy polskich miast postrzegają 

sytuacje właśnie w Gdańsku, czy też w innych miastach w Polsce. I jedna z danych, 

która pojawia się w tej prezentacji w tym badaniu 54% mieszkańców Gdańska ma 

zastrzeżenia do transparentności uczciwości władz w zakresie gospodarowania 

finansami miejskimi. Szanowni państwo, no dzisiaj idealnie się składa, bo dyskutujemy 

o budżecie na 2025 rok. A tu widzimy, że sami mieszkańcy mają wątpliwości co do 

tego, czy ten budżet, czy finansowanie różnego rodzaju projektów jest transparentne, 

jest właściwe. Bo niestety żyjemy w Gdańsku skrajności. Jeśli spojrzymy na to, co, 

czego oczekuje przeciętny mieszkaniec Gdańska, ten, który żyje w nowym 

deweloperskim bloku na południu Gdańska, gdzie niestety infrastrukturalna pustynia 

go czeka, ale także ten, który żyje w lokalu komunalnym, który prawdopodobnie od 

czasu wojny nie widział  jakiegokolwiek remontu. Żyjemy w Gdańsku skrajności,  

w którym ten mieszkaniec, który dzisiaj jadąc do pracy rano, na studia, na zakupy, do 

szkoły stał w tym aucie w autobusie, w tramwaju w korku. A z drugiej strony widzi 

podwyżki cen biletów, podwyżki opłat za wodę, podwyżki opłat za strefę, za 

parkowanie w strefie płatnego parkowania. A z drugiej strony widzi szanowni państwo, 

że w tym budżecie mamy takie pozycje, być może małe w perspektywie 

wielomiliardowego budżetu, że na działania promocyjne wydajemy 3 miliony złotych 

na politykę informacyjną, czyli na między innymi portal gdansk.pl, portal, który być 

może za kilka miesięcy będzie musiał przestać istnieć w dotychczasowej formule, 

wydaje się ponad 8 milionów złotych. Czy na kreowanie rozwoju turystyki ponad 10 

milionów złotych w mieście Gdańsku, gdzie turystyka działa pełną parą i pytanie, czy 

jest to faktycznie efekt tych wydatków. Czy też po prostu naturalnej siły, jaka jest  

w Gdańsku. Miasta leżącego nad morzem. Miasta gdzie zapytamy przeciętnego 

mieszkańca Warszawy, Poznania, Zakopanego, gdzie chcesz jechać na wakacje nad 

morze, to pewnie odpowie, że do Gdańska, bo z tym Gdańsk się kojarzy. Gdańsk jest 

związany z turystyką od wielu lat i nie trzeba dodatkowo płacić  pieniędzmi na tego 

typu wydatki, ale żyjemy też w Gdańsku skrajności, bo wydaje mi się, że urzędnicy 

miasta zapominają o tym, chociaż sami często o tym mówią, że żyjemy w Gdańsku, 

gdzie żyje już 600000 osób. Dane, które przyjmowaliśmy kilka miesięcy temu  

w Strategii Miasta 2030 plus są już dzisiaj nieaktualne. Żyjemy w Gdańsku, gdzie 

mamy 600000 osób, a cały czas nie jesteśmy w stanie zapewnić podstawowych usług 

związanych z lokalami komunalnymi, z infrastrukturą drogą drogową, z infrastrukturą 

szkolną mieszkańcom, którzy żyją tutaj od kilku, kilkunastu, kilkudziesięciu lat.  

I pewnym symbolem w Gdańsku jest chociażby przekazywanie kupcom kluczy do 

miasta, kiedy mamy na przykład Jarmark Dominikański, mieszkańcy Śródmieścia 

powiedzieliby, że dzisiaj łatwiej wskazać czas, kiedy nie ma jarmarku czy to 
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Dominikańskiego czy Bożonarodzeniowego, niż kiedy jest, bo można powiedzieć, że 

w Śródmieściu cały czas mamy jakieś działania i z jednej strony to super. To bardzo 

dobrze, że Gdańsk tworzy dla mieszkańców, dla turystów okazję do tego, żeby go 

zwiedzać, żeby zostawiać tu pieniądze. Ale z drugiej strony trzeba pamiętać o tych 

mieszkańcach, którzy od kilkudziesięciu lat nie mogą doczekać się tego, żeby 

szanowano ich warunki do życia. Żeby w Śródmieściu można było spokojnie o 22:00 

położyć dzieci spać, a nie słuchać jakiegoś trębacza w Bramie Zielonej. A od wielu lat 

niestety tego nie chce się zrobić; od ponad roku projekt Parku Kulturowego leży  

w szufladzie u pani Prezydent i nie ma jak na razie woli rozmowy z osobami, które nie 

chciały do tego parku, bądź też miały wątpliwości co do niego. Żyjemy w Gdańsku 

skrajności, w którym niestety mam wrażenie, że coraz częściej miasto  Lex deweloper 

w Klukowie pewnie za kilka tygodni, jak nie kilka miesięcy, trafi tutaj pod obrady Rady 

Miasta Gdańska. Ale dzisiaj ja jestem, szczerze mówiąc, przerażony słuchając 

niektórych dyskusji właśnie z mieszkańcami Klukowa, mam wrażenie, że tam miasto 

Gdańsk oddało  pole deweloperowi, który chce budować w inny sposób niż miasto 

Gdańsk to przewidywało w planowaniu przestrzennym jeszcze kilka lat temu. Kiedy 

miasto Gdańsk zawierało pewną umowę społeczną z mieszkańcami, którzy tam żyją, 

że oni mogą przez jakiś okres czasu czuć się pewni, że tutaj inna zabudowa nie 

powstanie. A dzisiaj Radni przechodzą do porządku do dziennego nad tym, że 

prawdopodobnie powstanie tam zabudowa wielorodzinna, a nie jednorodzinna czy 

bliźniacza. I cieszą się, że deweloper zostawi tam kilka, kilkanaście milionów złotych  

i mówią, no ale jeśli deweloper tego nie zrobi, to przez kolejne 10 lat czy kilkanaście 

lat miasto tego nie zrobi.  No to szanowni państwo, można powiedzieć, że miasto 

Gdańsk aplikowało w niektórych dzielnicach Gdańska zostawiło te dzielnice na łaskę, 

bądź niełaskę deweloperów albo oni coś tam zbudują, albo nie zbudują. No to 

szanowni państwo, może najwyższy czas zrezygnować z tych wydatków, o których za 

chwilę będę mówił w przypadku poprawek. Zostawmy te pieniądze na to, żeby 

wreszcie można było zrealizować chodnik, drogę, zbudować nową szkołę. Ale sytuacja 

nie dotyczy tego Klukowa. Mamy sytuację na Morenie związaną z rejonem ulicy 

Wołkowyskiej. Mamy sytuację na Południu Gdańska, gdzie Rada Dzielnicy Orunia 

Górna Gdańsk Południe wydatkował środki na realizację drogi na ulicy Borkowskiej  

z płyt drogowych. Zalokowała na to swoje środki. I cóż szanowni państwo GDIZ mówi, 

że nie ma pieniędzy na to, żeby położyć te płyty drogowe, które stoją na poboczu.  

To są dzisiaj realne problemy Gdańska. To są dzisiaj realne problemy Gdańska,  

że mieszkańcy południowych dzielnic gdzie mieszka już kilkadziesiąt tysięcy osób, 

które przez ostatnie kilka, kilkanaście lat tam się pojawiło. Nie mają podstawowej 

infrastruktury drogowej. Przechodząc do inwestycji, bo to jest kolejna pięta 

achillesowa. Szanowni państwo, rejon Ujeściska,  Jasienia, Łostowice - to jest rejon 

gdzie przez ostatnie kilka, kilkanaście lat zamieszkało kilkadziesiąt tysięcy osób. To 

osoby pewnie kiedy kupowały od deweloperów lokale, widziały w reklamówkach, że 

tutaj miasto Gdańsk planuje ulice Nową Jabłoniową. Pamiętacie szanowni państwo 

jeszcze  taki projekt,  który powstaje od 10 lat. 10 lat powstaje projekt. Kilka miesięcy 

temu, we wrześniu zapytałem władze Miasta Gdańska, kiedy zostanie ukończony.  

Otrzymałem informację, że do końca tego roku. Dzisiaj pojawiają się informacje, że  

w pierwszej połowie 2025 roku skończy się projekt. A kiedy on powstanie w 2030, 2040 

roku? Kiedy? Wpuszczaliśmy w cudzysłowie deweloperów, na tereny, które dzisiaj 

zamieszkuje tysiące mieszkańców Gdańska. Zakładaliśmy ambitnie, że zrealizowane 
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zostaną inwestycje drogowe, inwestycje, inwestycje w szkołę, inwestycje w domy 

sąsiedzkie. I co się stało? I tego nie ma i tego nie ma. I ten problem narasta, narasta 

nawet w małych rzeczach. Szanowni państwo, bo mówimy o inwestycjach za pewnie 

dziesiątki, jak nie setki milionów złotych, jak Nowa Jabłoniowa, ale mówimy o małych 

projektach z budżetu obywatelskiego. Szanowni państwo, kiedy kilka tygodni temu  

z radnym Andrzejem Skibą wybraliśmy się do dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska 

porozmawiać o projekcie Parku Przemian. W projekcie z budżetu obywatelskiego 

sprzed kilku lat to się dowiedzieliśmy, że przez blisko pół roku nie było w dyrekcji 

rozbudowy Miasta Gdańska osoby, która by podjęła decyzję o tym, że trzeba 

zakończyć to i dogadać się z wykonawcą. Przez pół roku nikt tam po prostu nie potrafił 

podjąć takiej decyzji. A dzisiaj szanowni państwo, wejdźcie na portal trójmiasto.pl, 

poczytajcie o sytuacji z Domem Sąsiedzkim, na Chełmie. Inwestycja, która miała być 

zakończona w 2022 roku i jesteśmy na końcówce  2024, a mamy ping pong między 

miastem a wykonawcą. I ta sytuacja pewnie przez kolejne miesiące będzie narastała, 

bo oczywiście miasto będzie stało na swoim stanowisku. Wykonawca na swoim,  

a najbardziej poszkodowani będą mieszkańcy właśnie Chełmu, radni dzielnicy, którzy 

mieli korzystać z tego budynku. I taka sytuacja będzie dalej wyglądała. Kolejna, bardzo 

istotna rzecz szanowni państwo. Mieliśmy przed kilkoma miesiącami, kiedy 

rozpoczynała się nowa kadencja, też informacją o tym, że pani wiceprezydent Emilia 

Lodzińska, przejmuje kwestie  gospodarowania zasobem komunalnym. I widzimy, że 

część spraw faktycznie idzie w dobrą stronę. Widzimy rozmawiając z mieszkańcami, 

że pewne problemy udaje się rozwiązać. Ale z drugiej strony patrzymy w ten budżet  

i widzimy, że w 2025 roku na pozycji modernizacja budynków jest o blisko 5 milionów 

złotych mniej. Planuje się remont 150 lokali.  A tymczasem blisko tysiąc osób cały czas 

czeka na lokale komunalne z zasobu w mieście Gdańsku. Mamy pięknie 

zrewitalizowane budynki na Biskupiej Górce, na Dolnym Mieście. Tylko później 

patrzymy na Toruńskiej, w tym zrewitalizowanym budynku, za dziesiątki milionów 

złotych są 2 lokale. No tak szanowni państwo, tego problemu nie rozwiążemy. No, 

trzeba naprawdę przyspieszyć szanowni państwo. Oprócz rewitalizacji, oprócz 

zachowania tych zabytków, o czym też będę mówił w poprawkach, szanowni państwo 

musimy zadbać o to, żeby przyspieszyć i przede wszystkim poprawić utrzymanie 

obecnych budynków. To nie muszą być remonty kapitalne, ale jeśli my dzisiaj nie 

przeznaczymy dodatkowych środków, widzę, że one są, ale ich musi być jeszcze 

więcej na to, żeby utrzymywać te lokale, żeby za 5 za 10 lat nie trzeba było robić 

remontów kapitalnych tych  lokali. To obudzimy się naprawdę w sytuacji fatalnej. 

Kolejna istotna kwestia w tym budżecie szanowni państwo znajdźcie informacje  

o systemie Fala? Tak myślałem, szanowni państwo, nie znajdziecie tej informacji,  

a doskonale wiemy z prezentacji prezentowanych tutaj kilka miesięcy temu, że na 

utrzymanie tego systemu w 2025 roku ma iść około 10 milionów złotych. Pozycja, która 

była w budżecie na obecny rok zniknęła, wyparowała. Nie wiadomo tak naprawdę kto 

za utrzymanie, za wprowadzanie systemu Fala i  odpowiedzialny system, który 

pochłonął 150 milionów złotych, w tym kilkadziesiąt milionów złotych z Unii 

Europejskiej. Gdzie to jest? Nie wiadomo. Szanowni państwo, kolejna istotna kwestia: 

oświata. Pani Prezydent Dulkiewicz rok temu tutaj wspominała o tym podczas dyskusji 

nad budżetem na ten rok, że wówczas koszt czy też wydatek na oświatę to jest miliard 

104 miliony złotych, subwencja oświatowa wynosi 963 miliony wynosi obecnie 0 zł. 

Mówiliście państwo, że będziecie chcieli rozmawiać z panią minister, że będziecie 
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starali się, żeby ta subwencja rosła. Dzisiaj subwencja wynosi zero i oczywiście 

powiecie państwo, że z innych pozycji te wydatki zostały zrównoważone. Ale czy 

faktycznie tak sytuacja, ta sytuacja w gdańskiej oświacie jest taka dobra. Dlatego 

musimy te środki właśnie na to wydatkować. I my w poprawkach tego chcemy. Kolejna, 

bardzo istotna rzecz, szanowni państwo to istotne, żeby wprowadzać dobre zmiany. 

Dobre zmiany, które my zaproponowaliśmy w poprawce, do tego budżetu w poprawce, 

która zawiera 17 rozwiązań, 17 przesunięć na priorytety, szanowni państwo, bo tak 

trzeba nazywać. Tak trzeba nazywać  rozwiązania mające na celu przesunięcie 22 

milionów złotych z promocji, marketingu, finansowania różnego rodzaju promocji 

turystyki na rzeczy priorytetowe na drogi, na szkoły, na bezpieczeństwo czy na 

komunikację miejską? 22 miliony złotych w perspektywie budżetu wielomiliardowego 

uznacie państwo, że to jest śmiech na sali? Ale my, szanowni państwo, tego budżetu 

nie tworzymy. Ba, my doskonale wiemy, jakie są często koszty tak zwane stałe, że te 

wynagrodzenia trzeba płacić, że budynki trzeba utrzymywać, że trzeba finansować 

podstawowe usługi. I my właśnie te podstawowe usługi, szanowni państwo, chcemy 

dofinansowywać. Chcemy podstawowych priorytetowych wydatków, a nie wydatków, 

które są poboczne w sytuacji, kiedy pani Prezydent mówi, że sytuacja jeszcze nie jest 

idealna. To musimy się skupić na priorytetach. Szanowni państwo, priorytety to jest 

chociażby pół miliona złotych na zwiększenie bezpieczeństwa na gdańskich plażach 

czy utrzymanie miejskich placów zabaw. Miejskie plaże szanowni państwo, 

chcielibyśmy, żeby pojawiło się na nich 100 ratowników. W tym roku mieliśmy sytuację, 

kiedy po raz pierwszy od lat ten zasób osobowy na gdańskich plażach był mniejszy. 

Teraz, 2025 roku ma być zwiększone. Ale my chcemy, szanowni państwo, żeby 

gdańskie plaże były bezpieczne, żeby gdańskie place zabaw był bezpieczne. Jeśli 

GZDIZ faktycznie przejmuje odpowiedzialność za place zabaw w Gdańsku, to musimy 

zadbać o to, żeby one były bezpieczne, żeby nie zarastały chaszczami, tak jak ma to 

nierzadko miejsce na placach, często przyszkolnych. To dodatkowe 300000 zł na 

opiekę nad zwierzętami w schronisku Promyk. My kilka miesięcy temu prezentując 

rozwiązania dla Gdańskich zwierząt mówiliśmy o tym, że oprócz finansowania, 

zwiększonego finansowania ważne jest też poprawa odpowiedzialności. Szanowni 

państwo 2025 rok to jest najwyższy czas, żeby wybrać kierownika schroniska Promyk. 

To jest naprawdę nie do pomyślenia, żeby przez tyle miesięcy. Schronisko Promyk tak 

naprawdę działało bez osoby decyzyjnej, bo osoba z Gdańskiego Ogrodu 

Zoologicznego to nie jest tak naprawdę faktyczny kierownik. Szanowni państwo, 

kolejna istotna kwestia blisko 1,5 miliona złotych na poprawę bezpieczeństwa 

mieszkańców. Dodatkowe patrole straży miejskiej, dodatkowe patrole policji. 

Słyszałem tutaj też przed rokiem, że miasto Gdańsk nie jest od tego, żeby zapewniać 

obsługę ze strony policji, że przecież jest tyle wakatów, prawda? Ale sprawdźcie sobie 

państwo, jakie jest wykonanie budżetu, jeśli chodzi o pozycję dotyczącą finansowania 

policji. My musimy dzisiaj zapewnić mieszkańcom Śródmieścia, mieszkańcom 

młodego miasta, ale także innych Gdańskich dzielnic, Orunii, Nowego Portu 

bezpieczeństwo to także finansowanie monitoringu. Doskonale widzimy, jaki jest 

problem chociażby z nielegalnym graffiti. Kilkadziesiąt zapytań interpelacji, które 

skierowałem w tej sprawie, a problem cały czas istnieje. Rozbudowa, utrzymanie 

monitoringu miejskiego to są fundamenty, ale także pozycja dotycząca obrony 

cywilnej. Widzimy, co się dzieje za naszą wschodnią granicą, widzimy jak mimo 

wszystko jest niska świadomość mieszkańców Gdańska u Polaków o tym, gdzie  
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w razie ataku można się schronić, gdzie są schrony, jaka jest, jak zachować się  

w sytuacji, kiedy wyją syreny alarmowe. Co one oznaczają? To jest dobra edukacja. 

Szanowni państwo to jest wydatkowanie środków na dobrą edukację gdańszczan. 

Kolejna istotna kwestia oświata blisko 5,5 miliona złotych na szkoły, przedszkola,  

a także na bieżące remonty w tych gdańskich placówkach. Musimy dbać o te szkoły. 

Im więcej zainwestujemy w bieżące utrzymanie, w to, żeby szkoły były w dobrym 

stanie, tym mniej będziemy musieli zainwestować w przyszłości, by remontować się 

nierzadko kapitalnie. Kolejna sprawa, 1800000 zł na nasadzenia, pielęgnacji zieleni 

zarówno tej w parkach, jak i wzdłuż gdańskich alei widzimy szansę w gdańskiej karcie 

dla drzew. Ale to jest teoria, teoria, która pozostaje na papierze. Teraz trzeba ją 

wdrożyć w życie. I tego oczekujemy, dlatego te dodatkowe środki powinny tam się 

znaleźć. No i kolejna, bardzo istotna rzecz, blisko 5 milionów złotych, dodatkowe  

5 milionów złotych na remonty, utrzymanie zasobu komunalnego. Widzimy te 

zwiększenie środków. My nie zakłamujemy rzeczywistości, widzimy te kilkanaście 

milionów złotych dodatkowo dla Gdańskich Nieruchomości na utrzymanie zasobu 

komunalnego. Ale tych środków musi być jeszcze więcej. Mamy kilkanaście tysięcy 

lokali w zasobie komunalnym. Musimy o to zadbać, musimy zadbać o te lokale,  

w których obecnie mieszkają mieszkańcy Gdańska, ale też o te blisko 1000 

pustostanów, które mogą przyczynić się do tego, że ta lista kolejkowa się po prostu 

skróci. No i komunikacja miejska. Szanowni państwo, to nie jest tylko wydatkowanie 

170 milionów złotych na najem 10 autobusów wodorowych przez 10 lat; to nie jest tylko 

system Fala za 150 milionów złotych. Ale to jest tak, że to, żeby mieszkańcy 

Południowych dzielnic mogli swobodnie dojechać o  dowolnej porze do centrum, do 

Wrzeszcza, do Oliwy to jest możliwość, żeby kursowały tam autobusy przegubowe. To 

są możliwości, żeby faktycznie mieszkańcy sami chętnie przesiadali się na 

komunikację miejską, bo jest ona konkurencyjna, a nie zmuszać kierowców do tego, 

żeby oni rezygnowali, bo opłaty, bo korki, bo sytuacja na drogach jest tak zła. No  

i Szanowni państwo, utrzymanie dróg, jesteśmy w przededniu tak naprawdę 

prawdziwej zimy, ale doskonale pamiętamy sytuację ze stycznia, z lutego 

poprzedniego roku. Przepraszam obecnego roku. Kiedy gdańskie ulice wyglądały jak 

ser szwajcarski. Były konferencje prasowe o tym, że już tutaj dziesiątki pracowników 

lepie te dziury. Ale szanowni państwo, my musimy utrzymywać je na bieżąco. My 

musimy dbać o te drogie nie tylko kiedy one się rozlatują pod wpływem śniegu, lodu, 

soli. Ale my musimy dbać o nie przez cały rok i nie w perspektywie 5, 10 lat, kiedy 

będzie wiele milionów złotych. My musimy dbać dzisiaj, żeby te pęknięcia, dziury, które 

dzisiaj są, nie zamieniły się za rok w wyrwy, gdzie ludzie będą urywali koła  

i amortyzatory w swoich samochodach. Szanowni państwo te dobre zmiany dla 

Gdańska, które dzisiaj prezentujemy to jest wyjście naprzeciw, też państwu. Wyjście 

naprzeciw państwu, bo ja szczerze wierzę, że te kwestie, które poruszyłem dla 

państwa, też są priorytetami. Dla państwa też oświata, bezpieczeństwo, komunikacja 

miejska, zieleń to są priorytety. Dla państwa często te miliony złotych, które idą 

chociażby do biura pani Prezydent to są kwoty, które przewijają się, nie macie państwo 

na nie wpływu, nie macie  z nimi styczności. Natomiast te miliony to są drogi, po których 

jeździcie. To są parki, w których przebywacie to są lokale komunalne być może,  

w których mieszkacie. To są sprawy przyziemne. I cóż, szanowni państwo, rok temu 

pani Prezydent powiedziała, że jest, demokratką. Zachęca nas radnych Prawa  

i Sprawiedliwości do tego, żeby wygrać wybory, żeby przygotować budżet od a do 
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 z. Wyborów nie wygraliśmy, ale przedstawiamy poprawki od a do z. Bo te poprawki to 

są priorytety, to jest podstawa do tego, żeby Gdańsk dobrze się rozwijał. Dziękuję.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

 

Otwieram dyskusję. 

 

DYSKUSJA: 

 

ALEKSANDER JANKOWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

Mieliśmy przed chwilą bardzo merytoryczne wystąpienie klubu Prawa  

i Sprawiedliwości. Bardzo zachęcam państwa żeby przyjąć nasze poprawki. To jest tak 

jak kolega Przemek wspominał. Są poprawki strategiczne, potrzebne w naszym 

mieście poprawki, które przysłużą się wszystkim mieszkańcom. Mieliśmy też bardzo 

emocjonalne, wcześniejsze 2 wystąpienia. Z perspektywy erystyki i tutaj też z drugiej 

strony jako gdańszczanin bardzo się cieszę, że państwo tak chętnie czytacie naszego 

wielkiego gdańszczanina. Szkoda tylko, że przedmowa, którą też napisał do tego 

swojego wielkiego dzieła nie jest stosowana, ponieważ zachęcał, żeby jednak trzymać 

się faktów, trzymać się prawdy. Nie stosować tego, ale było tutaj dużo negatywnych 

 i moim zdaniem, też mijających się z prawdą informacji na temat tego, w jaki sposób 

wyglądała interakcja gdańskiego samorządu i rządu centralnego w poprzednich latach. 

Ja sobie pozwoliłem zajrzeć do informacji, do których również zachęcam, żebyście 

państwo zaglądali. Macie teraz dostęp do danych, które są w Pomorskim Urzędzie 

Wojewódzkim. Warto z nich korzystać, warto do nich zaglądać. Ja sobie teraz 

zajrzałem i specjalnie wybrałem rok 2022, żeby zaraz nie było jakichś zarzutów, że 

podaje dane z roku wyborczego, et cetera, et cetera. Tak sobie spojrzałem, ile to wtedy 

pieniędzy było przekazanych z budżetu centralnego na różnorakie inwestycje  

w Gdańsku. Podzielę sobie to na 2 obszary. Miękkie i twarde. I tutaj mówię też  

o pieniądzach, które trafiły na rozwój nie tylko samorządu, ale ogólnie miasta i mamy 

na przykład z miękkich i te są bezpośrednio do miasta prawie 73 miliony złotych.  

A jeżeli chodzi o te twarde, o których wspominałem, tutaj było głównie chodziło  

o infrastrukturę około portową jak i też port to było miliard 216700000 zł. No naprawdę 

to są nieistotne kwoty, to jest to właśnie głodzenie miasta. Ja wiem, że może to było 

dla was nieprzyjemne, że Rząd Polski chciał inwestować w rozwój naszego miasta. Ja 

się bardzo cieszyłem jako gdańszczanin, uważam, że nasze tradycje, portowe, 

tradycje handlowe, powinny być rozwijane. Bardzo się cieszyłem, że miasto może na 

tym skorzystać. No chyba, że państwo nie lubicie korzystać z wpływów, które generuje 

nasz sport. No to już jest inna sprawa. To tak gwoli takiego doprecyzowania, ale 

miałbym 2 pytania, jeżeli bym mógł jedno: pani skarbnik, jeżeli byłoby to możliwe czy 

miałaby pani może możliwość podać jeżeli nie teraz to to wiadomości mailowej łączną 

kwotę wszystkich pieniędzy z różnych źródeł, jeżeli chodzi właśnie o te inwestycyjne, 

czy na miękkie, czy twarde zadanie jakie w tym w tym nadchodzącym roku 

budżetowym państwo oczekujecie, że otrzymacie z dofinansowania rządowego to 

byłbym bardzo wdzięczny za to może teraz, jeżeli nie, a widzę, że nie ma pani 

prezydent, ale to może wtedy do któregoś z panów wiceprezydentów zadałbym to 

pytanie. Przyznam, że to jest po części związane z tematem, który teraz omawiamy. 

Ja tego tematu też nie podnosiłem. W sierpniu, wrześniu  tego roku, ale 13 grudnia 
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stwarza pewną możliwość i okazję chciałem się tylko zapytać, czy ta deklaracja, którą 

pani, przynajmniej tak wynika z mediów, mediów lokalnych Radio Gdańsk o tym 

podawało między innymi  pod koniec sierpnia, czy ta informacja, o którą mieliśmy 

okazję się zapoznać. Ja osobiście bardzo się ucieszyłem, jak to zobaczyłem, bo jest 

to coś, o czym wielokrotnie przez ostatnie kilka lat pisałem do pani Prezydent. Wiem, 

że też inni mieszkańcy o to zabiegali. Czy prawdą jest to, że od 1 stycznia tego roku 

nasi bohaterowie wielcy Polacy, Kombatanci Solidarności będą za darmo, czyli bez 

biletów podróżować gdańską komunikacją miejską. Takie były deklaracje medialne, 

chciałbym tylko tutaj, jeżeli mogę albo od pani Prezydent, albo któryś z panów 

prezydentów uzyskać potwierdzenie, że rzeczywiście macie to państwo uwzględnione 

i będzie to zrealizowane.  

 

JOLANTA BANACH- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  

Szanowni państwo zanim o tym budżecie to proszę mi pozwolić na kilka odniesień do 

wcześniejszych wystąpień. Otóż, bardzo ja się całkowicie z panem radnym Majewskim 

zgadzam co do tego, że można wskazać w Gdańsku 100 problemów, a nawet więcej,  

które są wyzwaniem, których rozwiązanie będzie konieczne tylko to nie jest tak, że 

można na przykładach konkretnych odnosić się do tego, że budżet nie odpowiada na 

te problemy, bo na jednostkowe problemy budżet nie może odpowiedzieć. Natomiast 

wszystko zależy od powszechności ich występowania. I tak, zgadzam się. Mamy 

problem z odpowiednią infrastrukturą dla dzielnic południowych, ale po pierwsze, 

ustawa lex deweloper przecież była wprowadzona przez Prawo i Sprawiedliwość i ta 

ustawa cytuje to ona pozwala na budowę mieszkań i inwestycji towarzyszących, 

niezależnie od istnienia lub ustaleń miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego. I z tym zaczynamy mieć problem. Mamy z jednej strony plan 

zagospodarowania, czyli objęte tereny naszym aktem prawa miejscowego, a z drugiej 

strony no składa wniosek deweloper i tu miasto staje się arbitrem przy różnicy zdań 

mieszkańców.  Zresztą w Klukowie  jak pan radny wie, zdania są podzielone. Chodzimy 

na te spotkania, to nie jest tak, że wszyscy mieszkańcy protestują. Poza tym nie ma  

w kraju takiego eksperta, który nie wskazałby na to, że polskie przepisy urbanistyczne 

bardzo są liberalne dla inwestorów. A na samorządy nakładają obowiązek nadążenia 

z infrastrukturą dla tych inwestycji. Przecież wiecie państwo jakie mamy prawne 

problemy z WZ-tkami nieśmiertelnymi, WZ-tkami, które stawiają samorządy w sytuacji 

biernej. Wydaje się WZ-tkę, a samorząd ma nadążyć z drogami, infrastrukturą, 

uzbrojeniem na koszt wszystkich podatników. To są bardzo liberalne przepisy, ale nie 

zależą od samorządu - na pewno i to tyle, jeśli chodzi o ten o te zdanie polemiczne, 

mimo że nie chciałam od tego zaczynać, ale jeszcze 2 zdania co do wydatków na 

promocje. Otóż ja jestem ostatnią osobą, która nie przyglądałaby się groszom na każdy 

cel społeczny, o czym państwo wiecie, ale proszę pamiętać bardzo o to proszę, że  

w działaniach promocyjnych mamy takie kampanie jak na przykład kampanię związane 

z upowszechnianiem programu przeciwdziałania przemocy, gdzie w postaci ulotek 

wizualnych, projekcji w środkach transportu publicznego, pojawiają się numery 

telefonów oferujących pomoc, wsparcie ofiarom przemocy. Teraz na wiosnę planujemy, 

ja mówię w liczbie mnogiej - przyznaje się do zainspirowania tego pomysłu w oparciu 

o uchwałę Rady Seniorów. Planujemy akcję promocyjną dotyczącą apeli  

o ustępowanie miejsc w środkach transportu publicznego osobom niepełnosprawnym, 

osobom starszym, osobom z dziećmi. To wszystko też i do puli działań promocyjnych. 
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I ja bardzo proszę, żeby o tym pamiętać, a teraz, jeśli chodzi o sam budżet postaram 

się ciekawie, chociaż w przypadku budżetu to jest dosyć trudne. Otóż szanowni 

państwo, muszę powiedzieć, że ten budżet jest dobrym budżetem, rozwoju 

społecznego i szeroko rozumianej polityki społecznej w zakresie realizacji zadań 

obowiązkowych czy zadań własnych samorządu. O wydatkach dotyczących takich 

projektów rozwojowych, jak inwestycje oświatowe, żłobkowe mówił już pan 

przewodniczący Perucki nie będę się powtarzała. Chcę tylko powiedzieć, nawiązując 

do wypowiedzi szanownego przedmówcy pana radnego Majewskiego, że na Południu, 

no planowane są inwestycje oświatowe, bo oprócz kontynuacji budowy szkoły na 

Morenowych Wzgórzu przypominam, że w tym budżecie mamy pieniądze planowane 

na budowę nowej szkoły na Osiedlu Maćkowy, na Młodym Mieście i rozbudowę  

4 istniejących szkół podstawowych. Tu jest zagwarantowane środki na prace 

projektowe, była mowa również o konieczności części docenienia tej potrzeby 

mieszkańców, którą wyrażają na każdym spotkaniu i we wszystkich badaniach, 

mianowicie tworzenia centrów aktywności lokalnej. Jak chodzimy z panem właśnie 

radnym Majewskim na różne spotkania, gdzie mieszkańcy chcą mieć swoje; nie tylko 

z panem radnym oczywiście, swoje  gwarancje, że ich głos zostanie uwzględniony, to 

oni mówią o potrzebie takich punktów integracji. Wczoraj byliśmy z panem radnym 

Maksem Kieturakisem na spotkaniu Rady Dzielnicy Śródmieście i tam organizatorka 

wigilii dla seniorów mówiła, jak przybywa w Gdańsku ludzi samotnych. I są to głównie 

ludzie starsi. Jak oni bardzo łakną tego żeby mieć takie miejsce integracji. I tu mamy 

wzrost w klasyfikacji budżetowej 32%. O czym też mówił przewodniczący Perucki.  

I 44% na prowadzenie Centrów Aktywności Lokalnej w tym roku 2025 jest zapisane. 

Odpowiadam na apel, oddanie do użytku Domu Sąsiedzkiego Rady Dzielnicy  

i Środowiskowego Centrum Wsparcia Psychicznego na Chełmie przy ulicy Styp 

Rekowskiego w tym roku i to jest zapisane w budżecie. Do tego należy dodać wszędzie 

przenosiny siedziby się Rady Dzielnicy Śródmieście na Długi Targ, gdzie powstanie 

Klub Seniora. W tym budżecie są środki na rozpoczęcie prac projektowych Centrum 

Aktywności Lokalnej przy ulicy Jednorożca. Tam powstanie biblioteka, rada dzielnicy, 

prace projektowe, Centrum Aktywności przy Wita Stwosza. W 2025 też zapisano  

w tym budżecie, tylko trzeba uważnie czytać. Dokonany zostanie przegląd 

nieruchomości będących w zasobie gminy Miasta Gdańska pod kątem utworzenia na 

południu Gdańska centrum, czyli tam, gdzie mówimy, że najbardziej potrzeba 

infrastruktury społecznej, infrastruktury drogowej. Ale ja bym się chciała skupić, jeśli 

państwo pozwolicie i się nie znudzić jak w budżecie wyglądają 2 zadania z zakresu 

wsparcia osób ze specjalnymi potrzebami. Będę wdzięczna pani radna, żeby już  

w krótkich słowach, bo już znacząco pani przekroczyła czas regulaminowy  

i wypowiedzi. Jak wyglądają zadania z zakresu wsparcia osób ze specjalnymi 

potrzebami i na mieszkalnictwo. Otóż chciałabym podkreślić, że mamy zdecydowany, 

o czym była mowa. Wzrost środków na mieszkania wspomagane także w zakresie 

wsparcia osób starszych i niepełnosprawnych powstają 2 dzienne ośrodki wsparcia. 

Nowy klub rehabilitacji społecznej na 30 miejsc i centrum opiekuńczo mieszkalne z 15 

miejscami. Ośrodki wsparcia mieszkania wspomagane usługi opiekuńcze tworzą 

system pozwalający ludziom starszym i niepełnosprawnym  na pozostanie  

w środowisku  na usługi opiekuńcze. Przypomnę w 2023 było 16 milionów, w 2025 to 

już jest 25 milionów złotych mamy także wzrost na świadczenia finansowe aż o 27% 

dla osób zagrożony ubóstwem i 34% na wsparcie dzieci rodzin z problemami 
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opiekuńczo wychowawczymi i rekordowe dofinansowanie na 84 miliony złotych na 

budowę mieszkań z TBS. Otóż łącznie w 2025 roku budowanych będzie 271 mieszkań 

zrealizowanych i 90 planowanych, a 335 osób zgodnie z raportem o stanie miasta na 

2023 czekało na mieszkania z TBS. Oczywiście to jest sytuacja dynamiczna, na pewno 

przybywa chętnych  w kolejce, ale ta liczba oznacza, że mamy na ten pomysł właściwie 

zaspokojone potrzeby. Jeżeli chodzi o budownictwo czynszowe mam nadzieję, że tak 

będzie również z budownictwem socjalnym i komunalnym z Gdańskiej Infrastruktury 

Społecznej.  

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość  

5 minut będzie w 80 procentach o budżecie, ale krótka informacja, ponieważ wpadł 

bardzo ważny wątek, budzący duże emocje odnośnie lex deweloper i Klukowa, proszę 

państwa, z gdansk.pl 16 Września 2024 roku  ABC specustawy mieszkaniowej, “bez 

zgody Rady Miasta Gdańska, nie może zatem powstać nowe osiedle, czy inna 

inwestycja realizowana w oparciu o zapisy specustawy. Dobra informacja dla 

mieszkańców Klukowa jest taka, że przecież radni Koalicji Obywatelskiej, zwłaszcza  

i Wszystko dla Gdańska z pewnością nie przegłosują złego projektu w ramach lex 

deweloper.  A na głosy wstydu, że jedni mówią tak, a drudzy mówią tak, z mieszkańców 

Klukowa jest prosta odpowiedź, to policzmy, ile osób jest za ile jest przeciwko i zróbmy 

konsultacje, prawdziwe konsultacje, a nie jakieś tam tylko pozorowane działania. 

Wracamy jednak do budżetu, proszę państwa o naszych propozycjach powiedział 

obszernie kolega radny Przemysław Majewski. Można powiedzieć, że o 22 milionach 

na konkrety. Mówił 22 minuty, co bardzo szanuję, bo tak to wyszło z podsumowania 

natomiast to, co jest w projekcie proszę państwa, a co chyba przeszło bez echa tyczy 

się transportu tutaj pan wiceprezydent Piotr Borawski tak się chwali, że więcej 

gdańszczan korzysta z komunikacji miejskiej, że ta komunikacja miejska się rozwija 

 i tak dalej. No to spójrzmy na twarde dane i wyciągnijmy wnioski. Rok 2023 wpływy 

jeżeli chodzi o wykonane wpływy z opłat za bilety 211,7 miliona złotych. W roku 2020 

to jest prezentacji wzięte. To jest prezentacji, którą miała pani Prezydent.  Czy pani 

Prezydent, w związku z tym mijała się z prawdą? Jest tutaj ujęte na slajdzie za rok 

2025 możemy raz jeszcze podać 211,7 miliona złotych, to jest w roku 2023, w roku 

2024 223,1 miliona złotych, a w roku 2025. Jaki jest tutaj projektowany wkład 205,9 

miliona złotych, to jest ze slajdu, który pokazała pani prezydent, czy pan zaprzecza 

temu? To jest jedno pytanie, podstawowa kwestia. Slajd 9 z 14 stron, to nie dość, że 

maleje wkład, jeżeli chodzi o tych, którzy kupują bilety, którzy płacą za komunikację to 

jeszcze zmniejsza się ta wartość i procentowo i wartość się zmniejsza, także jeżeli 

chodzi o kwoty. W planie na 2025 rok jest zapisane 205,9 miliona złotych. Proszę 

państwa, ponawiam też pytanie, gdzie się podziały wprost widoczne we 

wcześniejszych latach wydatki na system Fala. Czy państwo się wstydzicie tego, że 

10 milionów złotych pójdzie na obsługę systemu, którego nikt nie potrzebuje? Kto  

z państwa z tej Fali korzysta? Ciekawe, czy będzie taka odpowiedź jak  

z samochodami, że niby kilku radnych korzystało aż 30, 40 aut stało na parkingu 

miesiąc temu, ciekawe ile dzisiaj stoi może pójdziemy i zbadamy, ile osób  

z komunikacji miejskiej korzysta, a ile osób z samochodu, a ile jeszcze przy tym 

korzysta z Fali. Mówiliście państwo o tym niejednokrotnie, że wydatki na promocję  

i pokrewne są potrzebne. Zgodzę się z panią radną Jolantą Banach, że są takie sfery 

rzeczywiście, które należy finansować, które należy promować, ale jest wiele 



42 
 

przykładów po prostu głupich działań proszę państwa kompletnie niepotrzebnych. 

Najprostszy przykład to wyśmiewana przez mieszkańców Gdańska dość regularnie 

akcja Gdańsk miasto, które Gdańsk. Miasto, które działa, dla kogo działa, proszę 

państwa. Czy Gdańsk działa dla mieszkańców, którzy czekają latami, aż będą 

dokończone albo nawet rozpoczęte inwestycje z budżetu obywatelskiego? Czy 

Gdańsk działa dla przedsiębiorców? I możemy potem operować konkretami? Jeżeli 

tylko dokonamy anonimizacji danych na przedsiębiorców, którzy czekają czy to na 

zapłatę za wykonaną pracę. Czy też za porozumienie się z BRMG, bo przez pół roku 

nie mogą dostać odpowiedzi? I to nawet przyznawali ludzie w BRMG jak byliśmy  

z kolegą radnym Majewskim na interwencji. Czy to jest miasto, które wydaje pieniądze 

na promocję i miasto, które działa dla kierowców, którzy są łupienie coraz większymi 

opłatami za parkowanie i którzy stoją w korkach? Czy to jest ta promocja, na którą 

trzeba dawać co i rusz więcej niż wynosi nawet inflacja pieniędzy. Mam tutaj bardzo 

poważne wątpliwości. W związku z tym zachęcam państwa do poparcia dobrych 

propozycji, dobrych zmian Prawa i Sprawiedliwości. Dziękuję.  

 

MARCIN MAKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Postaram się krótko, ale w tematyce, którą się w Radzie Miasta szczególnie zajmuje. 

Chodzi oczywiście o transport, ponieważ jestem Przewodniczącym Komisji Mobilności, 

Transportu i o tym, co dzisiaj powiedzieliśmy, ale też jeszcze czego nie zdążyliśmy 

powiedzieć, a mianowicie druga pozycja w budżecie ponad 874 miliony złotych, o czym 

mówiła pani Prezydent, zostanie w przyszłym roku przeznaczona na transport  

i mobilność. To jest niezwykle ważna kwota, która ma zapewnić mieszkańcom 

oczywiście nie tylko lepsze korzystanie z komunikacji miejskiej, ale również do niej 

dostęp. Co się na nią składa? Między innymi jeżeli chodzi o komunikację miejską jak 

już tutaj szeroko wspominano, bo pani Prezydent i pan przewodniczący Perucki, mówił 

o zakupie 30 autobusów elektrycznych przy 90 milionowej dotacji  

z NFOŚ-u. Rozpoczęcie budowy zajezdni tramwajowej na Południu Gdańska, która 

docelowo zabierze tą rolę zajezdni autobusowej i tramwajowej autobusowej przy ulicy 

Hallera. I tam będzie oczywiście główne skupisko, jeżeli chodzi o nasze miasto, że 

znajdywała procedura zakupu 45 metrowych tramwajów na trasy GPW, niezwykle 

istotna inwestycja, zwiększenie przewozów, wozokilometrów do 600000. Kontynuacja 

napraw głównych tramwajów  to bardzo niezwykle istotne inwestycje w komunikację 

miejską, którą my oczywiście chcemy w przyszłym roku poprawiać, ale również wzrost 

wynagrodzeń dla kierowców i motorniczych o 1000 zł brutto o tym niedawno 

informował pan prezydent Piotr Borawski.  Jeżeli chodzi o infrastrukturę drogową  

i niezwykle istotnie jej elementy no to oczywiście 7,5 miliona na modernizację 

chodników, program Jaśniejszy Gdańsk, który działa i tutaj szczególnie ja chciałbym 

się również zgłosić informację z okręgu, z którego ja pochodzę, czyli Przymorze, 

Zaspa, okręg numer 5. Tam szereg inwestycji jest planowane w infrastrukturę między 

innymi remont ulicy Obrońców Wybrzeża, ale również Alei Rzeczypospolitej czy ulicy 

Czarny Dwór. Niezwykle istotna  inwestycja dla mieszkańców w przyszłym roku na to 

na remont dróg w Gdańsku będzie przeznaczony 39 milionów złotych otrzymanie 

dotacji na komunikację miejską. Oczywiście to ma na celu pomóc tutaj,  

w funkcjonowaniu całej komunikacji w naszym mieście, więc się nie ma, tutaj, jak 

gdyby słowa za bardzo w dyskusji kontynuacja inwestycji z funduszy unijnych, no i tutaj 

rozpoczynamy projektowanie GPW z dotacją 260 milionów z programu Fenix to tak 
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słowem wstępu. Bardzo dobry budżet 6 miliardów, rekordowy. Bardzo nas to cieszy, 

że ta druga pozycja właśnie wykorzystana w budżecie, poza edukacją, będzie 

przeznaczona na transport, infrastrukturę drogową w mieście.  

 

MAXIMILIAN KIETURAKIS – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja też w ramach  swojej działalności w Radzie Miasta, skupię się na tematach 

kulturalnych i zieleni. Najpierw kilka słów o kulturze, bo myślę, że też warto, żebyśmy 

sobie uświadomili kilka faktów o kulturze. Ogólnie, że często kulturę postrzegamy jako 

koszt, tymczasem każde wydarzenie kulturalne od niewielkiego koncertu po wielki 

festiwal działają jak katalizator ożywiając inne sektory gospodarki. Mówimy tutaj  

o hotelarstwie, o gastronomii, o transporcie czy usługach. Wpływ wydarzeń 

kulturalnych nie ogranicza się tylko do lokalnych społeczności. Przykłady światowej 

klasy koncertów, takich jak występ Edda Sheerana, pokazują, że kultura może 

przyciągać turystów z całego świata. A to nie tylko krótkoterminowy zysk dla hoteli  

i restauracji. Również promocja miasta jako destynacji turystycznej. Warto tu też 

wskazać na przemysł filmowy. w Gdańsku działa Gdańsk oraz Gdański Fundusz 

Filmowy, a producenci filmów finansowanych z tych mechanizmów mają obowiązek 

wydatkowania środków w Gdańsku. Każdy projekt filmowy to nie tylko zaangażowanie 

aktorów, ale także praca setek osób z różnych branż, od techników oświetleniowych 

przez transport powyżej mieczników, tworzących scenografię. Proces produkcji filmu, 

często trwający kilka lat generuje miejsca pracy i dochody dla lokalnych społeczności. 

Co najważniejsze, gotowe działo może przynosić zyski przez dekady. Przemysł 

kreatywny w Polsce generuje około 3,5% PKB, zapewnia blisko 300000 miejsc pracy. 

Dla porównania, całe górnictwo to około 80000 miejsc prac, a energetyka i przemysł 

stoczniowy razem generują około 2 do  2,8% PKB. Kultura nie jest dodatkiem, lecz 

fundamentalną gałęzią gospodarki, inspirującą rozwój innych sektorów. Kultura 

powinna być traktowana jako jest istotna inwestycja nie tylko ze względu na swoje 

wartości niematerialne, ale także realny wpływ na gospodarkę. Przykłady z Polski 

 i świata pokazują, że zainwestowane środki zwracają się wielokrotnie, a korzyści 

odczuwają lokalne społeczności, przedsiębiorcy i całe regiony. Dlatego tak ważne jest 

wspieranie naszych 12 instytucji Kultury, jakie mamy w Gdańsku, ale przez 

zarządzaniu tak dużym organizmem, organizmem, jakim jest miasto Gdańsk  ważne 

jest konsekwentne działanie według przyjętej strategii. Pani Prezydent Aleksandra 

Dulkiewicz wraz ze swoimi zastępcami i panią skarbnik, panią sekretarz proponują 

nam dobry budżet. Co było powiedziane, co ważne wpisuje się w szerszą Gdańską 

Strategię 2030 plus, czyli strategię rozwoju naszego miasta, strategię uchwaloną przez 

tę Radę. W ramach przygotowania tej strategii miasto Gdańsk przeprowadziło 

badania, z których wynika, co dla mieszkańców, których reprezentujemy, jest 

najważniejsze: zieleń w mieście - wskazana przez 63% uczestników ankiety; transport 

publiczny 54%, rewitalizacja dzielnic 50%, ochrona środowiska 49%; infrastruktura 

drogowa 49% oraz przygotowania na skutki zmian klimatu 46%. Wymieniłem  

w kolejności 6 najważniejszych tematów. Zdaniem gdańszczan 3 z nich dotyczą 

zieleni, ekologii, klimatu i ochrony środowiska. Dlatego pierwszym celem 

strategicznym rozwoju Miasta Gdańska jest zielone miasto; między innymi dlatego 

powołano specjalny pion do spraw zielonego Gdańska pod kierownictwem prezydenta 

Piotra Kryszewskiego. W 2025 roku realny wydatki na zieleń w Gdańsku w Gdańskim 

Zarządzie Dróg i Zieleni wyniosą prawie 34,5 miliona złotych, co stanowi wzrost o aż 
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31% w porównaniu do 2024 roku. Co za tym idzie? Posadzenie ponad 9000 drzew,  

w tym 700 drzew w obwodzie pnia 18 cm. Ponadto budżet przewiduje dodatkowe 

zabiegi pielęgnacyjne dla młodych drzew, aby te się przyjęły. Łącznie na utrzymanie 

drzewostanu w mieście przewidziano wzrost o wydatków o 58% wzrostu. Dodatkowo 

przyjmując ten budżet, zwiększymy plan o 8,2 miliony złotych na umowy 

utrzymaniowe, w tym poprawę pielęgnacji terenów stałych w ramach realizacji budżetu 

obywatelskiego i ze środków rad dzielnic w poprzednich latach. Sadzenie drzew, 

ogólna pielęgnacja zieleni bardzo ważne tematy, ale ten budżet dodatkowo wspiera 

ogólną koordynację, realizację polityki ekologicznej miasta. O 138% wzrośnie wsparcie 

budżetowe na ten cel, który ma na celu aktualizację programu Ochrony Środowiska  

i ograniczenie migracji dzikich zwierząt na tereny miejskie. O 37,9% wzrastają wydatki 

na monitoring środowiska, a o 21% na ochronę przyrody. Pod względem zieleni ten 

budżet nie tylko odpowiada na zgłoszone potrzeby mieszkańców, ale także potwierdza 

nasze dążenie do realizacji programu, który prezentowaliśmy w trakcie wyborów 

samorządowych. Jako koalicja Wszystko dla Gdańska i Koalicji Obywatelskiej, koalicji, 

której mieszkańcy Gdańska zaufali, powierzając nam odpowiedzialność, zamiast. 

Dziękuję bardzo.  

 

PIOTR DZIK - Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Ja tak słuchając wystąpienia pana kolegi Majewskiego i kolegi Skiby, to chciałem 

powiedzieć dobra zmiana już była ale myślę, że 3 wiceprezydentów do wymiany. 

Proponuję tak, kolega Majewski  zagospodarowanie przestrzenne i developerów  

w Sejmie. Kolega  Skiba Gdańskie Nieruchomości, a pani Imianowska edukacja  

i wtedy wszyscy będziemy za budżetem. No ale chciałem wrócić, bo z tego co kolega 

i Majewski tak dużo mówił to ja bardzo mało zrozumiałem, a pierwsze to o promocji 

nawet przeszkadzają wam plakaty na autobusach. No proszę państwa, ja w każdym  

z wielu miastach byłem i te plakaty są i to jest promocja za darmo. No, Lisicki nam robi 

przysługę. Druk nie jest drogi. A gdybyśmy wydatki na turystykę, to żeby zebrać to 

trzeba zasiać, a na turystykę wydane wraca 5 razy to do kolegów radnych, to powiem, 

bo jestem w branży 52 lata. No jeszcze nie było was na świecie. I co do naszego 

miasta, to uważam ten budżet to jest taki budżet, który jego powinniśmy dzisiaj się 

chwalić. Ja pamiętam, jak 21 lat temu budżet był na 900 milionów, a później go 

przekroczyliśmy o miliard. To świętej pamięci pan prezydent Adamowicz wtedy 

powiedział: mamy miliard. Zobaczcie. Dzisiaj mamy 6,4 inflacja niech będzie 10%. No 

niech będzie 800 milionów, to mamy 6 milionów budżet. Takiego budżetu ja nie 

wiedziałem, że doczekam. I teraz panowie radni, którzy występowali mówili  

o mieszkaniówce, mieszkania, mieszkania. A czy wy chodzicie i uczestniczycie  

w oddawanych w mieszkaniach jak  ludzie się cieszą na Jeleniogórskiej, na innych 

dzielnicach miasta.  Ile TBS-y budują GTBS-y. No był kolega Gierszewski i był 

a panowie nie chodzicie, bo nie lubicie bo co dobre to nie widzicie, no bo nie umiecie 

chwalić, a na przykład teraz powstanie przeniesiony Centrum Usług na Skraju na ulicę 

Skrajną, piękny budynek będzie dopóki nie będzie wybudowany. Na razie będzie na 

Kartuskiej dostępny z podjazdami, z obsługą. Mało jakie miasto ma takie udogodnienia 

dla niepełnosprawnych. Pani Jolanta Banach tutaj kilka kwot wymieniła. Ja nie będę  

w kwoty wchodził. Zasób transportu, panie radny, tak, tutaj też pochwalę 

wiceprezydenta Borawskiego. A przede wszystkim panią Prezydent Dulkiewicz. Tak, 

mamy jeden z najlepszych taborów do obsługi mieszkańców w Polsce. Pan chyba  
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w innych miastach nie widział jakie tramwaje jeszcze pamiętają? Jakie jeżdżą  

autobusy? Zajezdnia autobusowa, która będzie budowana na Górnym tarasie  na którą 

są pozyskane środki zewnętrzne. Miasto zielone proszę, czemu nie widzicie tego, ile 

jest dodatkowość nasadzeń, a współpraca z deweloperami to panu powiem, jak pan 

się  przejedzie Powstańców Warszawskich. Zobaczcie jak deweloper Powstańców 

Warszawskich pięknie wyremontował, zagospodarował łącznie z rękawami wodnymi. 

Proszę pana i wszystko lubicie negować; zgłaszacie poprawki ileś tam kilkanaście-  

no  pewnie, że tak to jedna strona zgłosiła poprawki, zgłosi jeszcze czyli lewa jeszcze 

prawa 34. Wywrócimy budżet do góry nogami. Nie, nie potrzebujemy waszego 

doradztwa, jak będziecie rządzili to będziecie doradzali. Bo to jest takie widzimisię, bo 

Dulkiewicz źle zrobiła. My byśmy zrobili lepiej. Może kiedyś będziecie robili, ale daj 

Boże nie. Budowanie zbiorników retencyjnych-  widzi pan ile doszło? Kilkadziesiąt 

zbiorników retencyjnych, zabezpieczenie miasta przed powodzią. Nowe linie 

tramwajowe będzie jedna i druga linia tramwajowa prawie będą szły równolegle. 

Dokupiono nawet ta tabor tramwajowy, to co my chcemy? I żadnej grupy społecznej 

nie mamy pominiętej. W każdej grupie społecznej są wielkie, dużo powiększone. A tak 

jak ja obserwowałem ten budżet to od 30 do 50%, a nieraz 70% jest zwiększone na 

poszczególne grupy i potrzeby społeczne. Międzynarodowe Targi Gdańskie. 

Międzynarodowe targi budując salę konferencyjną czy pan nie wie, jakie pieniądze 

miasta europejskie uzyskują dzięki salom konferencyjnym, tym bardziej, że będzie  

z hotelem.  To jest tkanka, która rozlewa i dodatkowe wpływy, z którego są dla miasta, 

bo te wszystkie dziedziny wtedy korzystają - wszystkie. A pan mówi, promocja nigdy 

na promocję nie dali; Barcelona się  proszę pana  reklamuje, wszystkie miasta się 

reklamują. Wygraliśmy konkurs na europejski. Tak. Wie pan, dzięki czemu, że miasto 

nasze się promuje, że miasto nasze tętni życiem. A dlaczego uraz jest coraz więcej 

mieszkańców? Bo w Gdańsku się żyje lepiej i dlatego się  wydłużają kolejki na 

mieszkania i teraz kibicuje bardzo pani wiceprezydent Lodzińskiej, bo chciałbym, żeby 

udało się zrobić remanent całego zasobu mieszkaniowego, który trwa. Ale to nie jest 

miesiąc 2 czy 3. To potrwa, bo wie pan, że nie każdy otworzy, nie każdy przyjdzie. Tak 

samo pan wiceprezydent Grzelak robi, co może w zagospodarowaniu przestrzennym. 

To nie jest Republika Bananowa, gdzie się da, to się współpracuje. Pan mówi  

o Klukowej. Klukowa, panie radny ja panu przypominam  sobie 3 kadencje temu  

w Kokoszkach powstała fabryka  pampersów. Tam też były zdania podzielone i do dziś. 

I co? Dzisiaj mieszkańcy są bardzo zadowoleni. Nie ma żadnego problemu. A pan chce 

znowu robić referendum, tak jak z Przeróbką. Z ulokowaniem tych ludzi, którzy są na 

razie wykluczeni  to był, wie pan co dla mnie to był jeden wielki populizm i każda pana 

akcja dla mnie jest populizmem panów obydwu. Remontów dróg i ulic- nie robimy?  

Niech pan się przejedzie;  ja jeżdżę bardzo dużo po mieście, tak, jeżdżę samochodem, 

bo wie pan ile mam? Nie mam czasu, bo ja bardzo często mam dużo do przewiezienia. 

A  i pod względem ostatnie pozyskiwania środków unijnych, które jesteśmy jednym  

z najlepszych miast w Polsce, żeby pan to wiedział, naprawdę wiem, że byście chcieli 

swój budżet zrobić, ale to jeszcze nie teraz. 

 

MARTA MAGOTT – Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  

Chciałabym zwrócić uwagę na to, że budżet Miasta Gdańska na 2025 rok pokazuje 

także, że w naszym mieście i dla naszego miasta liczy się człowiek i lokalna 

społeczność. Nasze miasto wie, że jego filarem jest także współpraca z trzecim 
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sektorem z organizacjami pozarządowymi. I tak w 2025 roku budżet na działania 

realizowane właśnie przez NGS wzrasta o 12% względem roku poprzedniego i będzie 

liczył ponad 136 milionów. To między innymi zwiększenie środków na domy i kluby 

sąsiedzkie. Większe środki przeznaczone na szkolenia dla kadr. Czy dla oddolnych 

inicjatyw mieszkańców i mieszkanek naszego miasta w tym budżecie widzimy też, że 

ważna jest dla miasta tematyka i problematyka zdrowia, w tym także zdrowie 

psychicznego. I dlatego budżet na Gdański Program Ochrony Zdrowia Psychicznego 

zwiększa swoje środki o milion złotych i będzie dysponował prawie 6 milionami,  

a w tym takie działania, jak Niebieskie Trampki czy Klub Młodzieżowy Arbuz. Gminny 

Program Profilaktyki Rozwiązywania Problemów Alkoholowych także zwiększa swój 

budżet, a Gdański Program Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Chorobom 

Cywilizacyjnym będzie operował ponad 6 milionami, a w nim takie działania, kampanie, 

terapia to nie wstyd; dzień zdrowia mężczyzn, Kongres zdrowia kobiet czy Gdański 

Ośrodek Pomocy Psychologicznej dla dzieci i młodzieży. Ale nasze miasto zwraca 

uwagę także na tych najbardziej potrzebujących i główną jednostką wspierającą jest 

tutaj Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie, którego cały budżet w 2025 roku wzrasta  

o prawie 9% do kwoty 270 milionów. I w tym miejscu chciałabym bardzo podziękować 

całemu zespołowi MOPR-u  za ich tytaniczną, absolutną pracę każdego dnia na rzecz 

każdego mieszkańca naszego miasta. I to pokazuje, że człowiek jest dla nas 

najważniejszy. Dlatego ten wzrost budżetu dotyczy takich obszarów, jak wsparcie 

finansowe rodzin, poradnictwo dla rodzin w trudnej sytuacji, mieszkalnictwo społeczne, 

piecza zastępcza, wsparcie dla osób starszych, pomoc osobom  

z niepełnosprawnościami czy osobom w kryzysie bezdomności, ale w budżecie miasta 

na 2025 rok znalazła się także kontynuacja szeregu działań włączających dla grupy 

zagrożonych wykluczeniem społecznym lub nierównym traktowaniem i to między 

innymi Centrum Bezpieczeństwa Ekonomicznego i wsparcie osób zadłużonych. To 

działalność na rzecz integracji imigrantów. To świetlice wielokulturowe, ale to także 

Gdańskie Centrum Równego Traktowania. Gdańsk jest i będzie miastem równości, 

miastem praw człowieka. Ale my wszyscy powinniśmy dbać o to, aby budżety na 

politykę społeczną, równościową i włączającą w przyszłości były coraz większe. 

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Tutaj padła prośba o dyskusję merytoryczną, więc ja też sobie pozwolę przytoczyć 

kilka liczb, które mogą powiedzieć o tym w jakim miejscu byliśmy, a w jakim miejscu 

jesteśmy, czy będziemy.  W 2023 roku inflacja wynosiła 11,4 wzrost budżetu, który, no 

w dużej mierze był zależny od tego, co wskazywały rządy Prawa i Sprawiedliwości 

Zjednoczonej Prawicy wynosił 10%. Rok 2024 inflacja planowana na ten rok 4,6 wzrost 

budżetu o 17%. To pokazuje, że w poprzednich latach byliśmy zjadani. I faktycznie, 

jeżeli chodzi o wysokość wydatków do  inflacji, to byliśmy na minusie, teraz jesteśmy 

około 13 - 14% na plusie i co też było podkreślane wcześniej przez panią Prezydent 

robimy to w sytuacji, kiedy po rządach Zjednoczonej Prawicy Prawa i Sprawiedliwości 

została wprowadzona procedura nadmiernego deficytu. Przez 8 ostatnich lat 

drenowaliście budżety miast, w tym również Miasta Gdańska, na wydatki bieżące  

w latach 2019 - 2023 ubyło w budżecie miasta miliard 119 milionów złotych. Mówicie 

państwo o tym, że trzeba zwiększyć nakłady na remonty dróg. Przypomnę, że to  

w 2018 roku rząd Zjednoczonej Prawicy wykluczył miasto Gdańsk z funduszu dróg 

lokalnych. To jest średnio 3 miliony złoty rocznie. Mówią państwu, że trzeba zwiększyć  
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środki na komunikację publiczną. Pełna zgoda, to czemu przez 8 lat, mimo szumnych 

deklaracji, poparcia uchwala Ustawy Metropolitalnej średnio traciliśmy 200 milionów 

złotych. Jeżeli mówimy o skali metropolii. Dużo było o zasobie komunalnym, tych  

o remontach. Te środki również pochodziły z wydatków bieżących, które przez rządy 

Zjednoczonej Prawicy były obcinane jak wspomniałem, miliard prawie 200 milionów 

złotych. Mówimy o zieleni, lex Szyszko zmiana za kary za wycięcie drzew było to 

średnio mniej rocznie o 5 milionów złotych. Dziś krzyczycie tylko daj, daj i daj, bo 

jesteście hipokrytami i cały czas mówicie, że rozmawiacie merytorycznie, że ten 

budżet jest taki zły. A wasze poprawki do budżetu są na kwotę 22 milionów złotych, 

przy 6 miliardach, które mamy. Szanowni państwo, macie uwagi do budżetu na 

poziomie 0,36 punktu procentowego. To pokazuje, że ten budżet jest naprawdę dobry 

i mam nadzieję, że pójdziecie po rozum do głowy i poprzecie ten budżet.  

 

ŁUKASZ ŚWIACKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Pozwólcie, że spróbuję zreferować budżet z troszeczkę innym ujęciu. Być może  

w swojej krótkiej wypowiedzi zniosę jakiś troszeczkę inne spojrzenie na tą 

problematykę. Otóż przedstawiony nam dzisiaj do uchwalenia  Budżet Miasta Gdańska 

na 2025 rok opiewa po stronie wydatków kwotę wyższą niż w roku, który właśnie się 

kończy. W 2024 roku było to niespełna 6 miliardów, a w 2025 będzie to już 6 miliardów 

i 90 milionów złotych. I to jest tendencja stała od wielu lat. Budżet rok do roku rośnie. 

No tutaj radny Piotr Dzik wspominał, że. kiedyś budżet Miasta Gdańska wynosił jeden 

miliard. Ja takich czasów nie pamiętam. I, oczywiście wzrost jest spowodowany 

czynnikami obiektywnymi, takimi, które są od miasta niezależne, czyli wzrost płacy 

minimalnej, wzrost wynagrodzeń nauczycieli, podniesienie kryteriów dochodowych  

w pomocy społecznej, wzrost cen towarów i usług, czyli inflacja, ale także kwota 

budżetu rośnie z przyczyny subiektywnej, gdyż Gdańsk po prostu się rozwija, 

przybywa mieszkańców, potrzeba więcej miejsc w przedszkolach i szkołach, potrzeba 

więcej dróg samochodowych i rowerowych, dłuższych linii tramwajowych. Więcej 

przejść dla pieszych i tak dalej i tak dalej, ale jednocześnie po stronie dochodowej 

również kwota budżetu współmiernie rośnie i to oczywiście jest zasługą mieszkańców 

Gdańska, którzy są pracowici i przedsiębiorczy, ale także co trzeba bardzo wyraźnie 

podkreślić, jest to efekt polityki gospodarczej prowadzonej przez panią prezydent 

Aleksandrę Dulkiewicz. A dobrze poukładany profesjonalny budżet to efekt pracy 

zespołu urzędników na czele z panią Skarbnik, jak tu już wcześniej powiedziano, 

kluczowe parametry budżetu są zachowane na odpowiednim poziomie, a zadłużenie 

miasta trzymane jest w ryzach. Obecnie jego wskaźnik to jest mniej więcej jedna 

trzecia. I to jest jeden aspekt, na który chciałem zwrócić państwa uwagę, że w sytuacji 

ciągłego wzrostu budżet po stronie wydatkowej jest dobrze poukładany, a po stronie 

dochodowej całkiem porządnie się domyka. I to nie jest taka oczywista sprawa, to się 

samo po prostu nie zrobiło. Natomiast, co bardzo istotne i warte zauważenia  

w zaprezentowanym do uchwalenia projekcie budżetu Miasta Gdańska na 2025 rok 

przewidziano dodatkowy wzrost nakładów w wielu aspektach funkcjonowania miasta, 

po to, aby podnieść jego atrakcyjność i aby podnieść jakość życia mieszkańców. 

Pozwólcie, że przytoczę tylko kilka przykładów. Z dziedzin, którymi się zajmuje z racji 

pracy w Komisji Kultury oraz Komisji Sportu, Rekreacji, Turystyki. Otóż na przykład 

przewidziano wzrost wydatków na rewitalizację i rewaloryzację zabytków, na przykład 

historycznych budynków zespołu szpitalnego Bożego Ciała, zespołu budynków przy 3 
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maja 21. Zabezpieczenie bastionów, adaptacja kościoła Mennonitów, remont i nadanie 

nowej funkcji XVII wiecznemu Zespołowi Sierocińca na Dom Literatury. A jeśli chodzi 

o  wydatki bieżące na to notujemy wzrost wydatków na utrzymanie Miejskich Instytucji 

Kultury czyli krótko mówiąc Gdańsk stanie się bardziej zamożny w dobrach kultury,  

a oferta kulturalna dla mieszkańców i turystów będzie jeszcze bardziej zrównoważona, 

jeszcze bardziej zróżnicowana. W dziedzinie sportu warte zauważenia są planowane 

nakłady na remonty i utrzymanie obiektów sportowych i turystycznych, jak na przykład 

budowa, rozbudowa przystani żeglarskiej na Górkach Zachodnich, remont stadionu 

żużlowego przy ulicy Zawodników, remont pływalni na Chełmie, czy poszerzenie 

programu modernizacji basenów przyszkolnych budowa Centrum Sportu 

Młodzieżowego. Przystąpienie do budowy kompleksu sportowego to jest lodowiska  

i pływalni, na Ujeścisku -  Łostowicach, remont molo w Brzeżnie, oddanie do użytku 

nowych przystani kajakowych. Jest tego sporo, a to tak naprawdę tylko nieliczne 

wybrane obiekty spośród naprawdę wielu. Natomiast jeśli chodzi o bieżące wydatki na 

sport i  rekreację to koniecznie odnotować trzeba, że zabezpieczono kwoty na 

organizację dużych imprez sportowych, takich jak wznowienie gdańskiego maratonu. 

To w kwietniu organizacje triatlonu, to w czerwcu powrót Siatkarskiej Ligi Narodów do 

gdańsko- sopockiej Ergo Areny. To w lipcu 62 bieg Westerplatte i półmaraton Gdańsk, 

który we wrześniu oraz cały szereg mniejszych i większych imprez sportowych  

i rekreacyjnych, które podniosą atrakcyjność dla mieszkańców, jak i dla turystów. 

Przewiduje się wzrost wsparcia promocyjnego dla Gdańskich Klubów i drużyn planuje 

się przyznać 250 nagród dla wybitnych gdańskich sportowców za kwotę trzykrotnie 

wyższą niż w roku mijającym. I na koniec tylko wspomnę, że planuje się zwiększyć 

wydatki na utrzymanie bezpieczeństwa i czystości gdańskich kąpielisk, jak również 

wzbogacenie infrastruktury służącej zarówno ratownikom, jak i turystom na plażach. 

To wszystko pozwoli na uzyskanie jeszcze lepszych wyników sezonu turystycznego,  

a jak wiemy, ruch turystyczny stanowi koło zamachowe gdańskiej gospodarki.  

 

BOGDAN OLESZEK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja chciałbym na temat bezpieczeństwa i  podziękować za to, że dalej są środki 

kierowane w przyszłym budżecie na pomoc dodatkowych patrolach policji. Wiem, że 

bywało różnie w poprzednich latach, że nie wszystkie były wykorzystane 

spowodowane to było wakatami w tej policji. Myślę, że to efekt tego, co działo się 

wcześniej. Tak, a mianowicie, że często ten zawód, wielu odeszło od tego zawodu 

policjantów, a w zawód był kojarzony z Żoliborzem i pałkami metalowymi, często 

używanymi przeciwko kobietom. I to był też efekt tego, że odchodzili policjanci. Teraz 

trwa odbudowa tego prestiżu zawodu mówi się, że on jest bardzo potrzebny i się 

cieszę, że na tym etapie jesteśmy i to się szybko w końcu Straż Miejska jest na pewno 

potrzebna. Tutaj w mieście były często różne głosy i  wiem, że są środki kierowane na 

działalność Straży Miejskiej ma przyjemność spotykać się z mieszkańcami, którzy 

bardzo pozytywnie oceniają pracę tej straży i bardzo dobrze,  że są tam kierowane 

środki. A nas jeszcze ktoś się odnieść do tematu związanego czy reklamować 

turystykę? Czy nam potrzebna jest ta reklama? Temat zresztą portalu miejskiego, to 

jest temat wraca co roku, tak że to jest taki temat zastępczy. Jakoś nie mamy co mówić 

na temat budżetu, to na pewno na temat likwidacji, albo w ogóle jak żeby nie istniał 

taki portal. Proszę państwa, turystyka, uważam, że jest potrzebna. Od lat stawialiśmy 

na turystykę. Ja przypomnę tylko, jak były organizowane Mistrzostwa Europy w piłce 
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nożnej, to była mowa o tym, że a po co nam to, od czego nam to? To jest potrzebne. 

Wtedy mówiliśmy i to jeszcze świętej pamięci Prezydent Adamowicz mówił, że jest to 

wielka promocja miasta. Tego typu wydarzenie i to mamy dzisiaj efekt wielu turystów 

to, co kiedyś nam zarzucano, że  miasto nie ma turystów, wielu nie odwiedza, że o 

godzinie którejś  już jest cisza. Mamy dzisiaj odwrotny skutek. Co prawda, ale to bardzo 

cieszy, bo to, że tylu turystów się nam tutaj pojawiło, no to mamy efekty tego tak nie 

widzi. Turystyka napędza nam przecież i przyczyna się do rozwoju firm takich jak 

restauratorzy, którzy mają swoje firmy, jak hotelarze, hostele, taksi, lotnisko, wielu 

innych, którzy razem współpracują wiele miast europejskich, zresztą opiera na tym na 

turystyka, przychody duże i  rozwój swoich miast i myślę, że a jesteśmy takim miastem 

dużym europejskim i też musimy z tego korzystać. Także jak najbardziej jestem za tym, 

żeby to rozwijać. A jeżeli chodzi o to, jak dzisiaj słucham, że tematem takim, który 

drażni co na autobusach, naklejki i inne rzeczy. No to szanowni państwo, to znaczy, że 

budżet jest dobry jeśli się takimi rzeczami zajmujemy. 

 

ŻANETA GERYK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej  

W zakresie polityki społecznej dzisiaj bardzo dużo zostało powiedziane i ja jednak 

chciałabym pewne rzeczy przypomnieć i tak troszeczkę inaczej podejść do polityki 

społecznej na samym początku pani Prezydent powiedziała, że budżet Gdańska na 

rok 2025 w zakresie polityki społecznej przewiduje wydatki w wysokości 432 milionów, 

co stanowi 8,4 całkowitych kosztów miasta. Te środki jak już nieraz zostało dzisiaj 

powiedziane, będą przeznaczone na wsparcie rodziny, opiekę społeczną, na rozwój 

polityki społecznej. Główne obszary finansowania obejmą między innymi działania  

w obszarach domu, domach pomocy społecznej i wsparcia osób starszych  

z niepełnosprawnościami, także na rozwój infrastruktury społecznej, czyli na budowę  

i remont nowych budynków, mieszkalnictwa socjalnego, komunalnego i placówek 

opieki. Budżet całkowity też warto przypomnieć, w tym państwa, którzy dopiero się 

włączyli na naszą sesję wynosi 6 miliardów złotych. Przy dochodach na poziomie 5,4 

miliarda złotych co oznacza deficyt w wysokości 600 milionów. Warto podkreślić, że od 

2025 roku samorządy, w tym Gdańsk, i to też było powiedziane, ale żeby to wybrzmiało 

będą w pełni finansować edukację, opiekę społeczną, co wynika ze zmian zasadach 

rozliczeń podatkowych. Mają zrekompensować  PIT 8,6%, CIT 2,2% mają 

zrekompensować likwidację subwencji oświatowej, ale stawiają i to jest ważne, 

dodatkowe wyzwania, przed budżetem miasta i przed nami wszystkimi inwestycje 

planowane w ramach polityki społecznej obejmują między innymi budowę nowych 

mieszkań, rozbudowę infrastruktury opiekuńczej. Miasto planuje także kontynuację 

programów wspierających lokalnych społeczności i rewitalizację budynków  

w zaniedbanych dzielnicach. Co warto jeszcze wspomnieć? Proszę państwa, to jest 

ważne i to dzisiaj jeszcze nie wybrzmiało, dlatego chcę o tym powiedzieć. Dane 

dotyczące liczby osób w wieku senioralnym, czyli 65 plus przyjmiemy w Gdańsku  

w latach 2025- 2030 można oszacować na podstawie trendów demograficznych dla 

miasta i województwa pomorskiego. Prognozy wskazują, że liczba seniorów  

w Gdańsku będzie rosła ze względu na to, że społeczeństwo się starzeje, wydłuża się 

długość życia. I tak proszę państwa, prognozy dla Gdańska są następujące, w 2025 

roku liczba osób w wieku 60 plus w Gdańsku wyniesie około  100000, co będzie 

stanowić 22 - 23% w całej populacji miasta. Natomiast już w roku 2030 liczba seniorów 

wzrośnie do około 115000, co będzie stanowić prawie 26% populacji mieszkańców. 
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Obecnie populacja Gdańska wynosi niecałe pół miliona złotych. Według GUSU, ale 

liczba ludności może się zmniejszać ze względu na ujemny przyrost naturalny  

i migracje. Trendy starzenia się w Gdańsku są podobne do tych, co się obserwuje  

w całej Polsce, gdzie odsetek seniorów wzrasta szybciej niż w młodszych grupach 

wiekowych. Drugim problemem proszę państwa, o którym też dzisiaj nie zostało to 

powiedziane, a mianowicie rosnąca liczba osób samotnych. Dlaczego o tym mówię? 

Dlatego o tym mówię, że osoby samotne, a które w 2025  roku jednoosobowe 

gospodarstwo domowe wzrosła do 4 milionów w skali kraju i stanowi to już 30% 

wszystkich gospodarstw. Natomiast rok 2030 jest jeszcze smutniejszy, ponieważ 

wzrost ten będzie 4,3 miliona jednoosobowych gospodarstw. Co będzie  

z jednoosobowymi gospodarstwa w momencie, kiedy osoby przejdą w stan senioralny 

w okres senioralny. No właśnie i w grę wchodzi polityka społeczna, polityka senioralna, 

miasto Gdańsk te potrzeby ma bardzo dobrze zagospodarowane, ale przed nami są 

nowe wyzwania. Dlatego cieszę się, że wzrost budżetu w polityce społecznej jest 

zrównoważony i pnie się do góry. Tego nie unikniemy. Pamiętajmy, że przy tych 

wszystkich inwestycjach stoi człowiek i na tym powinniśmy się zawsze skupiać.  

 

ANDRZEJ KOWALCZYS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Dzisiaj pani Prezydent wypowiedziała tą kwotę i ją powtórzę 2 miliardy 104 miliony. 

Tyle planujemy zainwestować w młodego człowieka, młodzież, dorosłych, 41% 

budżetu przeznaczamy na edukację, oświatę, wychowanie. Czy to jest dużo, bardzo 

dużo, ale czy to jest za mało? Pewnie też takie argumenty będzie można znaleźć. Ja 

bym chciał tutaj wspomnieć o kilku najważniejszych inwestycjach, które są 

zaprogramowane, zaprojektowane na 2025 rok. I tak zakończenie budowy nowej 

szkoły przy Królewskim Wzgórzu w szkole będzie się czuło docelowo 750 dzieci. 

Rozpoczęcie budowy 2 nowych żłobków przy ulicy Paganiniego i Czerskiej, rozbudowę 

żłobka na Królewskim Wzgórzu. Rozbudowę żłobka na Kolorowej, realizację drugiego 

etapu zadania budowa Centrum Sportu Młodzieżowego na Grunwaldzkiej. Planowanie 

podpisanie umowy, rozpoczęcie termomodernizacji w pięciu obiektach oświatowych. 

Realizujemy od kilku lat ze znakomitym rezultatem i nadal będziemy to kontynuowali 

takie projekty jak Zdolni z Pomorza - chcę przypomnieć, że grupą docelową są 

uczniowie z klas siódmych, ósmych  szkół ponadpodstawowych szczególnie 

uzdolnionych w zakresie matematyki, informatyki, fizyki. Wartość projektu 1140000. 

Edukacja włączająca dla uczniów Batorego projekt dofinansowany również z funduszy 

europejskich. Celem projektu jest wsparcie uczniów z niepełnosprawnościami, 

zaburzeniami zachowania emocji. Wartość projektu  4300000. Utworzenie 

branżowego Centrum Umiejętności dla Przemysłu Mody to nie jest kontynuacja, ale to 

jest coś nowego na Gdańskim Przymorzu przy Zespole Szkół kreowania wizerunku 

powstanie takie centrum umiejętności można powiedzieć, że nie powstanie tylko nowy 

budynek, ale objętym zostanie specjalnym programem takim branżowym, wysoko 

poza, zaawansowanym technologicznie centrum, gdzie będzie przedszkolnych 700 

osób i dzieci i dorosłych i młodzieży i mało, że jeszcze przy tym samej przy tej samej 

szkole Kreowania Wizerunku zbudowane zostanie boisko i strefa rekreacyjna. 

Będziemy kontynuowali Program Gdańsk Miastem Zawodowców. Od kilku lat się tym 

chwalimy i słusznie objętych zostanie m.in. Zespół Szkół Energetycznych, inną Zespół 

Szkół Łączności, Gastronomik na Legionów, Zespół Szkół Morskich w Nowym Porcie. 

Wartość projektu ponad 27 milionów, ale za tymi działaniami pójdą jeszcze działania 
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inwestycyjne, doposażenie pracowni. Wybudowanie tych pracowni wartość 8800000. 

Projekt włączamy gdańskie szkoły. Szkoła otwarta dla wszystkich. Objętych zostanie 

blisko ponad 100 szkół. Wartość projektów 18 milionów. Program za życiem w 2016 

roku Sejm uchwalił Ustawę o Wsparciu Kobiet w ciąży. Za tym idą też działania  

w naszym mieście. Wartość projektu, 1600000. Będziemy kontynuowali programy 

Erasmus i wiele innych. Mam nadzieję, że za chwil parę przegłosujemy budżet na 2025 

rok. Ja już na ten temat nie będę się wypowiadał i z tego miejsca chciałbym 

podziękować pani Skarbnik, Wydziałowi Finansowemu oraz pracownikom Wydziału 

Edukacji i  wszystkim tym osobom, które prac nad tym projektem pracowały. I mam 

nadzieję, zachęcam wszystkich do przegłosowania budżetu na 2025 rok.  

 

ŁUKASZ BEJM – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Słyszeliśmy dzisiaj na tej sali głosy na temat poprawek do budżetu. Poprawki te 

opiewają na kwotę 22 milionów złotych i warto by się przyjrzeć źródłom finansowania 

tych poprawek. Prawie jedna trzecia tej kwoty, czyli ponad 6,5 miliona złotych, miałaby 

pochodzić ze środków zabranych z turystyki w Gdańsku. Wnioskodawcy są jeszcze  

z tego powodu dumni, bo słyszeliśmy tutaj jakieś bzdury o rozpędzonej turystyce, 

sugestie o tym, że sama sobie poradzi. No ja rozumiem, że można nie wiedzieć na 

czym polega długo terminowość tworzenia marki jak stale się wzmacnia potencjał 

wizerunkowy, można nie wiedzieć o tym, że budowanie trwałego wizerunku na rynku 

turystycznym pozwala przezwyciężać kryzysy, których ostatnio na świecie jest coraz 

więcej. No ale żeby zagrozić miejscom pracy i zagrozić utratą przychodów prawie 30% 

gdańszczan, którzy z turystyki żyją - to mógłby zrobić naprawdę tylko hipokryta, albo 

ktoś bez elementarnej wiedzy. Także podsumowując ten wątek, chciałbym 

zaapelować, ręce precz od gdańskiej turystyki. A teraz troszeczkę sympatyczniej. Od 

dekad Gdańsk kocha sport, a sport kocha Gdańsk. Cieszę się, że po raz pierwszy  

od kilku lat tę frazę będzie można wreszcie zobaczyć odzwierciedlą w budżecie 

naszego miasta, bo mamy i zwiększenie finansowania sportu młodzieżowego i wzrost 

wsparcia promocji dla Gdańskich klubów i drużyn i za to serdecznie chciałbym 

podziękować osobom, które za sport w mieście Gdańsku odpowiadają -  panu 

prezydentowi Piotrowi Borawskiemu, dyrektorowi Adamowi Karolowi wraz z całym 

Zespołem Biura do Spraw Sportu, całemu Gdańskiemu Ośrodkowi Sportu. To jest 

naprawdę świetna praca. Ale chciałbym przede wszystkim Prezydentowi Borowskiemu 

podziękować za determinację w przyciąganiu wielkich wydarzeń sportowych dla 

naszego miasta. No bo już w przyszłym roku, tak jak słyszeliśmy, kilka razy będziemy 

mieli po raz kolejny możliwość organizowania i oglądania siatkarskiej Ligi Narodów  

w Ergo Arenie. Ale to, co mnie najbardziej cieszy, wróci do Gdańska Maraton po kilku 

latach przerwy - za to panie Prezydencie serdecznie dziękuję. Oczywiście sport to nie 

tylko wyszkolenie, to nie tylko wydarzenia sportowe, ale także, stałe ulepszanie 

infrastruktury sportowej, a to również w budżecie miasta na przyszły rok zostało 

uwzględnione chociażby w formie remontu stadionu żużlowego, remontu infrastruktury 

dla sportów wodnych czy na przykład remontu mola w Brzeżnie. Także bardzo się 

cieszę, że do Gdańska wreszcie wróciło morze możliwości również tych sportowych. 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość  

Szanowni  państwo radni było kilka głosów skierowanych, jak mniemam w moją stronę,  

do mojej wypowiedzi, więc krótko pozwolę się odnieść chociażby do tych zarzutów 
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dotyczących promocji czy też wydatków na promocję, ale też wątku, który był 

poruszony, czyli chociażby Gdańskiego Funduszu Filmowego, który ponad milion 

złotych z budżetu Gdańska na niego jest wydatkowane.  Szanowni państwo mam 

przed sobą recenzję filmu, który otrzymał 400000 zł z Gdańskiego Funduszu 

Filmowego recenzja portalu trójmiasto.pl z  września tego roku. Wszak z Gdańskiego 

Funduszu Filmowego wyłożono  min. 400000 zł. Nie wiem jaki cennik mają producenci 

filmu, ale ta kwota wystarczyła na jedno ujęcie ulicy Jana z Kolna, kilka kadrów plaży 

z Górek Zachodnich i jedną wzmianką o Srebrzysku. Niewykluczone, że mogłem 

jeszcze pominąć jakąś lokalizację, ale jeśli nawet tak, to jej pokazanie nie trwało więcej 

niż kilka sekund. Nazwa miasta nie padła ani razu na ekranie i tu niczym Marcin 

Dorociński w roli Jerzego pozwolę sobie na milczenie i wymowną minę. Szanowni 

państwo nasze poprawki nie powodują tego, że zerujemy wydatki na promocję, na 

marketing, na turystykę. My je nierzadko zachowujemy na poziomach 2023 roku. Ten 

przykład wydatkowania kilkuset tysięcy złotych dla powstania filmu, który być może 

będzie sukcesem filmowym, ale Gdańsk z korzyści, z powstania tego filmu nie będzie 

miał praktycznie żadnych. No bo bardzo przepraszam, ale oglądający go Polacy czy 

też osoby zagranicy w jaki sposób mają skojarzyć, że to jest Gdańsk, że 400000 zł 

poszło na powstanie tego filmu? Super znany aktor, znany reżyser, ale ja wolałbym, 

żeby te 400000 zł poszło na coś, co będzie służyło mieszkańcom Gdańska faktycznie, 

co zostanie faktycznie w Gdańsku. A nie po to, żeby zaspokoić kolejny dział  

w budżecie. Tych wątków, które były poruszane też przez radnego Dzika było więcej. 

Szanowni państwo my popieramy dobre uchwały i jakby przeciętny mieszkaniec 

Gdańska przyszedł na kilka sesji, to by zobaczył, że pewnie w 80 procentach głosowań 

jak nie więcej radni PIS, KO, WdG głosują tak samo.  Natomiast my pokazujemy 

 i będziemy pokazywać wydatki, które naszym zdaniem nie są priorytetowe, bo 

widzimy, że mieszkańcy Gdańska, którzy mieszkają w dzielnicach nowych,  

w dzielnicach, które mają kilkadziesiąt, kilkaset lat, mieszkańcy, którzy jeżdżą 

autobusami, samochodami, rowerami, spacerują po parkach, zieleńcach w Gdańsku 

mają te same problemy i te problemy trzeba rozwiązywać, a nie zajmować się 

rzeczami, które nie są obecnie priorytetowe. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość  

Pan radny Dzik dostarczył serii bardzo ciekawych zdań. Myślę, że zrobimy z nich dobry 

użytek. Oby pan się nie musiał jak przy Jelitkowie niegdyś z czegoś wycofywać, to taka 

jedna sprawa. Druga rzecz rok temu, jak mieliśmy kwestię poprawek, to radni 

większości tutaj obecnej mówili, że a PiS coś tam źle napisał. I tak dalej i tak dalej. 

Mówiłem, że za rok znajdą jakiś inny powód, żeby się czepiać, żeby unikać 

merytorycznej dyskusji odnośnie konkretnego przeznaczenia 22 milionów złotych. Nie 

pomyliłem się specjalnie od taktyka państwa jest nieco inna. Pan radny Dzik mówi 

wprost, nie piszcie tych poprawek i tak sobie zrobimy, jak będziemy chcieli. A pan radny 

Kłos przykładowo próbuje te poprawki zbyć jedynie komentarzem, że one niewielki 

odsetek budżetu stanowią rzeczywiście, bo taka jest natura poprawek, a nie jakiejś 

wielkiej zmiany. Jeżeli chodzi o budżet, opracowanie projektu budżetu przygotowanie 

to nie jest kompetencja poszczególnych radnych, ale właśnie poszczególni radni mają 

prawo, z czego korzystamy po raz kolejny, wnosić poprawki stosowne i to czynimy. 

Właśnie pan radny Bejm odnosił się do naszych wystąpień, do kwestii turystyki. To nie 

jest tak, że stawiamy sprawę jednoznacznie, że albo – albo, czarne – białe, wszystko 
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albo nic. Należy oczywiście mieć na uwadze turystykę. Należy mieć na uwadze 

interesy przedsiębiorców w branży gastronomicznej, jak pan radny Dzik w branży 

hotelowej, jak ktoś inny i tak dalej. Owszem, jest to ważna rzecz, ale ci wszyscy ludzie 

muszą pamiętać o jednej najważniejszej kwestii. To my, mieszkańcy Gdańska, to my, 

podatnicy, płacimy na to miasto. To z naszej pracy, z naszych pieniędzy to miasto 

funkcjonuje i to my powinniśmy w największym stopniu mówić, ile turystów, ile 

deweloperki i ile innego rodzaju działalności budzących kontrowersje. To my jesteśmy 

płatnikami i to my możemy wymagać. I ostatnia minuta, ponieważ pan wiceprezydent 

Borawski wrócił, no to raz jeszcze do slajdu się odwołujemy odnośnie komunikacji. 

Szkoda, że nie było odpowiedzi od razu. Panie prezydencie, rok 2023  wpływy ZTM 

201,7 miliona złotych. Rok 2024 podkreślam wpływy ZTM 223,1  miliona złotych. Rok 

2025 prognoza wpływy ZTM 205,9 miliona złotych. A jeśli chodzi konkretnie o bilety, to 

również pan tutaj niestety nie ma powodu zadowolenia. Bilety w roku 2023 wpływy 

155,2 miliona złotych. W roku 2024 to  187,2 miliona złotych i w roku 2025 zakłada się 

wpływy z biletów na poziomie 187,2 miliona złotych, czyli bez zmian, czyli przy inflacji 

przy podwyżkach cen biletów to faktycznie jest kompromitacja. Po prostu ten transport 

miejski, z którego pan chyba tylko w kampanii wyborczej korzysta, kuleje i mówię to 

jako pasażer. Ten transport, tak jak miasto Gdańsk, w wielu aspektach pod państwa 

rządami po prostu nie działa. Ale zmienimy to.  

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI -Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość  

Pani Skarbnik, kiedy patrzę na zmianę, jeśli chodzi o poprawkę do budżetu to jest 

korekta w wydatkach troszeczkę z 6,03 na 5,9 miliarda złotych. Dochody praktycznie 

te same. Natomiast nasuwa mi się pytanie związane z edukacją, ponieważ następują 

zmiany w finansowaniu. Pani to wie ale mówię to od mieszkańców również zmiany  

w finansowaniu edukacji i całość edukacji musi sfinansować miasto. Jak czytam  

w ubiegłym roku była subwencja oświatowa w efekcie miliard 150 milionów. W tym 

roku musimy tego rodzaju utratę tej subwencji skompensować w inny sposób, więc 

przyglądam się w dochodach bieżących miasta jest wzrost o 318 milionów. I stąd 

pytanie, czy te wydatki, które są tutaj zaprezentowane na edukację, w kwocie  

2 miliardy 94 miliony czy one są z wydatkami majątkowymi, czy to są tylko wydatki 

bieżące na edukację? No i w związku z tym myślę sobie, w jaki sposób, z jakich 

dochodów miasto z kompensuje ten  brak tej subwencji na edukację? Zawsze 

rozmawiając o budżecie, to troszczymy się o wydatki majątkowe, bo inwestycje to jest 

coś co generuje, stymuluje rozwój gospodarczy, za tym idzie rozwój usług, 

bezpieczeństwo, czy tam stabilność finansowa mieszkańców. I stąd mieszkańcy i my 

jako miasto mamy środki na edukację dzieci, na komfort życia, stąd bardzo istotny 

wątek to są właśnie te wydatki majątkowe i trzymamy kciuki, żeby one się w mieście 

udawały, żeby nie przychodziły w niewykonane na następne lata, żeby nie te 

inwestycje nie spowalniały. I stąd jeszcze jedno pytanie mi się nasuwa, jeśli chodzi  

o budżet czy po tej korekcie uwzględniła pani wyniki przetargu na zakup energii 

elektrycznej, bo czytaliśmy, że kwota była dosyć korzystna, w związku z tym, czy to 

ten budżet został skorygowany?  

 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Ja tylko krótko chciałem tutaj krótko odpowiedzieć. Pan radny mówi, że z moich 

wypowiedzi wyciągnie wnioski i do użytku ja nie wypieram się tego, co powiedziałem 
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to, co szczerze myślę, że miasto bardzo działa dobrze działa we wszystkich 

dziedzinach. Budżet jest bardzo dobry i nie widzicie państwo to co jest dobre  

w mieście, a na koniec powiem tak: panie, nie strasz pan, nie strasz, bo mi pana żal.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Poproszę teraz przedstawicieli pani Prezydent o odniesienie się do tego, co padło  

w dyskusji. 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

To zacznę po kolei, bezpośrednio pytanie do mnie było skierowane od pana radnego 

Jankowskiego dotyczyło informacji łącznych kwotach wszystkich źródeł rządowych na 

finansowanie zadań. Jak rozumiem nie tylko inwestycyjnych, tylko w ogóle?  

W zakresie finansowania  projektów inwestycyjnych ze środków typowo rządowych. 

To głos oddam panu prezydentowi Grzelakowi, bo o to poprosił. A w zakresie zadań 

bieżących to trudno tutaj mówić o  finansowanie, o wsparcie rządowe. W ślad za 

powierzonymi zadaniami, zadaniami zleconymi - powierzonymi  i corocznie 

informujemy państwa, w jakim zakresie miasto dopłaca do zadań zleconych. 

I chciałabym powiedzieć, co się wydarzyło w bieżącym roku nietypowego, 

wyjątkowego, wyjątkowego dla Gdańska, wyjątkowego dla Polski. My co rok składamy 

roszczenie do budżetu państwa o zwrot środków, które dopłacaliśmy to zadań 

zleconych. W zeszłym miesiącu odbyły się negocjacje w ślad za dyspozycją  

z Prokuratorii. Te negocjacje zakończyły się w naszej ocenie sukcesem, ponieważ 

nasze roszczenia na ponad 6 milionów złotych zostały uznane, a protokół z negocjacji 

ma wartość ugody przed sądowej i będzie podstawą do wystąpienia o dotacje  

z budżetu państwa, czyli tak naprawdę zrobiliśmy krok w kierunku odzyskania 

środków, jakie wkładaliśmy do realizacji zadań zleconych w bieżącym roku z budżetu 

państwa - budżet został zasilony odszkodowaniem za przejęty teren Westerplatte. To 

też wyjątkowa sytuacja i bieżący rok to podobnie jak w latach poprzednich, 

rekompensata ubytków wynikających z przepisów zmian przepisów wdrażanych 

Polskim Ładem. W bieżącym roku budżet państwa, mimo że przez wiele miesięcy 

przychodził do nas informacje, że nic się nie wydarzy, to jednak Ministerstwo Finansów 

zdecydowało o przekazaniu samorządom 10 miliardów złotych, z czego 8 miliardów 

było dzielone według udziału każdego z samorządów w dochodach z podatku PIT 

 i Gdańskowi z tej puli przypadła kwota 147 milionów złotych jaką otrzymaliśmy  

2 tygodnie temu na rachunek miasta. To też było przedmiotem zmian budżetu zarówno 

w październiku, jak i jeszcze dzisiaj uzupełnimy  tę kwotę  kolejną uchwałą, jaką 

przedkładamy do zmian budżetu jeszcze tegorocznego. 

 

PIOTR GRZELAK- Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

Z mojej działki były 2 takie szczegóły 2 szczegółowe tematy dotyczące Styp 

Rekowskiego między innymi tutaj, radny Majewski temat podnosił i myślę, że warto 

przytoczyć ten case jako case, w którym staramy się skuteczny sposób działać jeżeli 

mamy nierzetelnego wykonawcę i chciałbym  z tego miejsca powiedzieć w sposób 

jednoznaczny, jeżeli będziemy mieli nierzetelnych wykonawców, to będziemy z nimi 

kończyli umowy, bo najważniejsze jest jak najszybsze dostarczenie mieszkańcom 

usługi w postaci Domu Sąsiedzkiego i tutaj wybieramy nowego wykonawcę, który 

mamy nadzieję w najbliższym czasie dokończy te inwestycje, bo wiemy jak jest to 
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ważna inwestycja dla mieszkańców, więc trochę mnie dziwił ten komentarz, w którym 

Radny Miasta Gdańska staje po stronie po prostu nierzetelnego wykonawcy. Pan 

radny Jankowski zwraca uwagę, zadawał pytanie o dotacje zewnętrzne, środki 

zewnętrzne rządowe. Ja bym jednak zadał pytanie, czy tak powinien wyglądać 

samorząd. Czy samorząd powinien być karmiony środkami rządowymi.  Żeby była 

jasność na przyszły rok. Jest to ponad 100 milionów złotych zaplanowanych różnych 

dotacji rządowych tylko, że nie na tym polega filozofia samorządu żeby łapać się  

u klamki, czy to Nowogrodzkiej, czy dzisiaj u premiera Tuska, tylko po to, żeby 

samorząd budował po pierwsze sam własne dochody, a po drugie po to, żeby była 

szansa na środki zewnętrzne w postaci dotacji europejskich czy krajowego planu 

odbudowy i to jest klucz. Myślę, że w ostatnich miesiącach obserwowaliście państwo, 

ile udało nam się pozyskać kolejno środków, a to na działania przeciwpowodziowe,  

a to na obiekty kultury, a to na żłobki, które poszły z Krajowego Planu Odbudowy, który 

odblokował rząd Donalda Tuska. To jest normalny system, w którym powinien 

funkcjonować samorząd. Ten podmiot, który musi o każdą rzecz pukać do Warszawy. 

I jedno zdanie czy 2 zdania a propos poprawki, która została złożona, bo wydaje mi 

się, że warto jednak zwrócić uwagę, w co najbardziej Prawo i Sprawiedliwość próbuje 

uderzyć w kulturę. Szanowni państwo Prawo i Sprawiedliwość planuje zlikwidować 

Gdański Fundusz Wydawniczy. Planuje obciąć środki na dla gdańskich wydawców, dla 

autorów, dla Gdańskiej Biblioteki. Na coś, co dzisiaj jest w pewnym kryzysie. 

Czytelnictwo jest w pewnym kryzysie. Miasto Gdańsk będzie na pewno starało się 

wspierać tego rodzaju działania i będziemy wspierać Gdańskie Wydawnictwa i o tym 

w swoim wystąpieniu radny Majewski w ogóle nie wspomniał. Powiedział o jakiejś 

turystyce, że chce obciąć pieniądze z turystyki. I bardzo ładnie o tym powiedział radny 

Dzik, bo też ma świadomość czym jest ta turystyka. Szanowni państwo 9% PKB 

Gdańska to jest turystyka. Obcinając środki na turystykę uderzacie w 9% PKP Gdańsk. 

Uderzacie w 40000 osób zatrudnionych  w tej branży. Jeżeli w taki sposób mówicie  

o jakiejś turystyce, to ważne żeby mieszkańcy wiedzieli, co macie faktycznie na myśli. 

W swoim wniosku obcinacie też środki na organizację uroczystości kombatanckich, na 

czyszczenie pamięci z roczników historycznych. Chcecie obciąć na działania związane 

właśnie z relacjami ze środowiskami kombatanckim. Być może nie doczytaliście   

w budżecie, ale taki byłby konkretnie skutek waszej polityki.  Chcecie uderzyć  

w promocję poprzez kulturę.  Miasto Gdańsk w sposób bardzo świadomy i też była  

o tym mowa w wystąpieniu radnego. Buduje ofertę kulturalną przez cały rok. Chcemy 

równoważyć sezon turystyczny. Chcemy równoważyć dochody branży turystycznej  

w oparciu o wysoką kulturę i w ogóle szerzej kulturę przez cały rok po to, żeby nie było 

jednorazowych pików wakacyjnych, tylko żeby ten sezon turystyczny też się rozciągał 

na cały rok i chcecie też zlikwidować Gdańskim Fundusz Filmowy. No tego rachunku 

to ja już zupełnie nie rozumiem, bo przypomnę, że na Gdański Fundusz Filmowy 

wydaliśmy 2,8 miliona złotych, a producenci są zobowiązani zwrócić 7,3 miliona 

złotych. Czysta matematyka, dlatego mam nadzieję, że radni tych poprawek, które 

państwo przygotowaliście, nie przyjmą. 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Kontynuacja odpowiedzi na kolejne pytania kierowane do mnie dotyczyły edukacji  

w projekcie budżetu na wydatki w zakresie edukacji zaplanowaliśmy 2 miliardy 135 

milionów złotych. Wydatki majątkowe w projekcie budżetu to 79 milionów złotych. 
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Pozostałe wydatki te wydatki bieżące jeśli były aktualizowane poprawką, to jeśli były 

skorygowane wydatki bieżące to były związane z pozyskaniem dofinansowania. 

Najczęściej zwiększamy wydatki pozyskując dofinansowanie z programu Erasmus, ale 

też  podpisywaliśmy niedawno umowę na Gdańsk Miastem Zawodowców. To  jest drugi 

etap dwuczłonowego projektu, bo w zakresie zadań bieżących i zadań majątkowych. 

Jeśli chodzi o mechanizm finansowania edukacji, czyli zniknięcie subwencji, cała 

filozofii nowych przepisów o finansowaniu samorządów polega na tym, że powinniśmy 

utrzymywać się z dochodów podatkowych te samorządy, które mają niewystarczające 

wpływy, a ich potrzeby dodatkowe, wyliczone przez Ministerstwo Finansów, są wyższe 

niż te niż wpływy z podatków PIT i CIT. To one uzyskują pomoc z budżetu państwa  

w formie subwencji uzupełniającej i w ten sposób mają uzupełniane dochody. Nasze 

dochody nie zostały zwiększone, wręcz zostały skorygowane, ponieważ 

przekroczyliśmy wskaźnik zamożności, a nie zostały skorygowane w górę, dlatego, że 

potrzeby wyliczone w tym potrzeby oświatowe są mniejsze niż dochody bieżące, co 

oznacza, że nasze dochody podatkowe z PIT-u są wystarczające na pokrycie tych 

obowiązkowych zadań oświatowych dla przedszkoli, ale też innych obszarów, bo 

ustawa mówi o  większej ilości obszarów niż tylko edukacyjne. Jeszcze jedno pytanie. 

Energia nie korygowaliśmy planowanych wydatków w poszczególnych obszarach za 

energię. Praktycznie dotyczy to każdego. Pieniądze zostają w tych miejscach,  

w których zostały zaplanowane i jeśli będą oszczędności w energii, to oczywiście 

wydatki pójdą na inne zadania bieżące realizowane przez poszczególne jednostki. 

Mówimy o Zarządzie Dróg i Zieleni po prostu jeżeli nie wydadzą na energię, wydadzą 

więcej na przykład na utrzymanie dróg. Jeśli chodzi o edukację. To zawsze mamy do 

uzupełnienia dotacje dla placówek nie samorządowych, one mają aktualizowane są  

w ciągu roku wysokość dotacji; także mamy też na co przeznaczyć środki, ale też 

mamy dużą  myślę, że sporą oszczędność jeśli chodzi o energię na komunikację 

zbiorową. Te oszczędności zostają również spółce i one zostaną przeznaczone na 

remont dodatkowych tramwajów przynajmniej jednego i zwiększenie zamówionych 

wozokilometrów. Także te pieniądze nie znikną. One po prostu zostaną w innych 

obszarach, które jak zawsze są niewystarczająco finansowane, ponieważ dzielimy tyle 

pieniędzy, jaką kwotą dysponujemy. A zapotrzebowanie składane w trakcie prac nad 

projektem budżetu było dużo większe niż nasze możliwości. Także te pieniądze na 

pewno się przydadzą w innych obszarach.  

 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

Szanowni państwo radni, po pierwsze bardzo dziękuję wszystkim tym z państwa, 

którzy zwrócili uwagę na duże wzrosty finansowe w tych obszarach, za które ja 

odpowiadam zarówno ponad 50 milionów więcej w Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni. 

Wbrew tym tezom, które zostały wygłoszone na ubiegłej sesji, że będziemy finansować 

z jakiś wzrostów opłat, jak widzicie państwo są one wielokrotnie wyższe niż te 

prognozowane wzrosty opłat z parkowania, również w gdańskim sporcie, 

bezpieczeństwie, w cyfryzacji w tych wszystkich obszarach są duże wzrosty 

finansowe, bo po prostu takie są potrzeby i takie są nasze priorytety.  Ale większość 

pytań odnosiła się do tematyki komunikacji miejskiej. Na niej chciałbym się skupić 

swoje wypowiedzi więc po koleji. Pytanie pana radnego Jankowskiego tak, pani 

Prezydent w ostatnich dniach sierpnia zapowiedziała to, że kombatanci stanu 

wojennego i naszej walki o demokrację zostaną objęci bezpłatną komunikacją miejską. 
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Również pani Prezydent takie zarządzenie podpisała, które wchodzi w życie z dniem 

1 stycznia przyszłego roku i wszystkie te osoby, które będą objęci bezpłatną 

komunikacją miejską. Co do w ogóle stanu komunikacji miejskiej to chciałem państwu 

powiedzieć kilka faktów, bo tutaj było wiele takich trochę bełkotliwy przemówień, a ja 

chciałbym się jednak skupić na faktach. No bo to, że któryś radny przez 6 lat nie potrafi 

przeczytać budżetu to już trochę zastanawia ale, że ktoś nie potrafi przeczytać 

prezentacji to myślę, że już zastanawia bardzo mocno, no ale myślę, że od tego też 

jesteśmy, żeby tu się nie obrażać na kogokolwiek. Tylko ja traktuję to, że mam także 

taką metodę wychowawczą, edukacyjną, więc myślę, że kilka faktów też się wszystkim 

przyda w takiej dyskusji, a nie tylko jedynie emocji. Więc Szanowni Państwo, 

komunikacja miejska w przyszłym roku to ponad 600000 km zamówionych więcej  

w stosunku do roku 2024. 400000 w autobusach, 200000 w tramwajach to dodatkowe 

zakupy taboru. Między innymi dzięki temu, że zmienił się rząd, rząd Prawa  

i Sprawiedliwości blokował środki z KPO. Składaliśmy wnioski do KPO niestety, środki 

były zamrożone. W związku z tym nie można było uruchomić tych konkursów w ciągu 

ostatniego roku. Państwo doskonale o tym wiedzą. Najpierw otrzymaliśmy ponad 50 

milionów złotych dofinansowania do już zakupionych 18 autobusów elektrycznych. 

Dzięki czemu spółka będzie mogła spłacić obligacje, obniżyć swój dług, a będzie 

możliwa także redukcja kosztów wozokilometra w segmencie autobusów 

elektrycznych o blisko 3 zł. Po prostu nie będzie amortyzacja. Dzięki temu, że te 

dotacje utrzymaliśmy. I kolejne 30 autobusów. Kolejna dotacja 90 milionów złotych na 

zakup 30 autobusów kończymy rozstrzygnięcie przetargu. Jeżeli nie będzie 

zaskarżeniem, to myślę, że w ciągu najbliższych tygodni podpiszemy umowę i na 

przełomie roku 2025 i 2026 -  30 autobusów przyjedzie do Gdańska i będzie wozić 

naszych pasażerów. To również rozpoczęcie prac nad zajezdnią tramwajową. 

Będziemy dzisiaj w kolejnym punkcie rozmawiać to również dzięki środkom z pożyczek 

z KPO również na wiosnę chcemy uruchomić przetarg na trasę GPW więc rozwijamy 

naszą komunikację publiczną. To też ważna sprawa, jaką są podwyżki dla 

pracowników, którzy tą komunikację tworzą motorniczych kierowców, wszystkich 

pracowników zaplecza. Dzięki przyjętemu mam nadzieję dzisiaj budżetowi te podwyżki 

wyniosą ze wszystkimi zmiennymi średnio około 1000 zł brutto. Myślę, że zawsze 

oczywiście są to niewystarczające, ale myślę, że godne pieniądze. Kolejna sprawa, 

remonty tramwajów Pesa Swing, które kupiliśmy na euro 2012. Tak, to już blisko 15 lat 

jak one są z nami, więc wymagają generalnych remontów. Znaczna część już ten 

generalny remont przeszła, ale będziemy kontynuować, również te remonty  

w przyszłym roku na to również środki mamy zapewnione także dzięki niższym cenom 

energii. Będziemy właśnie mogli więcej takich tramwajów wyremontować. No i to do 

czego się odniósł tutaj jeden z Państwa radnych, czyli brak kwestia braku podwyżek  

i kwestia tego, jaka część budżetu jest finansowana przez pasażerów. Więc szanowni 

państwo jeszcze raz, bo myślę, że taka edukacja jest nam wszystkim potrzebna. 

Wpływy ZTM nie są kwestią równą wpływom z biletów. ZTM ma również inne wpływy, 

najczęściej wynikające z tego, w jaki sposób rozliczamy kontrakt z GAIT. Jak państwo 

będziecie kiedykolwiek za coś odpowiedzialni i będziecie planować jakiś budżet, jakieś 

wydatki, wpływy, to państwo się dowiecie o tym, że jest pewnego rodzaju plan, jest 

pewnego rodzaju realizacja tego planu. My w tej chwili budżetem na rok 2025 rok coś 

planujemy i w momencie, kiedy rozliczamy dany budżet, a nie tylko będziemy rozliczać 

2024 no to spółka albo dostaje od nas dodatkowe środki względem tego planu albo 
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oddaje środki do budżetu ze względu na to, że założyła w roku poprzednim wyższe 

ceny za paliwa, za energię elektryczną, niż one były w rzeczywistości. Większe wpływy 

się pojawiły w ZTM  jako zwrot po prostu do budżetu i z tego wynikają te funkcje. 

Natomiast co do liczby pasażerów i wpływów z biletów. Szanowni Państwo, widzicie 

dokładnie, bo to też jest na prezentacji zaznaczone rok 2021 wpływy z biletów 93 

miliony złotych, 2022 to  129 milionów złotych, rok 2023 to 155 milionów złotych; rok 

obecny planujemy 187 milionów złotych i tak też konserwatywnie założyliśmy 

identyczne wpływy przyszłym roku. One oczywiście, to jest plan. Ja jestem przekonany 

o tym, że ten budżet wykonamy z nawiązką i wpływy będą większe i będziemy mogli 

jeszcze te środki bardziej zainwestować w komunikację. Przypominam to, bo bardzo 

często na tej sali padało i też chcę wrócić do tej dyskusji po. Myślę, że to jest też dobry 

moment. rok 2022  to 148 milionów pasażerów Gdańskiej Komunikacji Miejskiej. 

Początek roku 2023 na tej sali wielka dyskusja a propos inflacyjnej podwyżki biletów. 

Jeden z państwa radnych mówił, że ta podwyżka wywoła to, że będzie mniejsza liczba 

pasażerów. Proponowałem zakład czy będzie mniej pasażerów, czy będzie więcej, jak 

państwo myślą? Radny okazał się miekiszonem - trudno. 1580000 to 10 milionów 

pasażerów więcej, a na ten rok co planujemy 175 milionów pasażerów. Szanowni 

państwo w końcu uda nam się wrócić do tych wartości, którymi sprzed pandemii.  

A jestem przekonany, że dzięki temu, że rozwijamy Gdańsku komunikację miejską, że 

kupujemy nowy tabor i uruchamiamy nowe trasy autobusowe i tramwajowe. W roku 

2026 będzie tych pasażerów i jeszcze więcej i w końcu wyjdziemy poza te liczby, które 

przed pandemicznym mieliśmy i wrócimy do normalności, która wtedy panowała  

i odbudowy przez 4 lat tego co przez pandemię żeśmy stracili. Tak wyglądają 

rzeczywiste liczby. Kiedy się czyta prezentacje w całości, a niekiedy się buduje tezy  

w oparciu o fałszywe liczby i fałszywe zagadnienia. I  jeszcze system Fala, który cały 

klub radnych PIS-u, od kiedy ten projekt był planowany, kiedy ten projekt składany były  

wnioski do Ministerstwa, to państwa ministerstwo udzieliło dotacji na ten projekt. Cały 

klub PIS-u głosował za. Kiedy państwo przestali głosować za? Wiadomo wtedy, kiedy 

dzięki wprowadzonemu poprzez państwa plany prawu zamówień publicznych. 

Przetarg potrwał 19 miesięcy, bo takie były zagadnienia związane ze zmianą prawa 

zamówień publicznych. Poprzesuwały się wszystkie terminy, zaczęły się problemy  

z wykonawcą i zaczęły się problemy z wdrożeniem tego systemu. Obrzucacie państwo 

ten system w każdej swojej publicznej wypowiedzi. Ja to rozumiem wilcze prawo 

opozycji. Natomiast wracamy do liczb. Przez ostatnie 10 miesięcy system, który jak 

przed chwilą powiedział jeden z państwa radnych nikt nie korzysta. 1200000 transakcji, 

panie radny, 1200000 transakcji systemu, z którego nikt nie korzysta. 16000  

w ubiegłym tygodniu w całym Gdańsku. System, którego nikt nie korzysta. Ja 

rozumiem, będziecie obrzydzać. Będziecie mówić, że jest niepotrzebny i tak dalej. Nie 

ma problemu. Pomimo tego pasażerowie korzystają od ubiegłego miesiąca mogą 

korzystać na kolei i te liczby będą większe. System jest już stabilny i teraz wykonamy 

kolejne działanie.  Do tej pory te 1200000 transakcji to była tylko sprzedaż detaliczna. 

Każdy, kto przychodził odbijał kartę zakupywał bilet w systemie Fala, ale my zrobimy 

w przyszłym roku coś innego. Wszystkie kanały sprzedaży, które mamy w Gdańskie 

Komunikacji Miejskiej przerzucimy do systemu Fala jako sprzedaż hurtowa. Zarówno 

te, które są przez aplikacje jak i przez inne kanały sprzedaży. Nikt z pasażerów tego 

nie zauważy, ponieważ Fala będzie hurtownikiem, który będzie dostarczał kanał 

sprzedaży biletów do prywatnych aplikacji, do publicznego systemu, do całej 
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infrastruktury, która jest z punktu widzenia pasażera, się nic nie zmieni. Nikt tego nie 

zauważy, ale cała sprzedaż komunikacji i biletów będzie odbywała się za pomocą 

infrastruktury. Zbudowana przez inną belkę, co spowoduje ku temu, że przestaniemy 

płacić prowizję. A zaczniemy funkcjonować tylko i wyłącznie na bazie umowy 

powierzenia, której tak państwo nieskutecznie szukacie w budżecie nie umiejąc go 

czytać. To tyle odnośnie tego co państwo mówili na temat komunikacji publicznej.  

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska 

Ja bardzo krótko dziękuję generalnie za merytoryczną dyskusję. Dziękuję zarówno 

radnym Koalicji Obywatelskiej, jak i Wszystko dla Gdańska za zauważenie tych rzeczy, 

na które także staramy kłaść nacisk w polityce naszego miasta. Nie wierzę w to. Nie 

wierzę w to, że naprawdę radni Prawa i Sprawiedliwości nie dostrzegają ani jednej 

dobrej rzeczy w projekcie budżetu na rok 2025. Wierzę, że dostrzegają, ale z przyczyn 

pewnie różnych nie mogą tego dzisiaj tutaj głośno na sali powiedzieć. Do kilku rzeczy 

chciałabym się odnieść, bo przed chwilą Prezydent Borawski mówił wprawdzie  

o faktach, nie ukrywam, że mi to jest zawsze najbliższe, bo jeszcze nigdy nie wyszłam 

na tym źle. Kiedy mówi się prawdę i mówi się o faktach. Niemniej jednak wydaje się, 

że niektórzy z państwa radnych z klubu opozycyjnego bardzo świadomie chcą 

poddawać  manipulacji dane, liczby. Przed chwilą o komunikacji publicznej mówił Piotr 

Borawski. Ale chcę zwrócić uwagę na jedną rzecz, która mnie naprawdę bardzo mocno 

zastanowiła. Wydaje mi się, że zarówno zastępcy, dyrektorzy, ale przede wszystkim 

także pani Skarbnik kiedy odwiedzała Komisje Rady Miasta, które zajmowały się 

budżetem nie tylko Komisje Strategii i Budżetu, ale także inne tłumaczyła, na czym 

polega ta zasadnicza zmiana, jeśli chodzi o system finansowania samorządu. I kiedy 

ja słyszę z ust jednego z państwa radnych, że subwencja oświatowa wynosi zero. Tak 

to jest fakt, to jest fakt i to jest prawda, ale nie można tego faktu przedstawiać jako coś, 

co jest złem. Mówiłam to bardzo wyraźnie, pokazując na samym początku, jak zmieniła 

się filozofia finansowania samorządów. I chciałabym bardzo, żebyśmy takiej 

manipulacji także w przestrzeni publicznej nie przedstawiali. To, że budżet jest daleki 

od marzeń, to też jest fakt, ale wynikający z tego, że przez 8 ostatnich lat dzięki rządom 

Zjednoczonej Prawicy, naprawdę samorządy były zrujnowane - nie wszystkie i to też 

trzeba sobie jasno powiedzieć. Mówią o tym raporty różnych fundacji i organizacji 

pozarządowych czy chociażby  raport instytucji konstytucyjnej jaką jest Najwyższa Izba 

Kontroli. Dzisiaj, tak jak powiedziałam na samym początku, przedstawiając budżet, 

wychodzimy na prostą ale dochodzenie do poziomu dochodów, które mieliśmy  

w naszym mieście przed katastrofalnymi zmianami dla administracji publicznej, dla 

samorządu, dla budżetu, dla budżetu państwa musi trochę potrwać. Cieszę się  

i dziękuję, że zauważyli państwo radni dobre rzeczy związane chociażby z polityką 

społeczną, z komunikacją publiczną, z kulturą, ze sportem, ale także z promocją, która 

dzisiaj pewnie tu przez wielu ludzi wielu państwa radnych była odmieniana niemal 

przez wszystkie przypadki. Wydaje się, że niewątpliwy sukces zarówno gospodarczy 

ale sukces na mapie nie tylko polski, ale Europy, który nasze miasto odnosi, o czym 

mówią różne rankingi nagrody, mierniki pokazujące jakość życia, ale także rosnąca 

liczba mieszkańców, pokazuje, że obraliśmy krok w dobrym kierunku. Dlatego też 

jeszcze raz Wysoką Radę proszę o przyjęcie budżetu na rok 2025 w kształcie 

zaproponowanym przeze mnie, przez moich współpracowników, a do poprawek 

zaproponowanych przez część państwa radnych już się też odnosiliśmy. Dziękuję.  
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AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Szanowni państwo na tym wyczerpaliśmy omawianie projektu budżetu na 2025 rok. 

Przypominam, że  mamy zgłoszone do tego budżetu poprawki. Wszyscy państwo radni 

otrzymali poprawki klubu radnych Prawa i Sprawiedliwości. Poprawki są 

ponumerowane od 1 do 17 i będziemy je głosować dokładnie w takiej kolejności,  

w jakiej wnioskodawca  je uwzględnił. Także najpierw głosujemy poprawki, a potem 

przejdziemy do głosowania całego projektu uchwały.  

 

Głosowanie  poprawka nr 1 do druku nr 160 

Za                         13 
Przeciw                21 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 1 

 
 

Głosowanie  poprawka nr 2 do druku nr 160 

Za                          9 
Przeciw                23 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 2 

 

Głosowanie  poprawka nr 3 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 3 

 

Głosowanie  poprawka nr 4 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                25 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 4 

 



61 
 

 

Głosowanie  poprawka nr 5 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 5 

 

Głosowanie  poprawka nr 6 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 6 

 

Głosowanie  poprawka nr 7 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 7 

 

Głosowanie  poprawka nr 8 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 8 

 

Głosowanie  poprawka nr 9 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 9 

 



62 
 

 

Głosowanie  poprawka nr 10 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 10 

 

Głosowanie  poprawka nr 11 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 11 

 

Głosowanie  poprawka nr 12 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 12 

 

Głosowanie  poprawka nr 13 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 13 

 

Głosowanie  poprawka nr 14 do druku nr 160 

Za                          7 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 14 
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Głosowanie  poprawka nr 15 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                25 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 15 

 

Głosowanie  poprawka nr 16 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 16 

 

Głosowanie  poprawka nr 17 do druku nr 160 

Za                          8 
Przeciw                26 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie przyjęła   
poprawki nr 17 

 

Głosowanie  (druk 160 + autopoprawka) 

Za                         26 
Przeciw                 8 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 

UCHWAŁĘ Nr XI/175/24 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2025 rok    

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 3  do niniejszego protokołu 
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PUNKT 7 

UCHWAŁY 

 
 

1) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 
rok (druk 189 + autopoprawka);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
          Izabela Kuś  – Skarbnik Miasta Gdańska 

               Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

 
Komisja wiodąca: K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 
K. Mobilności i Transportu – pozytywna 
K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
K. Edukacji – pozytywna 

      K. Klimatu, Środowiska i Ekologii - pozytywna 
K. Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 
K. Bezpieczeństwa, Handlu i Współpracy z Mieszkańcami – pozytywna 
K. Sportu, Rekreacji i Turystyki – pozytywna 
K. Kultury – pozytywna 
K. Polityki Społecznej, Zdrowia i Praw Człowieka – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiany w budżecie to zmiany porządkowe, aktualizacja planowanych dochodów, 

aktualizacja planowanych wydatków. Autopoprawka to propozycja przeniesienia 

części wydatków płatności na przyszły rok, które pokrywamy, przenoszonymi nie 

zrealizowanymi w bieżącym roku dochodami. I tak druk podstawowy to planowane 

zwiększenie planowanych dochodów o 96996000 zł. Na tę kwotę składają się takie 

pozycje - to są największe pozycje 34 miliony złotych chcą to jest to uzupełnienie. 

Dodatkowe dochody z tytułu udziału w podatku dochodowym od osób fizycznych na 

wsparcie realizacji zadań miasta; to jest reszta ze 147 milionów złotych, jakie 

otrzymaliśmy z budżetu państwa w bieżącym roku. Aktualizacja dochodów już do 

wysokości faktycznych wpływów 33000600 to większe wpływy ze sprzedaży 

nieruchomości w drodze przetargu, 16 milionów złotych to wyższe wpływy z tytułu 

odsetek od środków zgromadzonych na rachunkach bankowych, 7887000 zł wyższe 

wpływy z tytułu opłat użytkowania wieczystego. Niemal 2,5 miliona złotych to wyższe 

wpływy z tytułu przekształcenia prawa użytkowania wieczystego w prawo własności. 

To te najważniejsze kwoty w zakresie wydatków zmniejsza się o 14979000 zł.  

A największe zmiany - odniosę się do tych, które zwiększają budżet w dziale 

Gospodarki Komunalnej, zwiększenie planowanych wydatków o 4400000 zł jest to 

płatność związana z usługami wodnymi za odprowadzenie opadów atmosferycznych 

do wód opadowych lub roztopowych ujętych w zamknięte systemy kanalizacji 

deszczowej. Jest to opłata odprowadzana do Wód Polskich.  Jest to zwiększenie 

planowanych wydatków na dokapitalizowanie spółki Gdańskie Usługi Komunalne,  

z przeznaczeniem na zakup pojazdów technicznych niezbędnych do realizacji 

powierzonego zadania polegającego na mechanicznym oczyszczaniu nawierzchni 

dróg na nowym dla spółki rejonie Gdańsk centralny górny. Korekta wydatków, 

przeniesienie 16000100 na kolejne lata w Wydziale Projektów Inwestycyjnych. 
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Wprowadzenie środków po stronie wydatków pochodzących z dodatkowych 

dochodów, w tym finansowanych z Unii Europejskiej z Programu Erasmus  

i zmniejszenie w Wydziale skarbu 5500000 zł w związku z przesunięciem płatności na 

przyszły rok, związanych z zakupem nieruchomości lub z wypłatą odszkodowań. 

Autopoprawka to jak powiedziałam wcześniej, przesunięcie płatności na przyszły rok 

projektów, które bilans ujemy przenosimy na przyszły rok, również dochodami głównie 

dochodami z Unii Europejskiej. Jest to przeniesienie 42800000 zł. Właściwie to chyba 

to są te najważniejsze rzeczy, jeśli chodzi o budżet miasta. 

 

Głosowanie  (druk 189 + autopoprawka) 

Za                         26 
Przeciw                 8 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/176/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2024 rok 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 4  do niniejszego protokołu 

 

 

2) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska (druk 190 + autopoprawka);  
 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Izabela Kuś  – Skarbnik Miasta Gdańska 

Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
 

       Komisja wiodąca: K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 
K. Mobilności i Transportu – pozytywna 
K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
K. Edukacji – pozytywna 

      K. Klimatu, Środowiska i Ekologii - pozytywna 
K. Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 
K. Bezpieczeństwa, Handlu i Współpracy z Mieszkańcami – pozytywna 
K. Sportu, Rekreacji i Turystyki – pozytywna 
K. Kultury – pozytywna 
K. Polityki Społecznej, Zdrowia i Praw Człowieka – pozytywna 
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IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej do konsekwencje zmian w budżecie  

i w tym autopoprawki, ale też wprowadzenie dodatkowych pozycji po stronie dochodów 

i po stronie wydatków. I tak jeśli chodzi o dochody w zakresie projektów bieżących, 

wprowadzamy do Wieloletniej Prognozy Finansowej środki pozyskane na projekt 

Zdolni z Pomorza. Łącznie 1mln26000 zł w latach 2024 – 2028. W zakresie dochodów 

inwestycyjnych wprowadzamy w latach 2025 – 2026 łącznie 6135000 zł na projekt 

Gdańsk Miastem Zawodowców. W związku z podpisaniem umowy o dofinansowanie 

tego przedsięwzięcia aktualizujemy harmonogramy projektów. Z jednej strony 

uwzględniamy korekty dochodów, ale też przesuwamy płatności, w tym budowa punktu 

selektywnego zbierania odpadów komunalnych przy ulicy Meteorytowej zwiększamy 

w przyszłym roku o kwoty 1948000 zł, w 2026: 1095000 w związku z pozyskaniem 

dotacji z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska. I dodajemy nowe 

przedsięwzięcie, o którym wcześniej była mowa Zdolni z Pomorza, który będzie 

finansowany ze środków Unii Europejskiej. Łączna wartość projektu to 1045000 zł,  

z czego dotacja to 1026000. A autopoprawka obejmuje konsekwencje i skutki zmian 

wprowadzonych autopoprawką do projektu budżetu do  zmian budżetowych na 

bieżący rok.  

 

Głosowanie  (druk 190 + autopoprawka) 

Za                         26 
Przeciw                 8 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/177/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Gdańska 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 5  do niniejszego protokołu 

 

3) zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej pożyczki  
w Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  
w Warszawie (druk 184);  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

            Izabela Kuś  – Skarbnik Miasta Gdańska 
                   Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i   Podatków 
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      Komisja wiodąca: K. Klimatu, Środowiska i Ekologii - pozytywna 
     K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 
     K. Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Aktualizujemy harmonogram zaciągnięcia długoterminowej pożyczki z Narodowego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Pożyczka przeznaczona jest na 

raty projektu budowa punktów selektywnego zbierania odpadów komunalnych 

realizowanych w Gdańsku przy ulicy Hynka i Uczniowskiej. Pierwotnie pełna wartość 

pożyczki 1639000 zł miała być zaciągnięta w bieżącym roku. Ostatecznie w bieżącym 

roku uruchomiliśmy 60976000 zł, pozostałą kwotę do uruchomienia czyli 1578000 

złotych planujemy na przyszły rok, stąd też zmiana harmonogramu uruchomienia tej 

pożyczki. 

 

Głosowanie  (druk 184) 

Za                         34 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/178/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej pożyczki  

w Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 6  do niniejszego protokołu 

 

4) zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki 

Miejskiej w Pomorskim Funduszu Rozwoju Sp. z o.o. (druk 185);  

     

   Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
                 Izabela Kuś  – Skarbnik Miasta Gdańska 

      Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 
 
 Komisja wiodąca:  K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 

                                      K. Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 
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IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Mówimy o pożyczce miejskiej zaciągniętej w Polskim Funduszu Rozwoju. Pożyczka- 

znaczy, ona jest na sfinansowanie projektu inwestycyjnego o nazwie rewaloryzacja 

zespołu budynków przy ulicy 3 maja 21 C,D,I,E wraz ze zmianą sposobu użytkowania 

oraz zagospodarowania terenu, wartość pożyczki to 25 milionów złotych. Przedmiotem 

uchwały jest zmiana harmonogramu uruchamiania tej pożyczki. I tak aktualizujemy 

harmonogram wskazując również daty już uruchomionych transz. I tak 2021 roku 

uruchomiliśmy 3,5 miliona złotych; w 2022 roku 11 milionów złotych została do 

uruchomienia kwota 10,5 miliona złotych przesuwane jest z bieżącego roku na 

przyszły w celu kontynuacji przedsięwzięcia inwestycyjnego. 

 

Głosowanie  (druk 185) 

Za                         33 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/179/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki Miejskiej  

w Pomorskim Funduszu Rozwoju Sp. z o.o.  

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 7  do niniejszego protokołu 

 

4A) w sprawie zaciągnięcia pożyczki w Banku Gospodarstwa Krajowego  
        na  sfinansowanie planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska (druk 191);   
 

  Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
                    Izabela Kuś  – Skarbnik Miasta Gdańska 

                Agnieszka Trojanowska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

 
       Komisja wiodąca: K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 
                                     K. Mobilności i Transportu – pozytywna 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska  

Przedmiotem uchwały jest pożyczka w Banku Gospodarstwa Krajowego na 

sfinansowanie planowanego deficytu budżetu miasta. To jest  oficjalny tytuł. Niemniej 

pożyczka to środki z Krajowego Planu Odbudowy i chcielibyśmy przeznaczyć ją na 

sfinansowanie budowy zajezdni tramwajowej Ujeścisko. Łączna wartość pożyczki to 

równowartość wartości netto tego przedsięwzięcia, czyli 274012000 zł. Część z tej 

pożyczki zwiększa planowane limity w Wieloletniej Prognozie Finansowej, czyli o tyle 
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rosną wydatki majątkowe. Pozostała kwota około 50 milionów złotych zastępuje 

droższy dług, który dotychczas planowaliśmy w Wieloletniej Prognozie Finansowej. 

Pożyczka - okres spłaty pożyczki to 20 lat, stopa procentowa 1%.  Ponieważ Krajowy 

Plan Odbudowy zakłada dwojaki sposób oprocentowania, zerowe oprocentowanie to 

projekty nie przynoszące przychodu. Zajezdnia będzie udostępniona odpłatnie naszej 

spółce, stąd jednoprocentowy. Jednak jedno procentowa stała stopa bazowego długu. 

Podatek VAT będziemy finansować z własnych środków. W związku z tym, że ten 

podatek jest zwrotny. Jeśli chodzi o harmonogram uruchamiania środków, to 

rozpoczynamy finansowanie już w przyszłym roku kwotą 1044000 zł. W 2026 roku to 

niemal 12000700;  w 2027 roku to  57400 złotych. W 2028 roku rok to 85839000 

złotych. W 2029 roku to podobna kwota i kończymy finansowanie w 2030 roku. 

Pożyczki można rozliczać, uruchamiać i rozliczać do 2030 roku, stąd taki 

harmonogram zbieżny z harmonogramem realizacji robót budowlanych.  

 

Głosowanie  (druk 191) 

Za                         34 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/180/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie zaciągnięcia pożyczki w Banku Gospodarstwa Krajowego  na  

sfinansowanie planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 8  do niniejszego protokołu 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Szanowni państwo zgodnie z porządkiem obrad, ogłaszam teraz przerwę do godziny 

15:00. Zapraszam wszystkich państwa do Sali Herbowej.  

 

Po przerwie - czekając, aż wszyscy państwo się tutaj pojawią, chciałabym tylko jeszcze 

poinformować państwa, że w Sali Toastowej jest wystawa prac dzieci ze Szkoły 

Podstawowej numer 59 z klasy 2A pod tytułem Malownicze Kamienice Gdańska. I pani 

radna Barbara Imianowska bardzo serdecznie zaprasza państwa do odwiedzenia 

wystawy prac dzieci ze Szkoły Podstawowej numer 59. I teraz wracamy już do 

porządku obrad.  
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5) zmieniająca uchwałę w sprawie nadania nowego Statutu miejskiej instytucji 

kultury pod nazwą Gdańska Galeria Miejska (druk 186);   

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Aleksandra Dulkiewicz- Prezydent Miasta Gdańska 

   Barbara Frydrych – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury  

 

      Komisja wiodąca: K. Kultury – pozytywna 

 

BARBARA FRYDRYCH - Dyrektor Biura Prezydenta ds. Kultury 

Proponowana zmiana w projekcie uchwały ma charakter porządkowy dla Miejskiej 

Instytucji Kultury pod nazwą Gdańska Galeria Miejska i dostosowuje jej strukturę 

organizacyjną do stanu faktycznego. Od 2022 roku Gdańska Galeria Miejska prowadzi 

projekt Gdańsk Miasto Literatury oraz uczestniczy w projekcie inwestycyjnym Zespołu 

dawnego sierocińca przy ulicy Sierocej. Dodatkowo na mocy porozumienia z 30 

września 2024 roku zawartego między gminą Miasta Gdańska a Gdańską Galerią 

Miejską -  Gdańska Galeria Miejska realizuje zadania merytoryczne w ramach 

przedsięwzięcia inwestycyjnego gminy Miasta Gdańska dofinansowanego z programu 

Fenix. Dzisiaj to dofinansowanie było już wzmiankowane w prezentacji pani Prezydent. 

Zachodzi zatem konieczność wprowadzenia zmian w brzmieniu statutu Gdańskiej 

Galerii Miejskiej polegającej na wyodrębnieniu oddziału Dom literatury w Gdańsku, 

dzięki czemu wzrośnie integralność działań rozwijających kulturę literacką Gdańska. 

Ta zmiana jest zgodna też z programami Rozwoju Strategii Miasta Gdańska 2030  

i zmiana ta to jest jeszcze, myślę, ważna informacja obecnie nie ma wpływu na budżet 

instytucji, jest neutralna.  

 

 

MAXIMILIAN KIETURAKIS – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska 

Myślę, że bardzo ważne to już powiedzieć tutaj, że Miasto Gdańsk zostało też 

zaproszone do aplikowania do sieci miast kreatywnych UNESCO w dziedzinie 

literatury. Naprawdę mamy czym się chwalić w Gdańsku, jeśli chodzi o rozwój literatury 

i nadanie takiego wydźwięku, że faktycznie ten oddział znaczy, że będzie własny 

oddział na Domu Literatury w ramach Gdańskiej Galerii Miejskiej też wyślę taki jasno 

czytelny sygnał też dla tego zespołu, który pracuje, że faktycznie dostrzegamy ich 

pracę, że pracują na rzecz rozwoju gdańskiej literatury. 

 

Głosowanie  (druk 186) 

Za                         30 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    2 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr XI/181/24 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
zmieniająca uchwałę w sprawie nadania nowego Statutu miejskiej instytucji kultury 

pod nazwą Gdańska Galeria Miejska 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 9  do niniejszego protokołu 

6) w sprawie przyjęcia „Gdańskiego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej na lata  

2025 – 2030” (druk 187 + autopoprawka);      

 

   Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
       Monika Chabior – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska  
    Agnieszka Chomiuk - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 

 

               Komisja wiodąca:   K. Polityki Społecznej, Zdrowia i Praw Człowieka – pozytywna 

 

AGNIESZKA CHOMIUK – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 

Gdański Program Przeciwdziałania Przemocy Domowej i Ochrony Osób doznających 

przemocy na lata 2025 -  2030. To dokument, który zawiera kierunki i zadania  

w zakresie przeciwdziałania przemocy domowej, interwencji kryzysowej, a jego 

głównym celem jest ograniczenie przemocy domowej. Działania, które są 

zaplanowane w ramach programu, są wieloaspektowe, dotyczą zarówno edukacji, 

profilaktyki, jak i konkretnej pomocy i interwencji czy też działań interwencyjnych.  

Chciałabym państwa zapewnić, że ten dokument na co dzień wypełniamy treścią 

poprzez realne, rzeczywiste działania, które są skierowane do mieszkanek  

i mieszkańców. Dla przykładu w Ośrodku Interwencji Kryzysowej, który funkcjonuje  

w strukturach Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku w 2024 roku objął 

wsparciem niemal 10000 osób. Zareagowaliśmy na prawie 800 interwencji zgłoszeń 

dotyczących przemocy domowej. Prowadziliśmy ponad 1300 procedur Niebieskiej 

Karty, a uruchomione w ramach Kampanii Dom bez przemocy. Numer interwencyjny 

prawie 500 zgłoszeń na ten numer odebraliśmy i zareagowaliśmy, dlatego bardzo 

ważne jest dla nas, żeby ten program, ten dokument opierał się o realny działania  

i zadania, żeby nie był przysłowiowym pułkownikiem na półce, tylko był dla nas 

wyznacznikiem kierunków i tych działań, które w tym obszarze są dla nas bardzo 

ważne, ale przede wszystkim żeby też się opierał i tak też jest sformułowany i w ten 

sposób powstawał na rzeczywistej współpracy zarówno służb miejskich, instytucji, jak 

i organizacji pozarządowych, bo tylko wówczas ta pomoc jest stała i komplementarna. 

A my możemy mówić o tym, że rzeczywiście przeciwdziałamy przemocy, a w sytuacji 

jej wystąpienia podejmujemy sprawne i skuteczne działania, tak żeby ograniczać jej 

skutki. Dlatego bardzo państwa proszę o przyjęcie tego ważnego dla nas programu na 

kolejne lata.  
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UDZIAŁ W DYSKUSJI WZIĘLI: 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

ŻANETA GERYK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 

AGNIESZKA OWCZARCZAK -Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

BARBARA IMIANOWSKA – Radna Klubu Prawo i Sprawiedliwość  

 

Głosowanie  (druk 187 + autopoprawka) 

Za                         34 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/182/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie przyjęcia „Gdańskiego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej  

i Ochrony Osób Doznających Przemocy Domowej na lata 2025 – 2030” 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 10  do niniejszego protokołu 

 

7) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale 

zakładowym spółki Gdańskie Usługi Komunalne spółka z ograniczoną 

odpowiedzialnością z siedzibą w Gdańsku (druk 188);      

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
Piotr  Kryszewski – Dyrektor Zarządzający ds. Zielonego Gdańska 
Iwona Bierut – Dyrektor Wydziału Polityki Gospodarczej  

 

    Komisja wiodąca: K. Polityki Gospodarczej i Morskiej – pozytywna 
       K. Strategii, Budżetu i Nadzoru Właścicielskiego – pozytywna 

 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

W ramach realizacji Ustawy o Czystości i Porządku w gminie nasze Miasto Gdański 

podzielone na 5 sektorów. Jeden z tych sektorów został już umową powierzenia, czyli 

tak zwanymi in-house, przekazany do obsługi przez naszą miejską spółkę komunalną 

Gdańskie Usługi Komunalne. Chcielibyśmy też związku z dwoma faktami. Po pierwsze 

widzimy na rynku, że ceny tego typu usług za sprzątanie drastycznie rosną w stosunku 

do planowanego budżetu. No i też jakość tej usługi. Chcemy, żeby była na 

odpowiednim poziomie, bo myślę, że wszystkim nam mieszkańcom zależy, żeby po 
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prostu w mieście było czysto. A z drugiej strony w momencie, kiedy zlecamy do 

przetargu na rynek, to za każdym razem podpisanie takiego kontraktu jest to wydatek 

bieżący gminy. Natomiast w momencie, kiedy tym działaniem, o którym zaraz powiem, 

przekażemy kolejny sektor do naszej miejskiej spółki Gdańskie Usługi Komunalne 

możemy część tego kosztu zrealizować w postaci wydatku majątkowego w postaci 

dokapitalizowania spółki, za którą spółka zakupi konieczne sprzęt do realizacji tej 

umowy. I właśnie z taką propozycją do państwa dzisiaj przychodzę po to, żeby 

zwiększyć kapitał naszej miejskiej spółki Gdańskie Usługi Komunalne kwotą 6720000 

zł ten kapitał zostanie pokryty wkładem pieniężnym, za który właśnie spółka zakupi 

sprzęt konieczny do realizacji działań w kolejnym sektorze tak zwanym centralnym 

górnym czyli tak można powiedzieć takim klinem od Alei Grunwaldzkiej, czyli Aniołki 

Górny Wrzeszcz, poprzez  Siedlce, Piecki, migowo, Brętowo aż po Matarnię i lotnisko. 

To jest ten cały obszar, który chcielibyśmy powierzyć jako drugi sektor naszej spółce 

komunalnej.  Ta kwota 6720000 zł pozwoli na zakup specjalistycznego  sprzętu,  

4 zamiatarek ulicznych, 2 brygadówek osobowych ze skrzynią do ładowania; jednej  

zamiatarki ulicznej, kompaktowej i jednej polewaczki ze zbiornikiem wody. Jeżeli 

państwo radni wyrażą zgodę na dokapitalizowanie, spółka będzie mogła zakupić ten 

sprzęt w pierwszej połowie roku. Oczywiście pewnie prowadzić działania zmierzające 

do naboru potrzebnych ludzi do wykonania tego zadania i będzie gotowa  

z wykonywaniem tego zadania od 1 lipca przyszłego roku. Jeżeli macie państwo jakieś 

pytania, to jest obecne również pan prezes Bartosz Piotrusiewicz i oczywiście 

szczegółowo odpowie na pytanie dotyczące zakresu tego, co planuje jeżeli chodzi  

o sprzątanie, w tym zakresie a jeżeli nie to bardzo proszę o przyjęcie tej uchwały.  

 

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

Ja mam pytanie dotyczące tego druku jakby nie ulega wątpliwości, czy też nie budzi 

wątpliwości zasadność tego, żeby to miejskie spółki w ramach in-house realizowały 

usługi dla mieszkańców Gdańska. Natomiast ja mam pytania dotyczące samej Spółki 

Gdańskie Usługi Komunalne, bo w lipcu tego roku - wiem też, że  radny  Koalicji 

Obywatelskiej zwracał się z pytaniami w zakresie kontroli w GUK dotyczącej sposobu 

funkcjonowania i  odbioru odpadów. A wiem też, że ponad rok temu toczyła się też 

sprawa i chyba cały czas się toczy sporu między spółką a związkami zawodowymi, 

zarówno jeśli chodzi o kwestie pracownicze i pracowników, wobec których wyciągnięta 

była odpowiedzialność dyscyplinarna, jak i w zakresie ewentualnych podwyżek 

uposażeń tychże pracowników, więc jakby takie 2  pytania: pierwsze czy  była kontrola 

i ewentualnie czy możemy poznać jej skrótowo chociażby, jakie były ustalenia tej 

kontroli, a druga kwestia  odnośnie sytuacji w samej spółce w zakresie relacji i ze 

związkami zawodowymi pracownikami jeśli chodzi o uposażenia. 

 

PANI DYREKTOR 

Tak kontrole są przeprowadzane w spółce na bieżąco, poza tym, że Wydział 

Gospodarki Komunalnej realizuje kontrolę regularnie to także rada nadzorcza spółki 

bada wszystkie umowy, które są realizowane co miesiąc, dostając sprawozdanie od 

spółki, poprzez wskazywanie informacji o wielkości realizacji planów w stosunku do 

danego miesiąca, jak i o skargach, które są składane na różnych w różnych miejscach, 

które umożliwiają klientom z obszaru obsługiwanego przez spółkę składania takich 
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ewentualnych skarg. Więc chciałabym powiedzieć, że kontrole realizacji wszystkich 

umów stanowią o tym, że umowy są realizowane prawidłowo, są realizowane na 

poziomie planu, nie zmienionego planu. A jeżeli chodzi o ilość uwag, które ewentualnie 

były zgłaszane, to radykalnie spadły z kilkunastu do kilku, co może stanowić niecały 

pół procenta w stosunku do wszystkich czynności realizowanych przez spółkę. To jeśli 

chodzi o kontrolę. Natomiast jeżeli chodzi o pracowników to pozwolę sobie oddać głos 

panu prezesowi.  

 

BARTOSZ PIOTRUSIEWICZ – Prezes Gdańskich Usług Komunalnych 

Jeśli chodzi o spór, o którym raczył  wspomnieć pan radny; jest to spór nie ze 

związkami zawodowymi, tylko z jednym związkiem zawodowym państwa, związkiem 

zawodowym czyli NSZZ Solidarność.  Ten spór dotyczy w zasadzie sprawy osobistej, 

czyli bardzo poważnego naruszenia obowiązków pracowniczych. I ta sprawa jest  

w sądzie i sąd będzie, jakby rozstrzygał  tą kwestię. W załodze panuje jakby spokój, 

nie ma żadnych problemów z tym związanych. Ja rozumiem, że pan rady nawiązywał 

to kwestie osobiste, odpowiedzialności za naruszenie obowiązków pracowniczych  

2 pracowników, w tym jednego funkcyjnego pracownika będącego 

wiceprzewodniczący Związku Zawodowego w Gdańsku Usług Komunalnych.  

 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

Jeszcze raz bardzo króciutko w takim razie, bo na jedno pytanie jeszcze nie uzyskałem 

odpowiedzi, czy w zakresie podwyżek uposażeń, czy też renegocjacji warunków 

wynagradzania w spółce są przeprowadzane jakieś plany, ustalenie w tym momencie? 

 

BARTOSZ PIOTRUSIEWICZ – Prezes Gdańskich Usług Komunalnych 

Jeśli chodzi o wynagradzanie pracowników Gdańskich Usługach Komunalnych, 

obowiązuje od bardzo wielu lat jeden i ten sam system. Pracownicy są wynagradzani 

na podstawie oczywiście indywidualnych umów. Nie mamy układu zbiorowego  

w spółce i zarówno kwestie premii jak i podwyżek. Podwyżki i premie są przyznawane 

z funkcji do oceny pracowniczej, która jest dokonywana 2 razy do roku na podstawie 

obiektywnych kryteriów. Także nie wszystkim po równo, tylko  tym najlepszym 

pracownikom, którzy najlepiej wypadną na ocenie swoich przełożonych. W tym 

momencie jakby te pieniądze są i te gratyfikacje są. Najwyższe także ja tutaj nie widzę 

powodu, żeby cokolwiek się miało zmienić. W tej materii również oczywiście 

obowiązują nas limity związane z ogólnymi wytycznymi budżetowymi. Pamiętajmy, że 

my wydajemy również budżetowe pieniądze i ta pula,  która może rosnąć fundusz  płac 

jest też ograniczona. Ja dodam że w spółce obowiązuje też tryb odwoławczy od oceny 

pracowniczej także każdy pracownik, który się nie zgadza z jego indywidualną oceną 

pracowniczą, może wystąpić do komisji o ponowną weryfikację jego jakby osoby  

w kontekście kryteriów, które są dla wszystkich pracowników takie same, bodajże na 

przestrzeni ostatnich 4 lat, nie było żadnego przypadku, w którym ten tryb odwoławczy 

byłby wykorzystany przez któregokolwiek z pracowników, także wydaje się, że raczej 

to chyba zespół oceniający dosyć obiektywnie pracowników ocenia. Ja od razu mówię, 

ja nie uczestniczę w tym zespole. To są bezpośredni przełożeni, którzy na bieżąco 

monitorują pracę naszych pracowników na różnych działaniach, które spółka prowadzi. 
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Głosowanie  (druk 188) 

Za                         26 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    8 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/183/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 

spółki Gdańskie Usługi Komunalne spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  

z siedzibą w Gdańsku 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 11  do niniejszego protokołu 

 

8) w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 

Gdańska na rok 2025  (druk 182);      

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

      Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej  

 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 

Uchwała w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 

Gdańska na rok 2025 na podstawie Ustawy o Samorządzie Gminnym oraz statutu 

Miasta Gdańska uchwala się zatwierdzenie planu kontroli Komisji Rewizyjnej na rok 

2025, stanowiący załącznik do niniejszej uchwały otrzymaliście państwo druk do 

wiadomości.  

Zgłoszono autopoprawkę ze względu na omyłkę pisarską zamiast dożywienia powinno 

być dożywiania.  

 

Głosowanie  (druk 182 wraz z autopoprawką zgłoszoną w trakcie obrad) 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr XI/184/24 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie zatwierdzenia planu kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Gdańska na 

rok 2025   

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 12  do niniejszego protokołu 

     9)  w  sprawie skargi Pani XY na Dyrektora Zespołu Szkół Ogólnokształcących   
           nr 8 w Gdańsku (druk 108);      

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 
        Cezary Śpiewak – Dowbór – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował skargę zgodnie z uzasadnieniem.  

 

UDZIAŁ W DYSKUSJI WZIĄŁ: 
 
ALEKSANDER JANKOWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość  
 

Głosowanie  (druk 108) 

Za                         26 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    7 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/185/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w  sprawie skargi Pani XY na Dyrektora Zespołu Szkół Ogólnokształcących  nr 8  

           w Gdańsku 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 13  do niniejszego protokołu 
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10)  w sprawie rozpatrzenia petycji Pani XY (druk 192);      

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

        Cezary Śpiewak – Dowbór – Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków i Petycji 

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował petycję zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 192) 

Za                         27 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    7 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/186/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie rozpatrzenia petycji Pani XY 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 14  do niniejszego protokołu 

 

11) w sprawie wniosku Pana XY z dnia 14 listopada 2024 roku o ponowne 

      rozpatrzenie skargi z dnia 5 stycznia 2024 roku (druk 193);      

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 193) 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr XI/187/24 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie wniosku Pana XY z dnia 14 listopada 2024 roku o ponowne 

      rozpatrzenie skargi z dnia 5 stycznia 2024 roku 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 15  do niniejszego protokołu 

 

11)  w sprawie skargi Pana XY na  Prezydenta Miasta Gdańska  (druk 194);      

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 194) 

Za                         34 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/188/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY na  Prezydenta Miasta Gdańska   

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 16  do niniejszego protokołu 

 

13) w sprawie skargi Pana XY na Prezydenta Miasta Gdańska oraz na Panią 

      Monikę  Chabior - Zastępczynię Prezydenta Miasta Gdańska ds. rozwoju 

       społecznego  i równego traktowania (druk 195);      

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  
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Głosowanie  (druk 195) 

Za                         33 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/189/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY na Prezydenta Miasta Gdańska oraz na Panią 

      Monikę  Chabior - Zastępczynię Prezydenta Miasta Gdańska ds. rozwoju 

       społecznego  i równego traktowania 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 17  do niniejszego protokołu 

 

14) w sprawie skargi Pana XY na Dyrektora XX Liceum Ogólnokształcące  

             z Oddziałami Dwujęzycznymi im. Zbigniewa Herberta w Gdańsku (druk 196); 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 196) 

Za                         34 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/190/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY na Dyrektora XX Liceum Ogólnokształcące  

          z Oddziałami Dwujęzycznymi im. Zbigniewa Herberta w Gdańsku 

                            

z dnia 12 grudnia 2024 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 18  do niniejszego protokołu 

 

15) w sprawie skargi Pani XY niezadowolonej ze sposobu załatwienia uchwałą  

                 nr LIX/1504/2023 Rady Miasta Gdańska z dnia 9 lutego 2023 roku wniosku  

                Pani  XY (druk 197);          

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 197) 

Za                         34 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/191/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pani XY niezadowolonej ze sposobu załatwienia uchwałą  

                 nr LIX/1504/2023 Rady Miasta Gdańska z dnia 9 lutego 2023 roku 

wniosku Pani  XY       

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 19  do niniejszego protokołu 

 

16) w sprawie skargi Pana XY  na Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni     

                (druk 198);         

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

UDZIAŁ W DYSKUSJI WZIĘLI: 
 
PRZEMYSŁAW MAJEWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość     
CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  
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Głosowanie  (druk 198) 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/192/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY  na Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni     

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 20  do niniejszego protokołu 

  

17) w sprawie skargi Pani XY  na Prezydenta Miasta Gdańska (druk 199); 

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

UDZIAŁ W DYSKUSJI WZIĘLI: 

 

ALEKSANDER JANKOWSKI – Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

TOMASZ RAKOWSKI - Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

EMILIA LODZIŃSKA – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska  

CEZARY ŚPIEWAK – DOWÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

KAROL RABENDA - Radny Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

 

Głosowanie  (druk 199) 

Za                         26 
Przeciw                 7 
Wstrzymało się    1 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 
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UCHWAŁĘ Nr XI/193/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pani XY  na Prezydenta Miasta Gdańska 

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 21  do niniejszego protokołu 

 

18) w sprawie skargi Pana XY na Powiatowego Inspektora Nadzoru 

                  Budowlanego w Gdańsku (druk 200);              

 

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 200) 

Za                         26 
Przeciw                 8 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/194/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY na Powiatowego Inspektora Nadzoru 

                  Budowlanego w Gdańsku 

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 22  do niniejszego protokołu 
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19) w sprawie skargi Pana XY  na Prezydenta Miasta Gdańska (druk 201);         

 

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

 
Głosowanie  (druk 201) 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/195/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY  na Prezydenta Miasta Gdańska 

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 23  do niniejszego protokołu 

 

20)  w sprawie skargi Pana XY z dnia 7 kwietnia 2024 roku na Dyrektora Zespołu  

                 Szkół  Specjalnych nr 2 w Gdańsku (druk 202);       

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

 

Głosowanie  (druk 202) 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 



84 
 

 
 

UCHWAŁĘ Nr XI/196/24 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY z dnia 7 kwietnia 2024 roku na Dyrektora Zespołu  

                 Szkół  Specjalnych nr 2 w Gdańsku                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 24  do niniejszego protokołu 

             

21) w sprawie skargi Pana XY z dnia 16 kwietnia 2024 roku na Dyrektora  

                Zespołu Szkół Specjalnych nr 2 w Gdańsku (druk 203);            

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 203) 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/197/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY z dnia 16 kwietnia 2024 roku na Dyrektora  

                Zespołu Szkół Specjalnych nr 2 w Gdańsku 

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 25  do niniejszego protokołu 

  

22) w sprawie skargi Pani XY i Pana XY na Dyrektora Gdańskiej Szkoły  

                 Szermierki  (druk 204);      

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  
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Głosowanie  (druk 204) 

Za                         33 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
 

UCHWAŁĘ Nr XI/198/24 
 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pani XY i Pana XY na Dyrektora Gdańskiej Szkoły  

                 Szermierki   

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 26  do niniejszego protokołu 

 

 23) w sprawie skargi Pani XY na Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni  

                  (druk 205);       

 

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 205) 

Za                         25 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    8 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/199/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pani XY na Dyrektora Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni 

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  
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Uchwała stanowi załącznik nr 27  do niniejszego protokołu 

 

   24) w sprawie skargi Pana XY z dnia 2 grudnia 2024 roku na Powiatowego  

                  Inspektora  Nadzoru Budowlanego w Gdańsku (druk 206);      

 

                       

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR - Przewodniczący Komisji Ds. Skarg, Wniosków 

i Petycji 

Przewodniczący zreferował projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem.  

 

Głosowanie  (druk 206) 

Za                         33 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 
 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 
UCHWAŁĘ Nr XI/200/24 

 

   Rady Miasta Gdańska 

 
w sprawie skargi Pana XY z dnia 2 grudnia 2024 roku na Powiatowego  

                  Inspektora  Nadzoru Budowlanego w Gdańsku 

                      

z dnia 12 grudnia 2024 r.  

 

Uchwała stanowi załącznik nr 28  do niniejszego protokołu 

 

PUNKT 8 

WNIOSKI I OŚWIADCZENIA OSOBISTE 
 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  

Jeśli by ktoś z państwa radnych czuł taką wolę, czy potrzebę 24 grudnia o godzinie 12 

w Zbrojowni jest Wigilia dla tych, którzy są potrzebujący. I miło będzie jak od serca 

okaże się trochę serca. 
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PUNKT 9 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Chciałabym państwu jeszcze raz życzyć spokojnych, wesołych Świąt Bożego 

Narodzenia i będziemy się widzieć pewnie jeszcze na wielu uroczystościach. 

Wszystkiego dobrego. Zamykam obrady sesji. 

Zamykam obrady sesji. Bardzo państwu dziękuję za udział.  

 

Obrady zakończono o godzinie 16:31 

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Anna Staniszewska  

 


